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خبر
پشت پرده خلع  ید پژوهشکده ملی؛ خطر حذف ایران از مذاکرات خزر! 

میراث  خزر،  دریای  اکولوژی  پژوهشکده 
روایت  تجربه،  و  تحقیق  و  علم  از  ماندگاری 
با  سکوت،  و  عشق  در  پژوهش  ساعت  هزاران 
ابزار و تجهیزاتی به ارزش حداقل ۳هزار میلیارد 

تومان در معرض نابودی قرار گرفته است. 
نهایت تعطیلی پژوهشکده  خلع ید اراضی و در 
فروردین ماه   2۳ در  خزر  دریای  اکولوژی 
یک  مستمر  فعالیت  سال   ۳8 از  پس  1404آن هم 
اتفاق ساده نیست و نباید به سادگی از کنار آن 
همانند سایر پرونده های قضایی که یک سو شاکی 
چون  گذشت،  است،  متشاکی  دیگرش  سوی  و 
علاوه بر ابهامات حقوقی و بی پاسخ در پرونده؛ 
با  مازندران  تاریخ  و  علم  از  کهن  میراثی  اینجا 

ذخایر ژنی نهفته است.
زمان  در  که  شیلات  به  مربوط  چوبی  ساختمان 
امور  برای  خزر  ساحلی  نوار  در  و  اول  پهلوی 
»پلاک  که  است  شده  گفته  شده  ساخته  شیلاتی 
سال  از  اراضی  این  در  اصلی«   2۳ از  فرعی   2
 1۳28 سال  در  و  بوده  دولت  اختیار  1۳10در 

را  بنا  این  نیز  پژوهشکده  و  کرده،  دریافت  مالکیت  سند  نیز 
بازسازی و ترمیم کرده و در سال 1۳84 ثبت میراث فرهنگی 

شده است.
در نشست خبری که با موضوع تبیین چرایی تعطیلی پژوهشکده 
اکولوژی دریای خزر برگزار شد و قرار بود موکلین دو طرف 
نیز حاضر باشند تنها وکیل طرف متشاکی و تعدادی از محققان 

و سمن های همکار با پژوهشکده حضور یافتند.
این نشست که حدود سه ساعت به طول انجامید و در تمام 
از  ناشی  با سر و صدای  و  داشتیم  برق  نیز قطعی  این مدت 
سیستم برق اضطراری دقایق را گذراندیم، پر از سوالات ریز 
و درشت همراه بود، وقتی که محققان از تجربیات خود گفتند 
و حالا همه اندوخته های علمی و عشقی که به کارشان داشته 

و دارند؛ رو به نابودی می روند.
فعالیتدرعشقوسکوت/باکارمانحرفمیزدیم

بیماری های  و  بهداشت  بخش  رئیس  قیاسی  مریم  گفته  به 
پژوهشکده اکولوژی دریای خزر، در بیش از دو دهه فعالیتش، 
او و همکارانش در این مجموعه عظیم و علمی تنها با »عشق و 
سکوت« برای بهره برداری پایدار از دریای خزر فعالیت کردند. 
افرادی گفت که می گویند  از  به آن دسته  این را در پاسخ  او 
اینهمه دانش و تکنولوژی و فعالیت چرا تاکنون مسکوت مانده 

بود. 
و  گفت  سخن  علمی  دریچه  از  آبزیان  حوزه  پژوهشگر  این 
پژوهشکده  در  موجود  تجهیزات  و  ابزارآلات  ارزش  اینکه 
آن  نظیر  کشور  در  و  است  تومان  میلیارد  هزار   ۳ بر  افزون 
فعالیت  بین المللی  سطح  در  پژوهشکده  اینکه  ضمن  نیست، 
داشته و طرح های مشترکی با کشورهای حاشیه خزر به اجرا 

درآورده است.
قفس  در  ماهیان  پرورش  عنوان  به  آنچه  شد:  یادآور  قیاسی 
داریم، تولید مواد پروتئینی قابل استفاده برای خوراک آبزیان 
از زائدات ماهی، تولید کود آمینو اسید، پیتون و تولید امگا۳ 
طی قراردادی با شرکت آنتی بیوتیک سازی ایران، کنترل صید 
گونه های آبزیان و میزان آن در زمان تعیین شده، تولید واکسن 
حیاتی برای صنعت آبزی پروری، مقابله با نوعی شانه دار مهاجم 
و انجام طرح های مشترک برای مقابله با بیوتروریسم در خزر، 
تهیه بانک ژن سلولی و زنده، بانک جلبک و کیفیت سنجی آب 
شرب سدهای استراتژیک کشور تنها بخشی از فعالیت های این 
پژوهشکده است که با تعطیلی آن در واقع همه این موارد در 

خطر تهدید و نابودی هستند.
احتمالحذفایرانازمیزمذاکراتمنطقهخزر

در  ایران  اسلامی  جمهوری  اینکه  به  اشاره  با  همچنین  او 
تعطیلی  دارد،  قرار  دریای خزر  کمیته  سالانه  اجلاس  آستانه 
احتمال حذف  ارائه مستندات و  به معنی عدم  را  پژوهشکده 
ایران از میز مذاکرات علمی منطقه ای عنوان کرد که این امر 

منفی  تأثیر  زنده خزر  منابع  از  ایران  تعیین سهم  در  می تواند 
بگذارد.

اکولوژی  پژوهشکده  بیماری های  و  بهداشت  بخش  رییس 
»به عنوان یک محقق  اظهار داشت که  پایان  دریای خزر در 
کار  آزمایشگاه  در  من  که  است  این  آبزیان سخنم  در حوزه 
حرف  که  است  کارم  این  بلکه  نمی زنم  حرف  من  می کنم، 
می زند، کمک کنید که این شرایط)تعطیلی پژوهشکده( مرتفع 
و  بدهیم  ادامه  خودمان  فعالیت  به  گذشته  همانند  ما  و  شود 

جلوی نابودی کلکسیون های زیستی گرفته شود«.
ضرورتتغییر«امیناموال«اکولوژی

وکیل  و  خزر  دریای  اکولوژی  پژوهشکده  حقوقی  مشاور 
زوایای  هنوز  و  شده  داده  رأی  آنچه  به  اشاره  با  دادگستری 
رأی  اجرای  توقف  دستور  خواستار  باقی ست؛  آن  از  پنهانی 
توجه  با  که  کرد  تأکید  و  شد  عالی  دیوان  تکلیف  تعیین  تا 
کارگروه  پرونده،  این  از  متعددی  لایه های  و  پیچیدگی ها  به 
حقیقت یاب ملی با حضور نهادهای اطلاعاتی، قضایی، ثبتی و 
منابع طبیعی تشکیل شود و گزارش فوری از سند اضطراری 
حفاظت از داده ها، ژن ها و تجهیزات موجود در پژوهشکده به 
همراه گزارش راهبردی به شورای عالی امنیت ملی و دفتر مقام 

معظم رهبری ارسال شود.
علی اکبر واحدی  انتقادی به انتخاب »امین اموال« داشت که 
تعقیب  تحت  اینکه  و  قضایی  پرونده های  داشتن  به  توجه  با 
جهت  دانش  و  تخصص  نیز  سویی  از  و  دارد،  قرار  کیفری 
حفاظت از اموال استراتژیک در پژوهشکده را ندارد، باید تغییر 

پیدا کند. 
این مشاور حقوقی ادامه داد: برخی از دستگاه های پژوهشکده 
باید هر چند روز سرویس شوند، برخی از موارد فاسدشدنی 
هستند و باید به درستی نگهداری شوند. این شخص به جهت 
آنکه نمی داند چه چیزی در اختیار اوست و ارزش علمی آنها 

چقدر است، صلاحیت نگهداشت اموال را ندارد.
اما  کردیم  اعلام  را  موضوع  اینکه  وجود  با  داد:  ادامه  او 
اموال« صورت  اقدامی در خصوص تغییر »امین  تاکنون هیچ 
نگرفته است و این یک تهدید برای همه دارایی های علمی و 
تحقیقاتی در حوزه زیست فناوری دریایی است که طی چهار 

دهه فعالیت به دست آمده است.
اراضی درخصوص ارائهشده درصلحنامههای ابهامات

اکولوژی
وارد  صلح نامه  به  هم  را  ایرادی  البته  دادگستری  وکیل  این 
دانست و تصریح کرده است که »به عنوان نمونه اگر شما به 
هر دلیلی سندی را گم کرده باشید از دفترخانه می خواهید که 
رونوشت آن را با مهر و امضای دفترخانه به شما بدهد، سوال 
پرونده سه  از شاکیان  یکی  که  است که چطور می شود  این 
صلح نامه متفاوت ارائه کند؛ یکی از اصلاحات ارضی، یکی از 
سازمان تعاون روستایی و یکی از وزارت جهاد کشاورزی«!؟

پژوهشکده  زمین  اینکه  در خصوص  واحدی 
هکتاری   41.۳ اراضی  از  بخش  کدام  در 
به  متعلق  اراضی  که  کرده  اظهار  دارد،  قرار 
 16.5 در  و  است  هکتار   10.5 پژوهشکده 
آثار  و  بوده  کشاورزی  اراضی  که  هکتاری 
کشت هم وجود داشته قرار ندارد؛ و در واقع 
کشاورزان  متصرفی  اراضی  هکتار   16.5 این 
زمین  حالی که  در  است.  بوده  محلی   – بومی 
متعلق به شیلات)پژوهشکده( کشاورزی نبوده 

است.
با ذکر این نکته که  او در پایان سخنان خود 
محققان  از  کدام  هر  رایانه ی  روی  »اطلاعات 
امین  که  کرد  تأکید  می ارزد،  دلار  میلیاردها 
معنای  به  و  متخصص  شخصی  باید  اموال 

واقعی امین باشد.«
در پژوهشکده در مستقر دستگاههای

معرضتخریبقراردارند
به گفته حسن فضلی که دکتری شیلات از کره 
پژوهشکده  پژوهش  معاونت  و  دارد  جنوبی 
زیرمجموعه  افراد  تعداد  است؛  خزر  دریای  اکولوژی 
پژوهشکده نه تنها 72 نفر که 10 نفر هم بوده باشد؛ نباید اوضاع 
بیکار  که  افرادی  تعداد  اصلا  اکنون  ما  مسئله  و  باشد  چنین 
شدند، نیست بلکه دانش و تجربیات و عمری تلاش علمی و 

پژوهشی است که رو به نابودی می رود.
اثربخشی  داد:  ادامه  تسنیم  خبرنگار  سوال  به  پاسخ  در  او 
پژوهشکده در چهار محور استانی، منطقه ای، ملی و بین المللی 
با آن نیست که  است، هیچ فعالیتی در دریای خزر و مرتبط 
پژوهشکده درباره آنها تحقیق نکرده باشد و راهکار ارائه نداده 

باشد.  
این محقق حوزه شیلاتی با بیان اینکه »گرچه فعالیت های خود 
را به صورت مجازی با دوستان مان انجام می دهیم اما اوضاع 
بسیار سخت است؛ چون ما از تجربیات و فکر سخن می گوییم 
که در این مجموعه بوده و اکنون دارد به هدر می رود، چند 
روز دیگر برخی از دستگاه هایی که در پژوهشکده قرار دارند 

از سیستم خارج می شوند«.
فضلی درخواست کرد که دستور توقف این حکم داده شود 
و ما نمی خواهیم تجربیات و اندوخته هایی که هزاران ساعت 

برای آنها وقت و انرژی صرف کرده ایم از دست برود. 
دریای خزر  اکولوژی  پژوهشکده  محققان  تسنیم،  گزارش  به 
و  ژنتیک  اکولوژیک،  غذایی،  امنیت  نخست  »سنگر  را  آن 
علمی شمال کشور«، »سفارت علمی ایران در خزر«، »حافظه 
زیستی«،  بیوتروریسم  »پایشگر  شمال کشور«،  آبزیان  ژنتیکی 
امنیت  »شریک دیپلماسی علمی حوزه CIS«، و »مرجع تنظیم 
غذایی آب محور برای میلیون ها ایرانی« دانسته و نظر به جایگاه 
راهبردی، مخاطرات علمی و تهدید امنیتی – اطلاعاتی بر اثر 
امنیتی،  نهادهای  قضائیه،  قوه  نظام،  عالی  مقامات  از  خلع ید، 
دانشگاه ها و مراکز راهبردی کشور خواستند که به طور جدی 
ابعاد این رویداد به ویژه اشکالات حقوقی و ساختاری پرونده 
و همچنین تهدیدات اجتماعی، فرهنگی و حیثیتی را واکاوی 

کنند و در حفظ این سرمایه ملی بکوشند.
 گفته شده شاکیان پرونده اکولوژی دریای خزر که پنج فرد 
حقیقی با صلح نامه های نسق زراعی فاقد حدود اربعه هستند؛ 
نظر و  بدوی، تجدید  دادگاه های  در  مرحله رأی مخالف  سه 
در  که  دارد  وجود  شبهه  این  و  داشتند  ثبتی  نظارت  هیأت 
کارشناسی و جانمایی تبانی صورت گرفته و گفته می شود به 
دلیل قرار داشتن این اراضی در مسیر منطقه آزاد، تلاش شده 
است تا 41 هکتار از اراضی ساحلی بدون آنکه نقشه دقیقی 

داشته باشد تصاحب شود.
بیانیه های جداگانه ای   جامعه دانشگاهی، حقوقی و مدنی در 
خزر  دریای  اکولوژی  پژوهشکده  تعطیلی  به  هشدار  ضمن 
از  را  قاطع خود  آن، حمایت  امنیتی  و  تبعات زیستی  بیان  و 

فعالیت های ثمربخش در  پژوهشکده اعلام کردند.

رییس مجمع نمایندگان استان تهران گفت: این قول را از وزیر 
نیرو گرفتیم که دیگر الگوی یکسانی را برای خاموشی رعایت 
شود و مقرر شد تا برق های منطقه ای بیش از دو ساعت مجاز 
به قطع برق مشترکین نباشند و قطعی ها بین ساعت ۹ صبح تا 

1۹ انجام گیرد. 
ضمن  تهران  استان  نمایندگان  مجمع  رییس  یزدی خواه  علی 
توضیح جلسه دیروز، با وزیر نیرو و برخی دیگر از مسئولین 
این وزارتخانه گفت: امروز 4 ساعت جلسه با وزیر نیرو داشتیم 
پایدار  تامین برق  نیرو در  این جلسه عملکرد وزارت  که در 
برای منازل، صنوف، صنایع و کشاورزی مورد بحث و بررسی 

قرار گرفت.
وی افزود: در این جلسه ضمن مقایسه تطبیقی وضعیت تامین 
برق در این ایام با سال گذشته که قطعی برق بسیار کمتر بود، 
بحث شد. مسئولین وزارت نیرو بخشی از مشکلات را متوجه 
اورهال کردن نیروگاه هایی می دانستند که هنوز در مدار تولید 
قرار نگرفته اند که باید تا قبل از آغاز پیک گرما در خرداد ماه 

این تعمیرات به اتمام برسد.
یزدی خواه با اشاره به کمبود آب در سال جاری گفت: با توجه 
به کمبود نذورات آسمانی، ذخیره آب در نیروگاه های برق آبی 
این موضوع هم خود عاملی شده که در  هم محدود شده و 

عین کمبود آب شرب برای مردم در شهرهای مختلف با مشکل 
کاهش تولید برق در نیروگاه های کشور نیز مواجه شویم.

مختلف  مناطق  خاموشی  در  عدالتی  بی  به  اشاره  وی ضمن 
کشور خاطرنشان کرد: یکی از اعتراضات ما در جلسه امروز 
نحوه خاموشی در استان های مختلف کشور است.  ما خودمان 
تهران  استان  خاموشی های  در  بی عدالتی  شاهد  نزدیک  از 
الگوی  دیگر  که  گرفتیم  نیرو  وزیر  از  را  قول  این  بوده ایم. 
یکسانی را برای خاموشی رعایت شود و مقرر شد تا برق های 

منطقه ای بیش از دو ساعت مجاز به قطع برق مشترکین نباشند 
و قطعی ها بین ساعت ۹ صبح تا 1۹ انجام گیرد.

رییس مجمع نمایندگان استان تهران در ادامه گفت: زمانی که 
برق قطع می شود همه مردم دچار معضلات مختلف می شوند. 
قرار بر این شد که در هفته آینده موضوع خاموشی ها در جلسه 

غیرعلنی مجلس نیز مورد بررسی قرار گیرد.
وی با اشاره به اصلاح الگوی مصرف در بین مردم، تاکید کرد: 
البته در کنار تمام موضوعاتی که متوجه وزارت نیرو می دانیم 
باید به موضوع مدیریت مصرف توسط مردم هم توجه داشت. 
سه درصد مصرف کنندگان در تهران به دلیل بدمصرفی، 40 
درصد هزینه برق را پرداخت می کنند. به همین منظور وزارت 
نیرو اعلام کرده که سامانه های پیامکی خود را فعال تر کرده 
پرمصرفی  پیامک هشدار  افراد  و  مدیران ساختمان ها  برای  تا 

انرژی صادر کند.
در  برق  ناترازی  میزان  به  اشاره  ضمن  پایان  در  یزدی خواه 
ناترازی برق در کشور 20 هزار مگاوات است  کشور گفت: 
هستیم.  عقب  مگاوات  هزار   5 تنها  خاموشی ها  اعمال  با  که 
ناترازی در کشور را  مدیریت مصرف می تواند تمام مشکل 
هم  چقدر  هر  نگیرد  مصرف صورت  مدیریت  اگر  کند.  حل 

نیروگاه ایجاد کنید باز هم حریف مصرف نمی شوید.

وزیر آموزش و پرورش گفت: 650 هزار دانش آموز اتباع در 
کشور داریم که به صورت رایگان به آنان خدمات آموزشی 
می دهیم و این اقدام ما با توجه به رویکرد انقلابی و دینی ما 

است.
وزیر  با  دیدار  در  پرورش  و  آموزش  وزیر  کاظمی،  علیرضا 
آموزش کشور عراق ضمن خیر مقدم به همتایی عراقی خود 
برای  زیادی  بسیار  مشترک  زمینه های  عراق  و  ایران  گفت: 
در  امنیتی،  و  اقتصادی  تعاملات  بر  علاوه  دارند؛  همکاری 
عرصه های جهانی هم به دلیل اشتراکات اعتقادی و فرهنگی، 

دیدگاه های یکسانی داریم.
کاظمی خطاب به همتای عراقی خود گفت: ما دانشگاه تربیت 
و  پرورش  زمینه  در  فرهنگیان  دانشگاه  و  رجایی  شهید  دبیر 
تربیت معلم داریم که در حال حاضر 110 هزار دانشجو معلم 

دارند.
وی با بیان اینکه حدود 80 هزار دانش آموز با نیازهای ویژه 
داریم گفت: دانش آموزانی هم با استعدادهای درخشان داریم 

که 120 هزار نفر هستند. به کمک سازمان نهضت سوادآموزی 
هم تعداد دانش آموزان و یا افراد فاقد سواد خواندن و نوشتن 
بسیار ناچیز شده است. بیش از نود درصد کل جمعیت کشور 
باسواد هستند. پوشش تحصیلی ما در دوره ابتدایی نزدیک به 
۹۹ درصد است. همچنین در دوره متوسطه نزدیک 45 درصد 

دانش آموزان را به شاخه های فنی و حرفه ای هدایت کردیم.
وزیر آموزش و پرورش افزود: 650 هزار دانش آموز اتباع هم 
داریم که به صورت رایگان به آنان خدمات آموزشی می دهیم 
ماست.  دینی  و  انقلابی  رویکرد  به  توجه  با  ما  اقدام  این  و 
مسابقات  در  مختلف  مدال های  کسب  به  توجه  با  کاظمی 
جهانی گفت: با 10 مدال طلا 10 نقره و 10 برنز در مسابقات 
علمی جهانی رتبه سوم را کسب کردیم همچنین در مسابقات 
دست  به  را  رنگارنگ  مدال   47 جهان  آموزی  دانش  المپیک 

آوردیم.

رییس مجمع نمایندگان استان تهران :

وزیر نیرو قول داد قطعی برق بیش از 2 ساعت ممنوع باشد 

رئیس سازمان هواشناسی کشور:
تغییر کاربری ها سبب شده با 

6 میلیمتر بارش هم سیل رخ دهد
زیرساخت های  گفت:  کشور  هواشناسی  سازمان  رئیس 
فرسوده و تغییر کاربری اراضی سبب شده تا در برخی مناطق 

کشور با شش میلی متر بارش هم سیل رخ دهد. 
مرکز  رئیس  بازدید  حاشیه  در  مسلمان  تاج بخش  سحر 
عملیاتی  واحدهای  از  شهرسازی  و  مسکن  راه،  تحقیقات 
سازمان هواشناسی اظهارکرد: سازمان هواشناسی به اطلاعات 
مربوط به تغییر کاربری های اراضی و زیرساخت های فرسوده 

دسترسی ندارد.
و  زیرساخت ها  به  مربوط  اطلاعاتی  لایه های  افزود:  وی 
کاربری اراضی به سازمان هواشناسی در اجرای هشدارهای 
تنها  اما در حال حاضر  تأثیر کمک زیادی می کند  بر  مبتنی 
جوی  پارامترهای  داده های  سازمان  دسترس  در  اطلاعات 

است که در ایستگاه های هواشناسی اندازه گیری می شود.
رئیس سازمان هواشناسی کشور ادامه داد: در دسترس نبودن 
این لایه های اطلاعاتی سبب می شود اثر بارش ها در مناطق 
 ۳0 بارش  مشخص  مثال  برای  باشد،  نامشخص  مختلف 

میلی متری در گیلان و شیراز چه پیامدهایی دارد؟
تاج بخش مسلمان تصریح کرد: علاوه بر این اطلاعات پایه 
پیش بینی  در  نیز  و...  حادثه خیز  مناطق  و  جاده ها  جمعیتی، 
مبتنی بر اثر ضروری است بنابراین تا زمانی که به لایه های 
هشدار  سامانه  نمی توان  نباشد  دسترسی  مختلف  اطلاعاتی 

مبتنی بر اثر را در کشور وارد فاز اجرایی کرد.
چالوس  جاده  سیل  بروز  عوامل  از  یکی  کرد:  اضافه  وی 
روی  زیاد  عمرانی  فعالیت های  آن  از  ناشی  مخاطرات  و 

ارتفاعات آن منطقه است.
رئیس سازمان هواشناسی کشور با بیان اینکه زیرساخت های 
اولیه سامانه پیش بینی مبتنی بر اثر سازمان هواشناسی ایجاد 
شده است، گفت: فاز مطالعاتی این پروژه نیز اجرایی شده و 
نخستین نقشه های پیش بینی مبتنی بر اثر در کشور تولید شده 
است اما به دلیل کمبود و نبود بسیاری از لایه های اطلاعاتی، 

هنوز نمی توان آن را عملیاتی کرد.
هواشناسی  سازمان  آمادگی  از  ادامه  در  مسلمان  تاج بخش 
شهرسازی  و  مسکن  راه،  تحقیقات  مرکز  با  همکاری  برای 

برای توسعه سامانه پیش بینی مبتنی بر اثر خبر داد.
برای  کشور  هواشناسی  سازمان  تلاش  از  ادامه  در  وی 
برای همه خبر داد و گفت:  راه اندازی سامانه هشدار سریع 
برای نخستین بار سامانه هشدار سریع برای در شهر »سندای« 
بلایای  کاهش خطرات  جهانی  کنفرانس  جریان  در  و  ژاپن 

طبیعی سازمان ملل متحد مطرح شد.
به گزارش روابط عمومی سازمان هواشناسی کشور، رئیس 
ملل  سازمان  دبیرکل  اظهارکرد:  کشور  هواشناسی  سازمان 
متحد در کنفرانس کاپ 27 )کنوانسیون چارچوب تغییرات 
آب وهوایی سازمان ملل با شعار( در شرم الشیخ مصر اعلام 
کرد که این سامانه در همه کشورها راه اندازی شود تا بلایای 

چند مخاطره ای مدیریت شود.
سامانه  بنیادین  اصل  یک  کرد:  تصریح  مسلمان  تاج بخش 
که  است  محور  تأثیر  پیش بینی های  همه  برای  هشدار سریع 

باید به سرعت در کشور تکمیل و وارد فاز عملیاتی شود.

دبیر سندیکای صنعت برق گفت: حتی اگر مذاکرات به نتیجه 
برسد مشکل برق در کوتاه مدت حل نخواهد شد زیرا باید 
اینکه مشکل نقدینگی  مشکل گاز، گازوئیل و آب و مهم تر 

حل شود. 
مهدی مسائلی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، درباره 
موضوع کسری برق و خاموشی در کشور اظهار داشت: ما 
باید باور کنیم کسری برق داریم که می تواند ناشی از کمبود 
تولید، عدم توسعه شبکه، افزایش مصرف و یا به دلیل وجود 
مصرف کنندگان ناشناخته باشد، در هر حال آنچه مسلم است 

برق کم داریم و راهی جز کم مصرف کردن نیست.
مشکلکمبودبرقمربوطبهامروزنیست

وی با بیان اینکه مشکل کمبود برق مربوط به امروز نیست، 
مدیریت صحیح  عدم  دلیل  به  اخیر  سال  چندین  در  افزود: 
کلان صنعت برق و عدم همگرایی حاکمیت در مسئله برق 
آب، گاز و همچنین کسری های اقتصادی و مالی به شرایط 
امروز رسیده ایم و این موضوع در کوتاه مدت رفع نمی شود.

بپذیریم به جای 24 ساعت زمان کمتری برق داشته باشیم
نیروگاه  سمت  به  ما  اگر  گفت:  برق  سندیکای صنعت  دبیر 
خورشیدی می رویم مسئله اصلی این نیست که بنا داریم از 
انرژی طبیعی استفاده و کربن کمتر تولید کنیم، درواقع معنا و 
مفهوم آن این است که سوخت نداریم و نمی توانیم نیروگاه 
گازوئیل  و  گاز  وقتی  بنابراین  کنیم،  ایجاد  جدید  فسیلی 
بهینه سازی  و  جدید  نیروگاه  احداث  برای  پول  نداریم، 
نیروگاه های قدیمی، توسعه شبکه و کاهش تلفات و استفاده 
از تکنولوژی جدید که دلیل آن تحریم است؛ نداریم، به دلیل 
باید بپذیریم در طول روز به جای 24 ساعت زمان کمتری 

برق داشته باشیم.
برق؛آبراهمبهچالشمیکشاند

وی بیان کرد: اکنون مشکل این است که وقتی برق نیست، 
آب هم نداریم چون پمپ قطع می شود، امروز اکثریت مردم 
در آپارتمان زندگی می کنند بنابراین وقتی برق نداریم آب، 
و  می کند  پیدا  کاهش  رفاه  و  نداریم  هم  آسانسور  و  کولر 
ممکن است ناراحتی اجتماعی افزایش پیدا کند. برق نبض 
سخت  زندگی  نزند،  درست  نبض  این  وقتی  است  زندگی 

می شود.
جراحیعمیقلازماست

مسائلی تصریح کرد:  اکنون باید بپذیریم این فاجعه به زودی 
قابل ترمیم نیست، زخم سطحی نیست که با یک چسب ترمیم  
شود به جراحی عمیق نیاز داریم و آثار جراحی هم بزودی 
از بین نمی رود، باید قبول کنیم امسال تابستان سختی داریم 
و مردم باید خود را برای این شرایط آماده و تمهیدات لازم 
و  بادبزن  شرایط،  این  برای  می کنم  توصیه  من  بیندیشند  را 

آفتابه تهیه کنند.
شرایط این با را خودمان و کنیم باور را برق کسری

تنظیمکنیم
 وی خاطرنشان کرد: بخشی از مشکلات برق به وزارت نیرو 
بانک مرکزی،  از جمله  نهادها  به سایر  برمی گردد و بخشی 
برمی گردد  بین الملل  روابط  و  کلان  اقتصاد  وزارت صمت، 
بعنوان مبانی  باید  تا این مسائل حل نشود این معضل را  و 
زندگی در نظر بگیریم، امروز در تابستان مشکل داریم و در 
زمستان هم به دلیل سوخت مشکل برق داریم، به نظر بنده 
باید این موضوع را بعنوان باور در زندگی بپذیریم و خود را 

با این شرایط تنظیم کنیم.

تحصیل رایگان 650 هزار دانش آموز اتباع در کشور

دبیر سندیکای صنعت برق :
تابستان سختی پیش رو داریم

انتقاد شدید بایدن از ترامپ 
سیاست های  از  گفت وگویی  در  آمریکا  پیشین  رئیس جمهور 
رئیس جمهور و دولت کنونی ایالات  متحده انتقادکرد. »جو بایدن« 
به  نسبت  سی  بی  بی  با  مصاحبه   در  آمریکا  پیشین  رئیس جمهور 
سیاست های »دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمریکا و دولت کنونی 
این کشور انتقاد کرد.بایدن گفت:  »فشارهای دولت دونالد ترامپ 
مماشات  روسیه،  به  سرزمین ها  از  برخی  تسلیم  برای  براوکراین 
مدرن است«.وی با بیان اینکه ترامپ در فشار بر اوکراین، پوتین را 
رو سفید کرده است، اضهار داشت: »اینکه کسی فکر کند جنگ با 
الحاق بخشی از سرزمین ها از اوکراین به روسیه متوقف می شود، 

احمقانه است«.
کیم جونگ اون، خواستار افزایش تولید توپخانه شد 

 خبرگزاری دولتی کره شمالی  »کیم جونگ اون« رهبر کره شمالی 
از صنایع مهمات کشور خود خواست تا تولید  گلوله های توپخانه 
را افزایش دهند.خبرگزاری رسمی کره شمالی خبر داد که کیم در 
جریان سفرهای اخیر به کارخانه های مهمات و ماشین آلات، از 
تلاس انها برای مدرن سازی تمجید کرد.کیم از کارگران خواست 
تا تولیدات توپخانه را بیشتر کنند و آنرا برای تقویت کارایی رزمی 
که  شد  مدعی  خبرگزاری  دانست.این  ضروربی  نظامی،  نیروهای 
مدرن سازی تاسیسات کره شمالی، آنها را قادر خواهد ساخت تا 

ظرفیت تولیدات سالیانه خود را دوبرابر کنند.
ترامپ: حمله هند به پاکستان شرم آور است

به  هند  امشب  حمله  به  آمریکا  جمهور  رئیس  ترامپ،  دونالد 
پاکستان واکنش نشان داد.بر این اساس، رئیس جمهور آمریکا در 
واکنش به تبادل آتش بین هند و پاکستان گفت: من تازه فهمیدم 
که هند به پاکستان حمله کرده، شرم آور است.وی افزود: براساس 
اطلاعات و مسائل گذشته می دانستیم قرار است اتفاقی رخ دهد؛ 
آنها مدت هاست که می جنگند، در واقع دهه هاست که می جنگند؛ 
امیدوارم هرچه زودتر تمام شود.با این حال، وی از ارائه جزئیات 
کرد.وزارت  اجتناب  باره  این  در  آمریکا  اقدامات  درباره  بیشتر 

خارجه آمریکا نیز از رصد شرایط از نزدیک خبر داد.
درخواست روسیه از هند و پاکستان برای خویشتن داری 
»ماریا  خواند.  فرا  خویشتن داری  به  را  پاکستان  و  هند  روسیه، 
عمیق  نگرانی  روسیه  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی  زاخارووا«، 
مسکو را از تشدید درگیری نظامی بین دهلی نو و اسلام آباد ابراز 
کرد و همه طرف ها را به خویشتنداری فراخواند. زاخارووا گفت: 
»ما عمیقا نگران تشدید رویارویی نظامی بین هند و پاکستان پس از 
حمله تروریستی در پاهالگام هستیم«.وی افزود: »روسیه اقدامات 
تروریستی را به شدت محکوم می کند  و بر لزوم اتحاد تلاش های 
تاکید  پدیده شوم  این  با  مؤثر  مبارزه  برای  بین المللی  جامعه  کل 
از  جلوگیری  برای  که  می خواهیم  مرتبط  طرف های  از  ما  دارد. 

تشدید بیشتر اوضاع در منطقه خویشتنداری کنند«.
صدراعظم جدید آلمان به آمریکا هشدار داد

سیاست های  در  دخالت  بابت  آمریکا  به  آلمان  جدید  صدراعظم 
داخلی این کشور اروپایی هشدار داد. فردریش مرتس، صدراعظم 
جدید آلمان در گفت وگویی با شبکه خبری زد.دی.اف این کشور 
اجازه  که  کنم  ترغیب  و  تشویق  را  آمریکا  دولت  »مایلم  گفت: 
حد  تا  و  باشد  داخلی  سیاست  آلمان،  در  داخلی  سیاست  دهد 
تاکید  مساله  این  بر  کند.«وی  دوری  حزبی  ملاحظات  از  زیادی 
کرد که دولت آمریکا باید از سیاست های داخلی آلمان دور بماند.

صدراعظم جدید آلمان همچنین خاطرنشان کرد، شخصا ترامپ را 
نمی شناسد اما با او بی پرده صحبت خواهد کرد.

آنکارا حمله هند به پاکستان را محکوم کرد 
این  به  هند  حملات  پاکستان،  با  همبستگی  اعلام  ضمن  ترکیه 
همتای  با  درتماسی  ترکیه  خارجه  وزیر  کرد.  محکوم  را  کشور 
پاکستانی خود حملات هند به این کشور را محکوم کرد.»هاکان 
فیدان«، وزیرخارجه ترکیه در جریان تماس تلفنی با »اسحاق دار« 
با همبستگی در کنار پاکستان  وزیرخارجه پاکستان گفت: »ترکیه 
را محکوم می کند«.دفتر رسانه ای وزارت  اقدامات هند  ایستاده و 
خارجه پاکستان در بیانیه ای اعلام کرد: »هاکان فیدان، وزیرخارجه 
ترکیه با اسحاق دار وزیرخارجه پاکستان تماس گرفت تا همبستگی 
ترکیه با پاکستان را اعلام و مخالفت با حملات تحریک آمیز علیه 

حاکمیت پاکستان و کشتار غیرنظامیان بی گناه را ابراز کند«.
 توافق آتش بس با آمریکا شامل رژیم صهیونیستی 

نمی شود 
آمریکا شامل رژیم  با  توافق آتش بس  اعلام کرد که  دولت صنعا 
صهیونیستی نمی شود. در پی اعلام توافق آتش بس میان آمریکا و 
دولت نجات ملی یمن، صنعا اعلام کرد که این توافق شامل رژیم 
ارشد  مقام  یک  از  نقل  به  گزارش  این  نمی شود.در  صهیونیستی 
دولت نجات ملی یمن آمده است که توافق آتش بس حاصل شده 
با آمریکا صرفا شامل توقف حمله به ناوگان دریایی آمریکا بوده 
و هیچ گونه تعهد یا توافقی درباره رژیم صهیونیستی در آن وجود 
ندارد.وی همچنین تصریح کرد که این توافق به واسطه تلاش های 
میانجی گرانه عمان حاصل شده و هیچ گفت وگوی مستقیمی میان 

انصارالله و مقامات آمریکایی در جریان آن صورت نگرفته است.
اعلام آمادگی بریتانیا برای کمک به کاهش تنش 

میان هند و پاکستان 
اعلام  پاکستان  و  هند  میان  تنش  کاهش  به  کمک  برای  بریتانیا 
برای  مداخله  آماده  که  کرد  اعلام  بریتانیا  دولت  کرد.  آمادگی 
کاهش تنش ها بین هند و پاکستان« است..جاناتان رینولدز«، وزیر 
تجارت بریتانیا گفت: »ما آماده و قادر به انجام هر کاری در رابطه 
عملیاتی  که  کرد  اعلام  هستیم«.هند  تنش  کاهش  و  گفت وگو  با 
پاکستان آغاز کرده و »زیرساخت های تروریستی« را  نظامی علیه 
در داخل پاکستان و منطقه کشمیر تحت کنترل پاکستان هدف قرار 
داده است.وزارت دفاع هند در بیانیه ای اعلام کرد: »این اقدام در 
پی حمله وحشیانه تروریستی در پهلگام صورت گرفت که در آن 

25 شهروند هندی و یک تبعه نپال به قتل رسیدند«. 
متوقف  هند  خصومت های  پاکستان:  دفاع  وزیر 

شود، به گفت و گو خواهیم کرد
پایان  صورت  در  آباد  اسلام  که  کرد  تاکید  پاکستان  دفاع  وزیر 
یافتن خصومت های هند به گفت و گو باز خواهد گشت. »خواجه 
که  کرد  اعلام  -چهارشنبه-  امروز  پاکستان  دفاع  وزیر  آصف«، 
ارتش پاکستان پنج هواپیمای هندی را سرنگون کرده است.آصف 
را  هندی  هواپیمای  پنج  و  اسیر  را  هندی  سرباز  چند  »ما  گفت: 
شود،  متوقف  خصومت ها  این  »اگر  افزود:  کردیم«.وی  سرنگون 
مطمئنا با هند گفت و گو خواهیم کرد«.وزیر دفاع پاکستان پیش از 
این  روز گذشته - سه شنبه- گفته بود که کشورش به حملات هند 

با قدرت و قاطعیت پاسخ خواهد داد.
جاسوسان  بازداشت  سالگرد  در  ماکرون  ادعای 

فرانسوی در ایران
رئیس جمهور فرانسه مدعی شد کشورش برای آزادی 2 شهروند 
را  خود  تلاش  تمام  جاسوسی،  اتهام  به  ایران  در  شده  بازداشت 
در  پیامی  طی  فرانسه  جمهور  رئیس  ماکرون«  »امانوئل  می کند. 
به  اشاره  بدون  ایکس  اجتماعی  شبکه  در  خود  کاربری  حساب 
اتهام  به  ایران  در  فرانسوی  شهروند   2 بازداشت  واقعی  علت 
مدعی  کرد.ماکرون  مطرح  رابطه  این  در  را  ادعاهایی  جاسوسی 
شد: »سیسیل کوهلر« و »ژاک پاری« سه سال است که از کشور 
داد:  ادامه  هستند.وی  ایران  گروگان  در  هنوز  و  شده اند  ناپدید 
من  می کند.  آنها تلاش  آزادی  برای  به طور خستگی ناپذیر  فرانسه 
اطمینان  خود  بی دریغ  حمایت  درخصوص  آنها  خانواده های  به 

می دهم و از بسیج شهروندانمان قدردانی می کنم.
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نماینده مردم استان گیلان در 
مجلس خبرگان رهبری :

بحران زباله در گیلان با گردشگری 
40 میلیونی هم خوان نیست

پل فلزی سفیدرود پس از رفع 
اختلافات فنی بازگشایی شد

انتقال دانش به مزرعه؛ مسیر روشن شالیکاری گیلان
کاشت،  زیاد  هزینه های  با  شالیکاری  روزها  این 
موضوع  نیست؛  صرفه  به  مقرون  برداشت  و  داشت 
می شود  شنیده   شالیکاران  از  هماره  که  دغدغه ای  و 
اما کارشناسان حوزه کشاورزی معتقدند می توان از 
همین ظرفیت و منابع در اختیار به گونه ای بهره برد 
تنها صرفه و  نه  ارتقاء داد که  آنقدر  را  بهره وری  و 
سودآوری قابل توجهی برای کشاورز داشته باشد که 

نقش آن در تامین امنیت غذایی هم تقویت شود. 
نیستند  کم  و  نیست  دسترس  از  دور  که  امری 
از  اعم  نهاده ها  همین  مصرف  با  که  کشاورزانی 
راندمان  کمتری،  میزان  به  حتی  و  سم  و  کود  آب، 
برابر  چند  سطح  واحد  در  برنج شان  محصول  تولید 
کیلوگرم  هزار   ۱۲  ،۱۰ از  بیش  و  کشاورزان  سایر 
از  چگونه  آموخته اند  آنان  فقط  است  بیشتر  حتی  و 
حداقل داشته ها، حداکثر بهره وری را داشته باشند و 
نظر  مبنای  بر  صحیح  و  موقع  به  علمی،  استفاده  با 

بذرهای اصلاح شده  از جمله  نهاده ها  از  اهل فن  کارشناسان و 
بهره وری را ارتقاء دهند.

ضمن آنکه مکانیزاسیون و یکپارچه سازی اراضی هم در این مهم 
سهم و نقش ویژه ای دارد چنانکه شاهدیم اکثر کشاورزان نمونه 
آنها  در  هم  نوین  آبیاری  شیوه های  و  زیاد  اراضی شان  وسعت 

پیاده سازی شده است.
در واقع با انتقال دانش به مزرعه می توان ضمن ترسیم مسیر هموار 
و روشن برنجکاری، افزایش تولید در واحد سطح و نیز سودآوری 

و امنیت غذایی را رقم زد.
بر پایه بخش کشاورزی  امروز بیش از ۵۰ درصد اقتصاد گیلان 
خطه  این  کشاورزی  فعالیت  مهمترین  برنج  زراعت  و  است 
زمین  هکتار  هزار   ۲۳۰ از  بیش  با  استان  این  می شود،  محسوب 
شالیزاری، بیشترین سطح زیرکشت کشور را داراست؛ تولید برنج 
 ۸۰۰ و  هزار  سه  بین  متوسط  طور  به  محلی  ارقام  در  گیلان  در 
انجام مدیریت   با  تا چهار هزار و ۲۰۰ کیلوگرم در هکتار است 
به زراعی و کشت ارقام پرپتانسیل امکان افزایش تولید در واحد 

سطح وجود دارد.
سفید  برنج  تن  هزار   ۶۵۰ حدود  سالانه  آمار؛  آخرین  اساس  بر 
از  استفاده  و  کشت  الگوی  تغییر  با  که  می شود  تولید  استان  در 
ارقام اصلاح شده کیفی، انتقال دانش کشت و کار برنج به مزرعه 

می توان میزان تولید استان را به میزان قابل توجهی افزایش داد.
تولید می شود  استان  در  برنج سفید  تن  هزار  سالانه حدود ۶۵۰ 
به  برنج  کار  و  کشت  دانش  انتقال  و  کشت  الگوی  تغییر  با  که 
افزایش  تن  از ۷۵۰ هزار  بیش  به  را  تولید  میزان  مزرعه می توان 
جبران  برای  موثر  راهکاری  سطح  واحد  در  تولید  دادافزایش 
گفته  به  است،  برنج  برداشت  و  داشت  کاشت،  بالای  هزینه های 
و  دقیق  به زراعی  مدیریت  از  بهره گیری  کشاورزی  کارشناسان 
بکارگیری بذرهای اصلاح شده مقاوم می تواند عملکرد را بهبود 
ارتباط  این  در  دهد؛  کاهش  را  برنجکاری  هزینه های  و  ببخشد 
آبیاری مدیریت  شده و تسطیح اراضی برای بهبود توزیع آب در 

مزرعه اهمیت بسزایی دارد.
کارشناسان کشاورزی گیلان؛ کشت ارقام پرپتانسیل کیفی در کنار 
کیفیت و خالص،  با  بذر  به زراعی شامل؛ مصرف  بهینه  مدیریت 
آفات،  کنترل  و  پیشگیرانه  اقدامات  گیاهی،  تغذیه  بهینه  مدیریت 
کاهش  و  آبیاری  اصول  رعایت  هرز،  علف های  و  بیماری ها 
تولید در  افزایش  از راهکارهای  را  برداشت  ضایعات در مرحله 

واحد سطح می دانند.
به گفته آنان، طرح جهش تولید و توجه به مدیریت به زراعی بویژه 
واحد  در  تولید  افزایش  در  ویژه ای  نقش  گیاهی  تغذیه  مدیریت 
سطح دارد؛ روش های نوین کاشت و کاربرد ماشین آلات ضمن 
کاهش هزینه ها و تسریع در عملیات آماده سازی و کاشت موجب 

افزایش تولید می شود.
طرح پنج ساله جهش تولید برنج با مشارکت ستاد اجرایی فرامین 
امام )ره( برای اجرا در سال زراعی جاری در سطح هزار هکتار 
از شالیزارهای استان ابلاغ شده است؛ در مرحله نخست مقرر شد 
در شهرستان های لاهیجان، لنگرود، فومن، رشت و صومعه سرا با 
یک  هکتار   ۱۰۰ هر  ازای  به  و  اجرا  مجری  کشاورزان  شناسایی 

کارشناس ناظر جذب شود.
کارشناس کشاورزی گیلان با بیان اینکه افزایش تولید در واحد 
و  داشت  کاشت،  بالای  هزینه های  جبران  برای  راهکاری  سطح 
برداشت برنج است، گفت: افزایش تولید می تواند ضمن کاهش 
هزینه تولید هر کیلوگرم برنج بر مطلوبیت محصول هم می افزاید 
علاوه بر این کشت دوم پس از برداشت برنج و نیز پرورش راتون 
بهره وری  ارتقاء  و  شالیکاران  درآمد  افزایش  برای  دیگر  راهکار 

است.
آذرخش ترابی جفرودی در این رابطه در گفت و گو با ایرنا افزود: 
افزایش تولید محصولات مختلف زراعی از جمله برنج در راستای 
بهبود معیشت و درآمد کشاورزان و افزایش ضریب خوداتکایی 
کشاورزی  جهاد  وزارت  رسالت های  از  کشاورزی  تولیدات  در 
است؛ در این ارتباط با تحقیق و پژوهش در مراکز تحقیقاتی این 
وزارتخانه نسبت به معرفی ارقام زراعی و باغی جدید اقدام شد و 
در سال های اخیر ارقام پرپتانسیل به کشاورزان معرفی شده است.

بهبود  راستای  در  زیربنایی  اقدامات  اجرای  کرد:  اضافه  وی 
مدیریت آبی مزارع از طریق سیستم های مدرن انتقال، بهره برداری 
و  یارانه  پرداخت  با  استاندارد  بذر  تولید  از  حمایت  آب،  از 
تامین  مناسب،  راندمان  با  کیفی  بذرهای  تولید  برای  برنامه ریزی 
و  دولت  توسط  یارانه  پرداخت  با  پرمصرف  شیمیایی  کودهای 
اقدامات آموزشی و ترویجی در راستای بهبود مدیریت مزرعه از 

جمله دیگر اقدامات وزارت جهاد کشاورزی است.
را  کشاورزی  جهاد  وزارت  برنج  تولید  جهش  طرح  جفرودی، 
از دیگر راهکارهای افزایش بهره وری در واحد سطح با استفاده 
و  خواند  کشت  مستعد  مناطق  در  تولید  نهاده های  و  عوامل  از 
تجهیز  جمله  از  موثر  اقدامات  با  می توانند  شالیکاران  داد:  ادامه 
در  ویژه  به  مکانیزاسیون  توسعه  شالیزاری،  زمین های  نوسازی  و 
مراحل کاشت، برداشت و مدیریت بهینه مبارزه با علف های هرز 

هزینه های کشت محصول برنج را کاهش دهند.
واحد  در  تولید  افزایش  برای  کرد:  توصیه  شالیکاران  به  وی 
مناسب،  رقم  انتخاب  به  نسبت  مزرعه  شرایط  به  توجه  با  سطح 

بذرهای خوب، پاک و عاری علف های هرز و سایر ارقام با قدرت 
جوانه زنی مناسب اقدام کنند؛ همچنین با توجه به اهمیت تغذیه 
گیاهی در بهبود عملکرد محصول حتما با لحاظ تعادل کودی از 
همه کودهای پرمصرف شامل ازته، فسفاته و پتاسه به میزان لازم 

استفاده نمایند.
جفرودی بیان کرد: همچنین استفاده از بذرهای ارقام جدید برنج 
با توجه به پتانسیل عملکردی بالای آنها و رعایت اصول به زراعی 
موجب افزایش تولید تا سطح ۲ برابر عملکرد متداول ارقام محلی 

می شود.
ضرورت استفاده از روش های نوین و علمی در تولید برنج

کارشناس زراعت دانشگاه گیلان و متخصص علوم و تکنولوژی 
بذر نیز در این باره گفت: به رغم اینکه شالیکاران با چالش های 
اساسی از قبیل سطح پایین زیرکشت، قیمت بالای زمین و وسوسه 
سطح  واحد  در  برنج  تولید  افزایش  اما  هستند  مواجه  فروش 
امکان پذیرست، این امر بستگی به مدیریت دقیق و استفاده صحیح 

از روش های نوین و علمی دارد.
دکتر سالار منجم اظهار کرد: استفاده از مدیریت به زراعی مناسب 
در  و کم آبی  فرودین  اوایل  در  تنش های سرمایی  با  مقابله  برای 
انتخاب  مثال  برای  باشد؛  بسیار موثر  مرحله خوشه دهی می تواند 
تاریخ کشت مناسب، استفاده از بذرهای مقاوم به سرما و خشکی، 
راهکارهای  جمله  از  حساس  زمان های  در  آبی  منابع  مدیریت 

کلیدی و موثر در افزایش عملکرد کشت و کار برنج است.
از  هکتار  هر  در  برنج  تولید  افزایش  راهکارهای  تشریح  با  وی 
تغذیه  کرد:  اضافه  شالیکاران  به  توصیه  و  شالیزاری  زمین های 
با استفاده از کودهای متعادل و بکارگیری  به  موقع و دقیق گیاه 
مدیریت آفات و بیماری ها می تواند از ضایعات و کاهش عملکرد 

جلوگیری کند.
 کارشناس زارعت دانشگاه گیلان اظهار کرد: تسطیح اراضی و 
افزایش سطح مکانیزاسیون در کشت به کشاورزان کمک می کند 
تا فرآیند کاشت، داشت و برداشت را با کیفیت و کارآیی بالاتری 
زمین  هکتار  هر  از  بیشتری  عملکرد  طریق  این  از  و  دهند  انجام 
شالیزاری به دست آید؛ این موارد در کشت رقم هاشمی، بویژه 
در مناطق شمالی کشور نقش بسیار زیادی در بهبود عملکرد دارد.

وی بیان کرد: طرح جهش تولید برنج یکی از برنامه های راهبردی 
دولت در حوزه کشاورزی است که با هدف افزایش تولید داخلی 
برنج، کاهش وابستگی به واردات و ارتقای امنیت غذایی کشور 
موجود  چالش های  به  پاسخ  در  طرح  این  شده است؛  طراحی 
و  مزارع  پایین  بهره وری  آب،  منابع  کاهش  مانند  برنج  تولید  در 

وابستگی زیاد به واردات اجرا می شود.
کمک  کشاورزان  به  برنج  تولید  جهش  طرح  افزود:  منجم  دکتر 
به تنش های سرمایی و  از بذرهای اصلاح  شده مقاوم  تا  می کند 
بذرهای  فراهم کردن  بر  این طرح، علاوه  کنند؛  استفاده  خشکی 
کشاورزان  که  دارد  تاکید  به زراعی  آموزش های  بر  اصلاح شده، 
را به استفاده از تکنیک های نوین کشاورزی، مانند مدیریت دقیق 
منابع آب، آبیاری پیشرفته و افزایش سطح مکانیزاسیون، ترغیب 

می کند.
برنج،  تضمینی  خرید  طریق  از  دولت  حمایت  کرد:  اظهار  وی 
کشاورزان را برای استفاده از این روش ها و تولید بیشتر ترغیب 
با  تا  می کند  کمک  کشاورزان  به  موضوعات  این  همه  می کند؛ 
استفاده از فناوری های نوین و مدیریت به زراعی اصولی، عملکرد 

خود را به  طور چشمگیری افزایش دهند.
وی در ادامه با بیان اینکه استفاده از بذرهای جدید و اصلاح شده 
استانی چون گیلان می تواند  اقلیمی  برای شرایط خاص  به ویژه 
در افزایش تولید تاثیر بسزایی داشته باشد، اضافه کرد: بذرهایی 
را  امکان  این  هستند  خشکی  و  سرمایی  تنش های  به  مقاوم  که 
به کشاورزان می دهند تا در شرایط آب و هوایی چالش  برانگیز 

همچنان عملکرد مناسبی داشته باشند.
کارشناس زراعت دانشگاه گیلان و متخصص علوم و تکنولوژی 
کشت  مانند  نوین  روش های  از  استفاده  همچنین  کرد:  بیان  بذر 
از  بهینه  استفاده  پیشرفته ضمن  آبیاری  و  کاری  خشکه  مستقیم، 
آب در افزایش تولید در واحد سطح به کشاورزان کمک می کند.

وی با تاکید بر اینکه دستگاه های متولی اعم از جهاد کشاورزی و 
موسسه تحقیقات برنج باید نقش فعال در ارتقاء دانش کشاورزان 
این  افزود:  باشند،  داشته  به زراعی  جدید  تکنیک های  معرفی  و 
مجموعه ها از طریق آموزش های به زراعی می توانند کشاورزان را 
با تاریخ کشت مناسب، تغذیه دقیق و مدیریت آفات و بیماری ها 

آشنا کنند.
از طریق خرید  دولت  اظهار کرد: همچنین، حمایت  منجم  دکتر 
بذرهای اصلاح شده  برای خرید  ارائه تسهیلات  برنج و  تضمینی 
می تواند در افزایش انگیزه کشاورزان برای تولید بیشتر و استفاده 

از روش های نوین موثر باشد.
اهمیت افزایش تولید برنج 

رئیس موسسه تحقیقات برنج کشور نیز با اشاره به اهمیت افزایش 
تولید برنج در واحد سطح و تاکید بر ضرورت توجه شالیکاران 
به این موضوع گفت: افزایش تولید برنج در واحد سطح با توجه 
به  کمک  برداشت ضمن  تا  کاشت  از  تولید  بالای  هزینه های  به 
افزایش درآمد کشاورزان، انگیزه آنها را برای تولید بیشتر می کند 
و از سویی با افزایش تولید داخلی، نیاز به واردات این محصول 

کمتر می شود که به نفع کشور خواهد بود.
با  برنج  تولید  افزایش  کرد:  اظهار  حسینی  مریم  دکتر 
و  شده(  اصلاح  )ارقام  به نژادی  یافته های  بکارگیری 
و  آموزش  از طریق  پذیرست؛  امکان  به زراعی  مدیریت 
ترویج یافته های کاربردی به کشاورزان می توان افزایش 
انتقال دانش به مزرعه راه  تولید را عملی کرد در واقع 

افزایش تولید در واحد سطح است.
ارقام  انتخاب  یعنی  به نژادی  یافته های  کرد:  بیان  وی   
افزایش  راهکارهای  از  بالاتر  عملکرد  با  شده  اصلاح 
کیفیت  و  عملکرد  از  و  متنوع  ارقام؛  این  است؛  تولید 
پخت متفاوتی برخوردارست؛ تنوع ارقام امکان انتخاب 

را برای کشاورزان فراهم می کند.
وی اضافه کرد: برخی از این ارقام که با تولید حدود یک 
تن شلتوک در هکتار بیش از معمول و بعضی دیگر نیز تا 
۲ برابر ارقام محلی عملکرد دارند با هدف افزایش تولید 
برنج در واحد سطح معرفی شده اند؛ برخی از ارقام برنج 
نیز در شرایط تنش خشکی می توانند موجب پایداری تولید شوند.

رئیس موسسه تحقیقات برنج کشور در ادامه با بیان اینکه مدیریت 
با به کارگیری یافته های به زراعی در مزرعه از  به زراعی شالیزار 
کرد:  اظهار  است،  سطح  واحد  در  تولید  افزایش  راه های  دیگر 
یافته های به زراعی شامل؛ دستورالعمل های فنی به زراعی از مرحله 
کشاورزان  به  برداشت(  تا  کاشت  و  زراعی  زمین  )آماده سازی 

کمک می کند تا بیشترین و بهترین محصول را برداشت کنند.
دستورالعمل های  ارائه  و  آموزش  مثال  عنوان  به  کرد:  بیان  وی 
شامل؛  آنها  رعایت  و  شالیکاران  به  رسان  زیان  عوامل  کنترل 
کمک  ها(  بیماری  و  آفات  هرز،  های  )علف  کنترل  روش های 
می کند تا ضمن کنترل به موقع این عوامل از خسارت به تولید 

جلوگیری و محصول بیشتری برداشت کنند.
به  گیاه  تغذیه  دستورالعمل  همچنین  کرد:  اضافه  حسینی  دکتر 
کشاورز آموزش می دهد تا کودهای پایه را در زمان و به میزان 
عناصر موجود در خاک مصرف  و  گیاه  نیاز  به  توجه  با  مناسب 
بسیار  نقش  شیمیایی  کودهای  بموقع  و  مناسب  استفاده  کند؛ 
مهمی در میزان عملکرد نهایی محصول دارد؛ بنابراین بکارگیری 
در  کارشناسان  ترویجی  توصیه های  و  به زراعی  دستورالعمل های 

افزایش تولید در واحد سطح بسیار موثر است.
وی با بیان اینکه انتخاب بذر استاندارد که عاری از علف های هرز، 
آفات و بیماری هاست و در شرایط مناسب بوجاری و نگهداری 
شده باشد نیز در عملکرد نهایی و افزایش آن نقش مهمی دارد، 
قوی تری  گیاهچه های  تولید  موجب  استاندارد  بذر  کرد:  اظهار 
می شود، سریع تر در زمین اصلی استقرار پیدا می کند و رشد بسیار 
مقابل  در  مستحکم  ریشه های  با  قوی  گیاهچه های  دارد؛  بهتری 
آفات و بیماری ها مقاوم تر است و عناصر غذایی را بیشتر جذب 

می کند؛ از اینرو عملکرد نهایی محصول بیشتر می شود.
توصیه به شالیکاران 

به شالیکاران  رابطه  این  در  برنج کشور  تحقیقات  رئیس موسسه 
معرفی شده  مناسب  ارقام  منطقه خود  با  متناسب  تا  کرد  توصیه 
از سوی این موسسه را انتخاب کنند؛ ضمن اینکه نسبت به تهیه 
بذر استاندارد و کودهای پایه مناسب اقدام و به دستورالعمل های 
به زراعی توجه کنند؛ توجه به توصیه ها و عمل به آنها از سوی 
برنجکاران به برداشت بیشتر محصول از زمین زراعی می انجامد.

وی با بیان اینکه توجه به تقویم زراعی هر منطقه نیز برای کشت 
و کار برنج مهم است، اضافه کرد: کشاورزان به پیش آگاهی های 
لازم برای کنترل آفات و بیماری ها باید توجه جدی داشته باشند.

جهش  ملی  طرح  اجرای  به  اشاره  با  ادامه  در  حسینی  دکتر 
از  افزایش عملکرد در واحد سطح  با هدف  تولید در شالیزارها 
طرح  این  در  گفت:  کاربردی  یافته های  ترویج  و  آموزش  طریق 
طی  و  فرامی گیرند  را  لازم  آموزش های  مروجان  و  کارشناسان 
آخرین  آموزش  و  ارائه  کشاورزان ضمن  کنار  در  زراعی  فصل 

دستورالعمل های به زراعی، پاسخگوی سئوالات شان هستند.
وی بیان کرد: نتایج طرح جهش تولید برای افزایش تولید برنج و 
درآمد کشاورزان تاثیر خوبی دارد و هدف نهایی از آن هم افزایش 

تولید برنج ایرانی و حمایت از شالیکاران است.
 وی با بیان اینکه در هشت سال گذشته از سوی موسسه تحقیقات 
نیاز کشاورزان در سه گروه  با  متناسب  ارقام جدید  برنج کشور 
ارقام  نخست  گروه  افزود:  شده است،  معرفی  طبقه بندی  قابل 
این  در  برنج هستند؛ عملکرد شلتوک در واحد سطح  پرپتانسیل 
گروه حدود ۷.۵ تا هشت تن در هکتار است، این ارقام متحمل 
نسبت  برنج(،  قارچی خطرناک  بیماری  بلاست)نوعی  بیماری  به 
به ورس و خوابیدگی در باران های آخر فصل مقاوم هستند و در 
صورت کشت عملکردشان تا ۲ برابر ارقام محلی افزایش می یابد.

دکتر حسینی اظهار کرد: گروه دوم ارقام برنجی را شامل می شود 
آنها  پخت  کیفیت  دارند،  عملکرد  هکتار  در  تن   ۶.۵ تا   ۵.۵ که 
شلتوک  بیشتر  تن   ۲ تا  یک  حداقل  و  است  محلی  ارقام  مشابه 
زودرسی  اما  هستند  به ورس  متحمل  و  زودرس  می کنند؛  تولید 

خصوصیت بارز آنهاست.
وی اضافه کرد: گروه سوم ارقامی را شامل می شوند که از آنها 
در شرایط تنش خشکی آخر فصل حدود چهار تن و در شرایط 
نرمال تا ۶ تن در هکتار شلتوک حاصل می شود و مناسبت شرایط 

تنش خشکی هستند.
نیز توسط  برنج  ارقام محلی  این سه گروه  بر  : علاوه  وی گفت 
در  آنها  بذر  و  شده  خالص سازی  کشور  برنج  تحقیقات  موسسه 
طبقات بذر رسمی برنج تولید می شود که نسبت به توده های محلی 

عملکرد بالاتری دارند.
رئیس موسسه تحقیقات برنج کشور بیان کرد: بی شک ارقام جدید 
اصلاح شده همه دارای عملکرد بالاتری نسبت به محلی ها هستند 
تولید در واحد  افزایش  ارقام محلی موجب  با  آنها  و جایگزینی 
سطح خواهد شد از اینرو به کشاورزان توصیه می شود تا متناسب 
با منطقه ای که در آن کشت و کار می کنند، بذر ارقام مناسب را 

برای کشت تهیه و انتخاب کنند.
زراعت وزارت جهاد کشاورزی،  معاونت  نقش  اظهار کرد:  وی 
جهاد  کشاورزی،  ترویج  و  آموزش  تحقیقات  سازمان های 
کشاورزی استان ها و موسسه تحقیقات برنج کشور برای پیشبرد 
و  کارشناسان  آموزش  شالیزارها،  در  تولید  جهش  طرح  اهداف 

مروجان بسیار موثر است.

مدیرعامل توزیع برق گیلان گفت: در راستای اجرای طرح 
مذکور طی سالیان اخیر و براساس پایش دقیق مصرف برق 
ادارات، تعدادی از دستگاه های اجرایی به دلیل عدول از 
محدوده مصرف تعیین شده مورد صدور اخطار و قطع برق 

اند. بصورت هوشمند قرار گرفته 
نیروی  توزیع  شرکت  مدیرعامل  خمامی  صادقی  مسعود 
 )limiter( کننده  محدود   ۵۳۰ نصب  از  گیلان  استان  برق 
به  اداری  مشترکین  هوشمند  کنتورهای  روی  بر  مصرف 
منظور رویت پذیری و کنترل پذیری این دسته از مشترکین 
در  و  اخیر  سالیان  طی  افزود:  داد.وی  خبر  گیلان  استان 
و  نیرو  وزارت  سوی  از  ابلاغی  های  دستورالعمل  راستای 
شرکت توانیر مبنی بر پایش مصرف برق ادارات و دستگاه 
مشترکین  برای  هوشمند  های  کنتور  دولتی،  و  اداری  های 
محدوده  از  عدول  صورت  در  که  شد  نصب  تعرفه  این 
قطع  نهایتاً  و  اخطار  صدور  مورد  شده  تعیین  برق  مصرف 

برق بصورت دستی قرار می گرفتند.
ارتقاء سطح  با  افزود:  گیلان  برق  توزیع  مدیرعامل شرکت 
استان  کل  در  اکنون  هم  پذیری  کنترل  و  پذیری  رویت 
مشترکین  انشعابات  روی  بر  مصرف  کننده  محدود   ۵۳۰
اداری نصب شده است که بصورت هوشمند محدودیت بر 
مصرف برق این دسته از مشترکین اعمال کرده و درصورت 
می  قرار  قطع  مورد  دور  راه  از  و  خودکار  بصورت  لزوم 

گیرند.
مشترکین  برق  مصرف  پذیری  کنترل  کرد:  تاکید  صادقی 
صبح  تا   ۱۵:۳۰ و   ۱۵:۳۰ تا   ۸ زمانی  بازه  دو  در  اداری 
ملزم  مشترکان  این  و  گیرد  می  قرار  انجام  مورد  بعد  روز 
در صورت  و  هستند  شده  تعیین  مصرف  الگوی  رعایت  به 

عدول از این محدوده مورد قطع برق قرار می گیرند.
وی ضمن تشکر از همراهی و همکاری مردم شریف استان 
از  جلوگیری  کشور  برق  صنعت  تلاش  تمام  کرد:  تاکید 

در  مطمئن  و  پایدار  برق  تامین  و  برق  مصرف  در  اتلاف 
تابستان برای تمامی هموطنان گرامی است. فصل گرم 

مدیرعامل توزیع برق گیلان گفت: در راستای اجرای طرح 
مذکور طی سالیان اخیر و براساس پایش دقیق مصرف برق 
ادارات، تعدادی از دستگاه های اجرایی به دلیل عدول از 
محدوده مصرف تعیین شده مورد صدور اخطار و قطع برق 

اند. بصورت هوشمند قرار گرفته 
اظهار داشت: همکاران در شرکت توزیع  پایان  صادقی در 
ارتفاعات  تا  ساحلی  نقاط  از  گیلان  استان  برق  نیروی 
تمامی  در  و  منطقه  ترین  غربی  تا  ترین  شرقی  از  استان، 
مشترکان  برق  تامین  برای  تلاش  حال  در  روز  شبانه  طول 
استان  شریف  مردم  داریم  انتظار  و  هستند  گیلانی  ارجمند 
محل  و  منزل  در  برق  بهینه  های مصرف  راهکار  رعایت  با 
کار علاوه بر کمک به بهره مندی همه از نعمت برق، یاری 
رسان خدمتگزاران خود در شرکت توزیع برق گیلان باشند.

نصب ۵۳0 محدودکننده مصرف برق بر کنتورهای هوشمند ادارات گیلان

هشدار  با  رهبری  خبرگان  مجلس  در  گیلان  مردم  نماینده 
نسبت به بحران زیست محیطی ناشی از دفع نامناسب زباله 
در استان، خواستار چاره اندیشی فوری مسئولان برای حفظ 

جایگاه گردشگری گیلان شد.
مجلس  در  گیلان  مردم  نماینده  فلاحتی،  رسول  آیت الله   
تأکید  با  رهبری  خبرگان  مجلس  نطق  در  رهبری  خبرگان 
بر اینکه گیلان سالانه پذیرای میلیون ها گردشگر است، اما 
نیست،  تردد  از  حجم  این  پاسخگوی  آن  زیرساخت های 
تصریح کرد: اگر امروز برای مدیریت پسماند تدبیری نشود، 

در آینده با مشکلاتی بزرگ تر مواجه خواهیم شد.
نماینده مردم گیلان در مجلس خبرگان رهبری با بیان اینکه 
نیروهای خدوم  انقلاب اسلامی محصول مجاهدت علما و 
انقلاب  تراز  بسیار،  دستاوردهای  وجود  با  گفت:  بوده، 
به  توجه  عدم  آن،  علل  از  یکی  باشد؛  بالاتر  می توانست 

تربیت مدیران شایسته و انقلابی در نظام است.
انسانی  نیروی  پرورش  اهمیت  به  اشاره  با  فلاحتی  آیت الله 
در حوزه و دانشگاه افزود: خوشبختانه با انتخاب آقای مخبر 
کارآمد  نیروهای  تجمیع  برای  رهبری  معظم  مقام  سوی  از 
کافی  اما  شده،  برداشته  زمینه  این  در  مهم  گامی  انقلاب، 

نیست و باید نظام مند باشد.
وی در ادامه، با انتقاد از کم کاری نهادهای فرهنگی در زمینه 
فریضه امر به معروف و نهی از منکر تأکید کرد: وقتی این 
جامعه  در  ناهنجاری ها  می شود،  گرفته  نادیده  الهی  واجب 

افزایش می یابد.
زیست محیطی  پیامدهای  به  نسبت  هشدار  با  پایان  در  او 
مدیریت نامناسب زباله در گیلان گفت: استانی با این ظرفیت 
باید  امروز  شود؛  غرق  پسماند  بحران  در  نباید  گردشگری 

کاری کرد، فردا دیر است.

هزار   ۲۸ از  بیش  اینکه  بیان  با  گیلان  احوال  ثبت  مدیرکل 
کارت هوشمند ملی آماده تحویل به مردم در سطح استان 

است، گفت: متقاضیان به سامانه سهیم مراجعه کنند. 
کارت  صدور  وضعیت  آخرین  تشریح  به  حسن زاد   امیر 
از  کرد:  اظهار  و  پرداخت  گیلان  استان  در  ملی  هوشمند 
ابتدای طرح صدور کارت هوشمند ملی تا پایان سال ۱۴۰۳، 
دریافت  درخواست   ۷۵۱ و  هزار   ۴۲۴ و  میلیون  دو  تعداد 
کارت هوشمند در سطح استان اخذ شد که هم درخواست 
تغییرات  از  ناشی  مجدد  صدور  درخواست  هم  و  اولیه 
هویتی، پایان اعتبار، مفقودی، خرابی کارت و... بوده است.

میلیون و  تعداد دو  اینکه در مدت مذکور  به  اشاره  با  وی 
۲۰۳ هزار و ۳۹۸ کارت هوشمند ملی تحویل متقاضیان شده 
کارت  هزار   ۲۸ از  بیش  لحظه  این  تا  کرد:  اضافه  است، 
هوشمند ملی آماده تحویل در ادارات و دفاتر پیشخوان ارائه 
دهنده خدمات ثبت احوال وجود دارد که هنوز صاحبان آنها 

جهت دریافت مراجعه نکرده اند.
مدیرکل ثبت احوال گیلان از هم استانی ها و هموطنان عزیز 
خواست تا با مراجعه به سامانه »سهیم« ثبت احوال به نشانی 
»http://sahim.sabteahval.ir« و یا کد دستوری ۶۰۹۰#*۴* 
از چگونگی وضعیت کارت هوشمند ملی خود مطلع شوند 
و نسبت به دریافت کارتشان در ادارات یا دفاتر پیشخوان 

اقدام کنند.
حسن زاد همچنین از امکان ارسال کارت به سایر شهرستان ها، 
استان ها و نیز نمایندگی های مجاز خارج از کشور خبر داد 
و یادآور شد: ممکن است برخی از متقاضیان در زمان اخذ 
کشور  یا  استان  شهر،  در  ملی  هوشمند  کارت  درخواست 
محل  تغییر  دلیل  به  هم اکنون  و  داشته  سکونت  دیگری 
زندگی به شهر و استان دیگر و یا خارج از کشور نقل مکان 
کرده باشند و لذا شرایط حضور در مبدا اخذ درخواست را 
ندارند. این افراد می توانند با مراجعه به نزدیکترین اداره ثبت 
احوال محل سکونت جدید خود)متقاضیان خارج از کشور 
درخواست  به  نسبت  مجاز(  نمایندگی های  نزدیکترین  به 

انتقال کارت هوشمند ملی خویش اقدام کنند.

مدیرکل ثبت احوال استان مطرح کرد
بیش از ۲۸ هزار کارت ملی آماده 

تحویل به مردم گیلان

شاخص  پروژه های  از  یکی  بعنوان  که  سفیدرود  فلزی  پل 
پیگیری های  از  پس  می شود،  شناخته  گیلان  استان  ارتباطی 
فوری مسئولان استانی و رفع نواقص فنی، مجددا برای تردد 

عموم بازگشایی شد. 
عرض  و  متری   ۵۰ و   ۴۰ دهنه  دو  با  منجیل  سفیدرود  پل 
سواره رو ۵.۵ متر، از سال ۱۳۹۸ با هزینه ۴۸۰ میلیارد ریال 
با حضور معاون  بود و در دی ماه ۱۴۰۳  در دست احداث 
به  وزیر راه و شهرسازی، استاندار گیلان و مدیران استانی 

بهره برداری رسید.
نوبت  چندین  در  گیلان  منطقه ای  آب  شرکت  حال،  این  با 
)از جمله در نامه های مورخ ۲۷/۰۵/۱۴۰۳ و ۱۱/۱۰/۱۴۰۳( 
سازه های  تقویت  و  میانی  پلت فرم  جمع آوری  به  نسبت 

حفاظتی پایه های پل هشدار داد.
)مورخ  موقت  تحویل  صورتجلسه  در  موضوع  این 
پیمانکار  از  و  اعلام  رسمی  بصورت  نیز   )۳۰/۱۰/۱۴۰۳
اقدام  نواقص  رفع  به  نسبت  اسرع وقت  در  تا  خواسته شد 

کند.
تاریخ  در  پروژه  پیمانکار  مکرر،  اخطارهای  وجود 
آب  شرکت  از  نهایی  تاییدیه  اخذ  بدون   ۱۵/۰۲/۱۴۰۴
اقدام  این  کرد.  مسدود  را  پل  یکجانبه  به صورت  منطقه ای، 
و  راه  اداره کل  جمله  از  استانی  مسئولان  سریع  واکنش  با 
شهرستان  دادستانی  و  رودبار  فرمانداری  استان،  شهرسازی 
پل  نواقص،  رفع  و  فنی  بررسی های  از  پس  و  شد  مواجه 
استان  اجرایی  و  قضائی  مقامات  دستور  با  امروز  مذکور 

بازگشایی شد.
در  گیلان  شهرسازی  و  راه  مدیرکل  علیزاده،  محمدمهدی 
گفت وگو با ایسنا، با اشاره به حساسیت موضوع، اظهار کرد: 
با پیگیری های انجام شده و تأیید نهایی شرکت آب منطقه ای 
استان، تمامی نگرانی های فنی برطرف شده و پل سفیدرود با 

ایمنی کامل آماده بهره برداری است.
پروژه های  در  خودسرانه  اقدام  هرگونه  کرد:  اضافه  وی 
قبول  قابل  نظارتی  دستگاه های  هماهنگی  بدون  عمرانی 

نیست.
هم اکنون تردد خودروها و عابران پیاده روی این پل بصورت 
عادی در جریان است و نظارت های دوره ای برای اطمینان از 

ایمنی سازه ادامه خواهد داشت.

پس از تخریب گسترده تورهای غیرمجاز در ییلاقات اداره 
محیط زیست شهرستان رودبار، با ارسال گزارشی به دادستان 
تردد  از  جلوگیری  خواستار  شهرستان،  انقلاب  عمومی 
تورهای گردشگری بدون مجوز و آفرود سواران در ییلاقات 
این منطقه شد و دادستان عمومی و انقلاب رودبار هم پس 
از کارشناسی، با صدور دستوری فوری، توقف تردد تمامی 
تورهای گردشگری فاقد مجوز را در این منطقه اعلام کرد. 

و  نشده  کنترل  مسئولان محلی، گردشگری  اعلام  اساس  بر 
ویژه  به  رودبار،  ییلاقات  در  مجوز  بدون  تورهای  حضور 
در مناطق بکر، منجر به آسیب های جدی به پوشش گیاهی، 
زیستگاه  در  اختلال  و  زباله  رهاسازی  از  ناشی  آلودگی 
نظارت  بدون  عموما  تورها  این  است.  شده  حیات وحش 
لیدرهای آموزش دیده و بدون رعایت استانداردهای زیست 

محیطی فعالیت می کنند.
دادستان  یوسفی،  محسن  کارشناسی،  بررسی های  از  پس 
با صدور دستوری فوری، توقف  انقلاب رودبار  و  عمومی 
تردد تمامی تورهای گردشگری فاقد مجوز را در این منطقه 

اعلام کرد.
مجازات های  و  جریمه ها  با  متخلفان  دستور،  این  اساس  بر 
سنگین حسب مفاد ماده ۶۹۰ قانون مجازات اسلامی و پیگرد 

قانونی ناشی از تمرد از دستور قضایی مواجه خواهند شد.
علی فرهی، رئیس اداره محیط زیست رودبار در گفت وگو با 
خبرنگاران اظهار کرد: اخیرا مشاهده شده تورهای غیرمجاز 
به ویژه از استان های پرجمعیت با تبلیغات بسیار خیره کننده 
در فضای مجازی اقدام به ثبت نام گردشگران به تعداد بسیار 
اکولوژیکی  و  محیطی  تحمل  قابل  ظرفیت  از  بیش  و  زیاد 
منابع  تنها  نه  که  می کنند  است  رودبار  ییلاقات  که  مقصد 
خطر  به  نیز  را  گردشگران  امنیت  و  کرده  نابود  را  طبیعی 
و  طبیعت گردی  اهداف  با  سنخیتی  هیچ  بلکه  می اندازند 
توریستی که بخش عمده آن حمایت از جامعه محلی است؛ 

ندارند.
لیدرهای  و  مجوز  دارای  تورهای  تنها  کرد:  تاکید  فرهی 
متعهد به قوانین محیط زیستی اجازه فعالیت خواهند داشت. 
مناطق  تنها در  نه  بی ضابطه  از حضور  این حجم  متاسفانه 
مانند  شده ای  حفاظت  عرصه های  در  بلکه  شهرستان  آزاد 

سیدشت و درفک هم دیده می شوند.
وی ادامه داد: اهالی محلی و فعالان زیست محیطی از این 
بر  مستمر  نظارت  خواستار  اما  اند،  کرده  استقبال  تصمیم 
با اجرای این طرح، روند  انتظار می رود  اجرای آن هستند؛ 
تخریب محیط زیست در ییلاقات رودبار کم شده و فرصتی 

برای احیای مناطق آسیب دیده فراهم شود.

دادستان رودبار اعلام کرد
توقف تردد تمام تورهای گردشگری 

فاقد مجوز در ییلاقات رودبار

رئیس سازمان چای کشور خبر داد
خرید ۲۵ هزار تنی برگ سبز بهاره 

از چایکاران
رئیس سازمان چای کشور، از خرید ۲۵ هزار تنی برگ سبز 
چای از چایکاران خبر داد و گفت: چای خشک تولیدی نیز 

بالغ بر ۵۷۰۰ تن بوده است. 
حبیب جهانساز با اشاره به آغاز چین بهاره برگ سبز چای از 
اول اردیبهشت، اظهار کرد: تاکنون ۲۵ هزار و ۳۴۸ تن برگ 
از چایکاران گیلان و  سبز درجه یک و ۲۶۵ تن درجه دو 

مازندران خریداری شده است.
وی بهای هر کیلوگرم برگ سبز درجه یک را ۲۴ هزار و ۵۰۰ 
تومان و درجه دو را ۱۸ هزار تومان دانست و افزود: ارزش 
برگ سبز خریداری شده در سال جاری، ۶۲۵ میلیارد تومان 
کارخانجات  توسط  چای خشک  تن   ۵۷۶۳ تاکنون  و  بوده 

چای سازی تولید شده است.
با ۱۵۷ کارخانه  از عقد قرارداد  رئیس سازمان چای کشور 
و  داد  خبر  سبز  برگ  تضمینی  خرید  جهت  چای سازی 
آینده  خاطرنشان کرد: تعداد کارخانجات فعال در روزهای 
این  توسط  هفته  هر  نیز  پرداختی ها  و  می کند  پیدا  افزایش 

کارخانجات انجام خواهد شد.
برگ  بهای  از  تومان  میلیارد  واریز ۱۹  به  اشاره  با  جهانساز 
سبز خریداری شده به حساب چایکاران، اضافه کرد: همانند 
سال گذشته، دولت سهم ۲۵ درصدی و کارخانجات سهم ۷۵ 

درصدی در پرداخت بهای برگ سبز دارند.
بالغ بر ۵۲ هزار چایکار و  وی گیلان و مازندران را دارای 
۱۷۰ کارخانه چای سازی دانست و گفت: نیمه اول سال، فصل 
برداشت برگ سبز از باغات و نیمه دوم سال، زمان عملیات 

اصلاح، احیا و به زراعی باغات است.



واکسن نانو پروتئینی، دفاع 
قوی تر در برابر سل

نسبت محدودیت حرکتی در 

جمعیت ایران ۱۱۵ به هزار نفر است
 مدیرکل پیشگیری از معلولیت ها و تلفیق اجتماعی سازمان 
بهزیستی کشور گفت: بر اساس اطلس میزان شیوع آسیب های 
دایمی و ناتوانی در ایران و بررسی سبب شناسی آسیب ها، 
محدودیت عملکردی )Disability( کشور ۱۱۵ در هر هزار 
نفر است که سهم زنان بیشتر از مردان بوده به طوری که ۱۱۱ 

نفر در مقابل ۱۰۵ در هزار نفر است.
محدودیت  مختلف  های  حوزه  افزود:  فرد  صفاری  افروز 
عملکردی نشان می دهد که بالاترین میزان شیوع محدودیت 
از  نفر  هزار  در   ۷۳ میزان  به  تحرک  حوزه  در  عملکردی 
استفاده  و  یادگیری  حوزه  آن  از  پس  است،  بوده  جمعیت 
جمعیت  از  نفر   ۱۰۰۰ هر  در   ۶۳ میزان  به  آن  از  هدفمند 

بوده است.
پیمایش ملی خاورمیانه در حوزه معلولین توسط  بزرگترین 
میزان  مطالعه  این  اساس  بر  و  شد  انجام  بهزیستی  سازمان 

معلولین کشور ۹ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر است.
وی خاطرنشان کرد: حوزه های عملکردی حیطه های زندگی 
خانوادگی )۳۰ در هزار نفر از جمعیت(، وظایف عمومی )۲۵ 
در هزار (، مراقبت از خود )۲۱ در هزار ( و ارتباط )۱۶ در 

هزار نفر از جمعیت( به ترتیب قرار دارند.
بیش از ۴۰ درصد کم توانی ها نتیجه عوامل ژنتیکی است

مدیرکل پیشگیری از معلولیت ها و تلفیق اجتماعی سازمان 
دایمی  های  آسیب  شیوع  میزان  گفت:  کشور  بهزیستی 
های  محدودیت  به  منجر   )Impairments Permanent(
عملکردی دایمی ۱۰۳ در هزار نفر از جمعیت برآورد شد. 
با  دایمی  های  آسیب  و  عملکردی  محدودیت  شیوع  میزان 

افزایش سن در هر دو جنس افزایش پیدا کرده است.
شامل  دایمی  های  آسیب  شیوع  میزان  افزود:  فرد  صفاری 
آسیب حرکتی به شکل کلی، ۶۶ در هزار نفر از جمعیت بوده 
که شیوع آسیب های حرکتی با منشاء ارتوپدی )۵۰ در هزار 
نفر از جمعیت(، آسیب های حرکتی با منشاء مغز و اعصاب 
)۱۶ در هزار نفر از جمعیت( است، آسیب های بینایی )۳۶ 
در هزار نفر از جمعیت(، آسیب های شنوایی )۱۸ در هزار 
نفر از جمعیت(، آسیب های ذهنی - هوشی )۱۸ در هزار نفر 
از جمعیت( و آسیب های صوت و گفتار )۸ در هزار نفر از 

جمعیت( بوده است.
وی تصریح کرد: بر اساس نتایج مطالعه حاضر و با بررسی 
سبب شناسی آسیب ها مشخص شد که سهم عوامل ژنتیکی 
و عوامل اکتسابی )غیرژنتیکی( در ایجاد آسیب های دایمی 

منجر به کم توانی به ترتیب ۴۰.۷ و ۵۹.۳ درصد است.
ارتباط آسیب های حین زایمان با کم توانی

مدیرکل پیشگیری از معلولیت ها و تلفیق اجتماعی سازمان 
بهزیستی کشور اظهار کرد: علت هایی مانند وجود بیماری 
عفونی و مزمن در مادر، آسیب دیدگی در اثر زایمان دشوار، 
تولد زودرس، کمبود اکسیژن، حوادث و سوانح، بیماری ها، 
مشکلات روحی و روانی و مشکلات خانوادگی و داروها با 

آسیب اکتسابی ارتباط معنی دار داشته است.
معلول  وجود  متغیرهای  همچنین  کرد:  اضافه  فرد  صفاری 
بینایی،  آسیب  وجود  معلولی،  چند  خانواده،  در  دیگری 
 ،)NDD( اختلالات رشدی ،)ID( آسیب های ذهنی - هوشی
اختلالات شناختی )NCD( و آسیب های جسمی حرکتی ) 
MSK و NMS( با افزایش احتمال خطر آسیب های ژنتیکی 

همراه بودند.
نسبت محدودیت حرکتی در جمعیت ایران ۱۱۵ به هزار 

نفر است
این  با توجه به وجود داده های متعدد در  وی یادآور شد: 
انجام  حین  در  آماری  افزار  نرم  در  آنها  ثبت  و  پیمایش 
در  نیاز  مورد  اطلاعات  هرگونه  استخراج  قابلیت  پیمایش، 
آسیب وجود  دارای  افراد  و  ها  توانی  ها، کم  آسیب  حیطه 

دارد.
اجرای پیمایش میزان شیوع آسیب های دائمی و ناتوانی 

در ۱۹ استان
مدیرکل پیشگیری از معلولیت ها و تلفیق اجتماعی سازمان 
شیوع  میزان  پیمایش  انجام  نحوه  درباره  کشور  بهزیستی 
با  پیمایش  این  ایران گفت:  در  ناتوانی  و  دائمی  آسیب های 
حجم نمونه ۱۳ هزار و ۶۰۰ نفر برای هراستان و به کارگیری 
مشاوران آمار برای تعیین چگونگی پراکندگی نمونه آماری 
در سطح استان در سه مرحله به اجرا در آمد. نخستین مرحله 
از اجرای آن در سال ۱۳۹۷ به صورت پایلوت )آزمایشی( 
آغاز  گلستان  و  خوزستان  رضوی،  خراسان  های  استان  در 
شد و طی سال های ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ مرحله دوم آن با انجام 
شیوع  از  ناشی  تنگناهای  رغم  به  نامه  شیوه  در  اصلاحاتی 
کرونا در استان های اردبیل، بوشهر، خراسان جنوبی، سمنان، 
کردستان و مازندران ادامه یافت.پدیده معلولیت و کم توانی 
آمارهای  اساس  بر  که  طوری  به  است  انکارناپذیر  واقعیتی 
از  درصـد   ۱۵ حـدود  در   ۲۰۱۱ سال  در  جهانی  بانک 
جمعیـت جهـان بـا نـوعی کم توانی زندگی می کنندصفاری 
و  قبلی  مراحل  شناسی  آسیب  با  مرحله  سومین  افزود:  فرد 
تامین اعتبار مورد نیاز، طی سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ در ۱۰ 
استان قم، آذربایجان شرقی، قزوین، زنجان، کرمانشاه، البرز، 
ایلام، اصفهان، مرکزی و یزد انجام و این امکان فراهم شد 
تا افراد دارای محدودیت های عملکردی در سطوح خفیف 
تا خیلی شدید به پزشکان جهت تایید آسیب و تعیین علل 
متخصصان  نظر  طبق  شوند،  داده  ارجاع  آن  آورنده  بوجود 
گسترش  و  فرآیند  این  اصلاح  اپیدمیولوژی،  و  آمار  حوزه 
نظام ارجاع، تعمیم یافته های این ۱۰ استان به سراسر کشور 
را امکان پذیر می کند.وی اضافه کرد: این اطلس بر اساس 
انتخاب  گیری  نمونه  شیوه  با  جمعیت  بر  مبنی  مطالعه  یک 
تصادفی خوشه ای و با حجم نمونه ۲۶۷ هزار و ۶۰۴ نفر برای 
۱۹ استان ذکر شده به منظور برآورد میزان شیوع محدودیت 
 Impairments( آسیب های دائمی ،)Disability( عملکردی
Permanent( و علل انواع آسیب ها در ایران انجام و تدوین 
شد، جزئیات کامل پیمایش شیوع شناسی کم توانی و آسیب 
دائمی و علل بوجود آورنده آنها به تفکیک استان ها و برآورد 

کشوری را به نمایش می گذارد.
ضرورت شناخت وضعیت معلولیت در کشور

مدیرکل پیشگیری از معلولیت ها و تلفیق اجتماعی سازمان 
بهزیستی کشور گفت: پدیده معلولیت و کم توانی واقعیتی 
انکارناپذیر است به طوری که بر اساس آمارهای بانک جهانی 
در سال ۲۰۱۱ )۱۳۹۰( حدود ۱۵ درصد از جمعیت جهان 
با نوعی محدودیت عملکردی )کم توانی( زندگی می کنند،
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 دانشمندان کره ای موفق به اثبات کارآیی و ایمنی واکسن 
نانو پروتئین ترکیبی شدند که نسبت به واکسن فعلی سل 
)BCG( مؤثرتر است. این واکسن جدید به عنوان نشانه ای 
مثبت برای توسعه واکسن جدید پیشگیری از سل شناخته 

شده است.
 آژانس کنترل و پیشگیری بیماری های کره موفق به اثبات 
ترکیبی شد که  پروتئین  نانو  ایمنی یک واکسن  و  کارآیی 
موجود   BCG سل  واکسن  از  مؤثرتر  توجهی  قابل  به طور 
مجله  در   ۲۰۲۵ آوریل   ۱ تاریخ  در  تحقیق  این  است. 
منتشر   Cell Communication and Signaling بین المللی 

شد.
می کند  استفاده  ژن  ترکیب  فناوری  از  جدید  واکسن  این 
آنتی ژن هایی  که  می کند  تولید  را  نوترکیب  پروتئین های  و 
در  نانو  فناوری  می کنند.  شبیه سازی  را  ویروس ها  به  شبیه 
به نام  جدید  تحویل  سیستم  یک  ایجاد  برای  واکسن  این 

“نانولوله های حساس به دما” استفاده شده است.
شکل  به  اتاق  دمای  در  دما  به  حساس  نانولوله های 
بدن  دمای  به  که  هنگامی  تدریج  به  و  دارند  وجود  جامد 
می رسند، آنتی ژن های موجود را آزاد می کنند. این ویژگی 
اجازه می دهد که واکنش طولانی تری  ایمنی  به سلول های 

داشته باشند، که اثربخشی واکسن را افزایش می دهد.
 این مواد از یک ماده قابل تجزیه ساخته شده اند که توسط 

سازمان غذا و داروی آمریکا )FDA( تأیید شده است.
توانست  واکسن جدید  این  که  داد  نشان  آزمایش ها  نتایج 
دفاعی  اثرات  و  کرده  فعال  را   T سلول های  واکنش 
واکسن  به  نسبت  سل  باکتری های  مقابل  در  فوق العاده ای 
تزریق  را  آنتی ژن  فقط  که  روش هایی  یا  قدیمی   BCG

می کنند، ایجاد کند.
در  مهم  تنفسی  عفونی  بیماری های  از  یکی  به عنوان  سل 
حال  در  می ماند.  باقی  چالش  یک  همچنان  جهانی  سطح 
حاضر تنها واکسن موجود واکسن BCG است که به عنوان 
دارویی ضروری برای نوزادان زیر یک ماه توصیه می شود، 
اما این واکسن برای نوجوانان و بزرگسالان که حدود ۹۰ 
اثربخشی  می دهند،  تشکیل  را  سل  به  مبتلایان  از  درصد 

کمتری دارد.
شده اند،  ساخته  پلیلاکتیک(  )اسید   PLA از  نانوذرات  این 
که یک پلاستیک قابل تجزیه است، توسط FDA تأیید شده 
آنتی ژن ها  یا  آزادسازی تدریجی داروها  نقش مهمی در  و 

ایفا می کند.
از  دارد  قصد  کره  بیماری های  پیشگیری  و  کنترل  آژانس 
برای  بلکه  نوترکیب  برای پروتئین های  تنها  نه  فناوری  این 
توسعه واکسن های دیگر از جمله واکسن های mRNA نیز 
استفاده کند. هدف آن ها ایجاد پایگاهی فناورانه است که 
بتواند به سرعت به بیماری های عفونی نوظهور پاسخ دهد.

واکسن های  توسعه  از  حمایت  مرکز  رئیس  دوگئون،  کیم 
تحویل،  سیستم های  بر  علاوه  ما  داشت:  اظهار  عمومی، 
به دنبال تأمین اجزای کلیدی واکسن ها، مانند آدجوانت های 
تا  بود  خواهیم  آنتی ژن ها  بهینه سازی  و  پلتفرم ها  ایمنی، 
مبنای لازم برای پاسخ به بیماری های عفونی جدید و متغیر 

با فناوری داخلی ایجاد کنیم.

غذای کپک زده را 
کامل دور بریزید!

اداره آزمایشگاه کنترل غذا و دارو هشدار داد:  کارشناس 
تولید  خطرناکی  سموم  می توانند  غذایی  کپک های  برخی 
بین  از  نیز  شست وشو  یا  پخت  حرارت،  با  حتی  که  کنند 
نمی روند. بنابراین، غذای کپک زده باید به طور کامل دور 

ریخته شود.
کنترل  آزمایشگاه  اداره  کارشناس  کاخکی،  سوگند  دکتر   
مصرف  از  ناشی  خطرات  درباره  هشدار  با  دارو،  و  غذا 
مواد غذایی کپک زده گفت: کپک ها نوعی قارچ با ساختار 
کرک مانند هستند که در محیط های مرطوب و دمای مناسب 
خطرناک  سمومی  است  ممکن  و  می کنند  رشد  سرعت  به 

تولید کنند.
آبی  یا  سفید  سبز،  مانند  رنگ هایی  شدن  »ظاهر  افزود:  او 
از  بسیاری  متأسفانه  است.  کپک  رشد  نشانه  غذا  بر سطح 
باقی مانده غذا  با جدا کردن قسمت کپک زده، بخش  مردم 
را مصرف می کنند، در حالی که این اقدام بسیار خطرناک 

است.
کاخکی تأکید کرد: »حتی اگر کپک فقط در بخشی از ماده 
غذایی ظاهر شده باشد، باید کل غذا دور ریخته شود، زیرا 
نفوذ  عمقی تر  بخش های  به  است  ممکن  کپک  ریشه های 
کرده باشند و سم تولیدی آن در سراسر ماده غذایی پخش 

شده باشد.«
رب،  مربا،  پنیر،  نان،  روی  بر  که  »کپک هایی  افزود:  او 
خانه ها  در  اغلب  می شوند،  دیده  آبلیمو  و  آبغوره  ترشی، 
شایع هستند و برخی از آن ها قابلیت تولید مایکوتوکسین ها 
بین  از  هم  شست وشو  و  حرارت  با  که  موادی  دارند؛  را 

نمی روند.«
این کارشناس درباره اثرات مصرف مواد غذایی کپک زده 
باعث  می توانند  کپک ها  سموم  از  »برخی  داد:  توضیح 
آسیب به کبد، کلیه، ایجاد حساسیت های تنفسی، اختلالات 
برای  به ویژه  خطرات  این  شوند.  سرطان  حتی  و  گوارشی 

کودکان، سالمندان و بیماران زمینه ای بیشتر است.«
دکتر کاخکی در پایان به روش های پیشگیری از کپک زدگی 
باید  کپک،  رشد  از  جلوگیری  »برای  گفت:  و  کرد  اشاره 
و  رطوبت  دما،  نظر  از  مناسب  شرایط  در  را  غذایی  مواد 
به  توجه  دربسته،  از ظروف  استفاده  کرد.  نگهداری  تهویه 
نیز  مصرف  از  پیش  غذا  ظاهری  بررسی  و  انقضا  تاریخ 

اهمیت زیادی دارد.«
جدی  باید  کپک،  کوچک  لکه  یک  »حتی  کرد:  تأکید  او 

گرفته شود و مصرف غذای آلوده توجیه پذیر نیست.«

4
سلامتاجتماعی اعتیاد به فضای مجازی اولین قربانی را گرفت

بررسی پیامدهای ازدواج سالمندان و کودک همسری

ازدواج در وقت اشتباه

دنیای  بین  مرزهای  تدریجی  شدن  محو  با  حاضر،  عصر  در 
خطرناک  اما  نوظهور  پدیده های  مجازی،  فضای  و  واقعی 
و  تجزیه ای«  »اختلالات  می کنند.  تهدید  را  ما  روان  سلامت 
»اعتیاد به اینترنت« دو نمونه از این پدیده ها هستند که اغلب 

به صورت مجزا مورد بررسی قرار می گیرند.
 لی سانگ سو، جوان ۲۸ ساله اهل سئول، قربانی خاموش 
در  را  متمادی  ساعت های  او  بود.  دیجیتال  دنیای  به  اعتیاد 
آنلاین،  بازی های  در  اینترنتی سپری می کرد، غرق  کافه های 
گویی که واقعیت برای او رنگ باخته بود. سرنوشت غم انگیز 
خورد.  رقم  بی وقفه  بازی  ساعته   ۵۰ ماراتن  یک  از  پس  او 
بر  بی هوش  را  او  خواب،  شدید  کمبود  و  مفرط  خستگی 
روی صندلی کافه رها کرد. تغذیه او در آن مدت محدود به 
نودل فوری و نوشابه بود. دوستانش در ابتدا تصور می کردند 
آن ها  طولانی مدتش  سکون  اما  است،  رفته  خواب  به  او  که 
پزشکان  و  ماند  بی نتیجه  احیا  برای  تلاش ها  کرد.  نگران  را 
و  کم آبی  کم خوابی،  از  ناشی  قلبی  نارسایی  را  مرگ  علت 
خستگی شدید تشخیص دادند. این حادثه در رسانه های کره 
جنوبی و جهان به عنوان یکی از نخستین موارد مرگ مرتبط 
سیدحمیدرضا  شد.دکتر  ثبت  آنلاین  بازی های  به  اعتیاد  با 
هدایتی، متخصص پزشکی اجتماعی در یادداشتی نوشت: در 
عصر حاضر، با محو شدن تدریجی مرزهای بین دنیای واقعی 
سلامت  خطرناک  اما  نوظهور  پدیده های  مجازی،  فضای  و 
»اعتیاد  و  تجزیه ای«  »اختلالات  می کنند.  تهدید  را  ما  روان 
به  اغلب  که  هستند  پدیده ها  این  از  نمونه  دو  اینترنت«  به 
این سوالات  اما  می گیرند.  قرار  بررسی  مورد  مجزا  صورت 
را باید مطرح کرد که آیا ارتباطی پنهان میان این دو وجود 
می تواند  دردناک  واقعیت های  از  ذهن  گریزگاه  آیا  دارد؟ 
این  است،  چنین  اگر  و  شود؟  جستجو  دیجیتال  پناهگاه  در 

پناهگاه مجازی تا چه میزان می تواند آسیب زا باشد؟
فرار از رنج های درونی به دنیای مجازی

هستند  روانی  اختلالات  از  دسته ای  تجزیه ای  اختلالات 
حافظه،  هشیاری،  یکپارچه  عملکردهای  در  گسست  با  که 
می تواند  گسست  این  می شوند.  مشخص  ادراک  یا  هویت 
از  شدن  جدا  احساس  از  شود،  ظاهر  مختلفی  شکل های  به 
بدن )مسخ شخصیت و مسخ واقعیت( و گم کردن دوره های 
زمانی گرفته تا ناتوانی در یادآوری اطلاعات شخصی مهم و 
حتی تجربه هویت های مجزا )اختلال هویت تجزیه ای(. این 
اختلالات عموماً در پاسخ به تجربیات استرس زا یا آسیب زا، 
به عنوان یک مکانیسم دفاعی ناخودآگاه برای مقابله با رنج 
عنوان  به  اینترنت  به  اعتیاد  مقابل،  می گیرند.در  روانی شکل 
استفاده  از  مشکل ساز  الگویی  و  امن  ظاهر  به  پناهگاهی 
یا  اختلال  به  منجر  که  می شود  تعریف  اینترنت،  غیرمتعارف 
پریشانی قابل توجه بالینی است. این پدیده با استفاده مفرط 
و اجباری از فضای آنلاین، ناتوانی در کنترل استفاده و ادامه 
اینترنت  می شود.  مشخص  منفی  پیامدهای  وجود  با  استفاده 
ساخت  غیرمستقیم،  اجتماعی  تعاملات  برای  فضایی  ارائه  با 
به  متنوع،  سرگرمی های  به  دسترسی  و  مجازی  هویت های 
فشارهای  و  مشکلات  از  فرار  برای  امن  پناهگاهی  ظاهر 
زندگی روزمره به نظر می رسد. اما پژوهش ها نشان می دهند 
که  کسانی  ویژه  به  تجزیه ای،  اختلالات  به  مبتلا  افراد  که 
سایرین  از  بیشتر  توجهی  قابل  طور  به  دارند،  تروما  سابقه 
دنیای  به  درونی  رنج های  از  فرار  برای  ارتباطی  پل  این  از 

مجازی استفاده می کنند و در معرض خطر استفاده افراطی از 
ماندن،  ناشناس  امکان  با  آنلاین  فضای  دارند.  قرار  اینترنت 
فعالیت های  در  شدن  غرق  و  خیالی  هویت های  ساخت 
و  عاطفی  درد  اضطراب،  از  فرار  برای  فرصتی  جذاب، 
فراهم  آسیب زا  تجربیات  از  ناشی  ناخوشایند  احساسات 
دچار  واقعی  دنیای  در  فرد  که  حالی  در  واقع،  در  می کند. 
گسست روانی است، دنیای مجازی می تواند این گسست را 
به  آنلاین  بازی های  مثال،  برای  کند.  تقویت  حتی  و  تسهیل 
افراد اجازه می دهند تا هویت های جدیدی را تجربه کنند و 
اختلال  از  ناشی  هویتی  سردرگمی  یا  بی هویتی  احساس  از 

تجزیه ای دور شوند.
اعتیاد  و  تجزیه ای  اختلال  بین  ارتباط  که،  این  توجه  جالب 
است.  خودتقویت کننده  و  دوسویه  رابطه  یک  اینترنت  به 
از  گسست  احساس  دلیل  به  است  ممکن  فرد  سو،  یک  از 
این  از  فرار  یا  کنترل  حس  یافتن  برای  واقعیت،  و  خود 
استفاده  دیگر،  سوی  از  و  ببرد  پناه  اینترنت  به  احساسات 
مداوم و افراطی از اینترنت می تواند منجر به تشدید علائمی 
در حس  اختلال  و  زمان  کردن  گم  ازخودبیگانگی،  همچون 
هویت شود، علائمی که هسته اصلی اختلالات تجزیه ای را 
زمان  مرور  به  می تواند  معیوب  این چرخه  می دهند.  تشکیل 
فرد را بیشتر در دنیای مجازی غرق کرده و ارتباط او را با 
این  نوجوانان،  در  کند.  تضعیف  روانش  سلامت  و  واقعیت 
در  کند.  عمل  بیشتری  شدت  و  سرعت  با  می تواند  چرخه 
احساسات  تجربه  و  هویت  با شکل گیری  دوره حساس  این 
ناپایدار، فضای مجازی به یک گریزگاه جذاب تبدیل می شود 
و  هویتی  سردرگمی  به  می تواند  آن  از  ناسالم  استفاده  و 
می توانند  هم  مختلفی  بزند.عوامل  دامن  تجزیه ای  مشکلات 
به  اعتیاد  هم  و  تجزیه ای  اختلالات  معرض  در  هم  را  فرد 
دوران  در  ناایمن  دلبستگی  سبک های  دهند.  قرار  اینترنت 
یا  سوءاستفاده  سابقه  و  پرتنش  خانوادگی  محیط  کودکی، 
پدیده  دو  هر  برابر  در  را  فرد  آسیب پذیری  می توانند  غفلت 
افزایش دهند. در مقابل، حمایت اجتماعی قوی، مهارت های 
عنوان  به  مثبت می توانند  فردی  بین  مقابله ای سالم و روابط 
مشکلات  این  بروز  از  و  کرده  عمل  محافظت کننده  عوامل 

پیشگیری کنند یا شدت آن ها را کاهش دهند.
شرایط تشخیص

به  اعتیاد  و  تجزیه ای  اختلال  بین  ارتباط  دقیق  تشخیص 
اینترنت نیازمند توجه به تشخیص افتراقی از سایر اختلالات 
تغییرات خلقی و  اجتماعی،  مانند کناره گیری  است. علائمی 
افسردگی،  مانند  اختلالاتی  تمرکز ممکن است در  مشکلات 
اضطراب و اختلال نقص توجه و بیش فعالی نیز دیده شوند. 
بنابراین، ارزیابی جامع توسط متخصصان سلامت روان برای 
به  است.  ضروری  مناسب  درمان  ارائه  و  صحیح  تشخیص 
الگوهای  بالینی،  ارزیابی های  در  باید  دلیل درمانگران  همین 
استفاده از اینترنت و تأثیر آن بر علائم تجزیه ای را به دقت 
نشانه های  به  نیز  اینترنت  به  اعتیاد  بررسی کنند و در درمان 

تجزیه ای توجه جدی داشته باشند.
راهکار درمانی

باید جامع و چندوجهی باشد که شامل  رویکرد درمانی هم 
مانند  تروما  بر  متمرکز  درمان های  ویژه  )به  روان درمانی 
و  پردازش مجدد  و  از طریق حرکت چشم  حساسیت زدایی 
ایجاد  مربیان،  و  والدین  آموزش  شناختی-رفتاری(،  درمان 
سلامت  سواد  ارتقاء  و  اینترنت  از  استفاده  سالم  الگوهای 
روان در جامعه است. در برخی موارد، ممکن است مداخلات 
یا  اضطراب  مانند  هم زمان  علائم  مدیریت  برای  دارویی 
راستا؛ همکاری  این  در  و  نظر گرفته شود  در  نیز  افسردگی 
بین روانپزشکان، روانشناسان و مددکاران اجتماعی در ارائه 
یک برنامه درمانی یکپارچه و مؤثر بسیار حائز اهمیت است.

از  فناوری  پیشرفت  سرعت  که  جهانی  در  بنابراین، 
به  ظرفیت های سازگاری روانی ما پیشی گرفته است، توجه 
فزاینده ای  اهمیت  از  روان شناختی  پدیده های  متقابل  اثرات 
برخوردار است. اختلال تجزیه ای و اعتیاد به اینترنت، اگرچه 
در ظاهر دو پدیده مجزا به نظر می رسند، اما در عمق روان 
طور  به  و  باشند  داشته  مشترکی  ریشه های  می توانند  انسان 
دقیق  شناخت  بدون  و  بگذارند  تأثیر  یکدیگر  بر  پیچیده ای 
بروز  خطر  جامع،  و  آگاهانه  مداخلات  ارائه  و  ارتباط  این 
بحران های روانی عمیق و پیامدهای ناگوار فردی و اجتماعی 

همچنان وجود خواهد داشت.

 ۲۵ حدود   ،۱۴۰۱ سال  در  ایران  آمار  مرکز  گزارش  طبق 
ازدواج کرده اند.  هزار و ۹۰۰ دختر و ۱۵ پسر زیر ۱۵ سال 
آمارها از ثبت ۱,۳۹۲ تولد از مادران زیر ۱۵ سال و ۶ تولد 
از پدران در همین بازه سنی حکایت دارد. در سال های اخیر، 
الگوهای ازدواج در ایران با دگرگونی های معناداری روبه رو 
شده است. اگرچه روند کلی ازدواج در کشور به دلیل عوامل 
مختلفی همچون بحران اقتصادی، تغییرات فرهنگی و افزایش 
رشد  شاهد  هم زمان  اما  گذاشته،  کاهش  به  رو  ازدواج  سن 
نگران کننده ازدواج در دو گروه سنی خاص هستیم: کودکان 
و افراد بالای ۵۰ سال. این پدیده که اغلب در سایه آمار کلی 
نادیده گرفته می شود، زنگ خطری جدی برای نظام اجتماعی 

و سلامت جمعیت کشور به شمار می آید.
رشد بی سابقه ازدواج در سنین بالای ۵۰ سال

براساس گزارش مرکز رصد جمعیت سازمان ثبت احوال، در 
بالای  افراد  برای  ازدواج  از ۳۲ هزار واقعه  بیش  سال ۱۴۰۳ 
میان، ۲۲ هزار و ۶۶۹  این  از  به ثبت رسیده است.  ۵۰ سال 
مورد متعلق به مردان و ۹ هزار و ۵۲۷ مورد مربوط به زنان 
بوده است. همچنین داده های ۱۰ ماهه نخست همین سال نشان 
می دهد که ۱۷,۳۴۷ مرد و ۶,۷۸۳ زن بالای ۵۰ سال ازدواج 
نگرش  تغییر  از  نشانه ای  می تواند  آمار  این  هرچند  کرده اند. 
نسبت به ازدواج در سنین بالا تلقی شود، اما در عین حال باید 
به مشکلات بالقوه ای نظیر مسائل بهداشتی، اقتصادی و روانی 

در این نوع ازدواج ها نیز توجه داشت.
در نقطه مقابل، ازدواج کودکان زیر ۱۸ سال به ویژه دختران، 
مانده  باقی  ایران  اجتماعی  جدی  معضلات  از  یکی  همچنان 
حدود   ،۱۴۰۱ سال  در  ایران  آمار  مرکز  گزارش  طبق  است. 
۲۵ هزار و ۹۰۰ دختر و ۱۵ پسر زیر ۱۵ سال ازدواج کرده اند. 
آمارها از ثبت ۱,۳۹۲ تولد از مادران زیر ۱۵ سال و ۶ تولد 
از پدران در همین بازه سنی حکایت دارد. همچنین در گروه 
سنی ۱۵ تا ۱۹ سال، ۶۴ هزار و ۶۳۲ تولد از مادران نوجوان 
و بیش از ۳ هزار تولد از پدران نوجوان به ثبت رسیده است؛ 
پیامدهای ازدواج زودهنگام  از  ابعاد گسترده تری  اعدادی که 
را روشن می کند.بررسی داده های مربوط به سال های اخیر نیز 
نشان می دهد که اگرچه تعداد ازدواج دختران ۱۵ تا ۱۹ ساله 
از ۱۵۶ هزار مورد در سال ۱۴۰۰ به ۱۳۸ هزار مورد در سال 
۱۴۰۱ کاهش یافته، اما همچنان این گروه بیشترین سهم را در 
دارد. در سال ۱۴۰۱، ۷۷۹ طلاق  نوجوانان  ازدواج های  میان 
برای دختران زیر ۱۵ سال و ۷۱ طلاق برای دختران ۱۵ تا ۱۹ 
ساله ثبت شده است. همچنین طلاق در میان پسران ۱۵ تا ۱۹ 
به ۸۸۴ مورد در سال  از ۷۹۲ مورد در سال ۱۴۰۰  نیز  سال 
شکنندگی  نشان دهنده  که  آماری  است؛  یافته  افزایش   ۱۴۰۱

بالای ازدواج های زودهنگام است.
کاهش ازدواج و افزایش طلاق؛ تضعیف نهاد خانواده

ایران  در  خانواده  نهاد  تضعیف  از  همچنان  کلی  آمارهای 

ثبت شده  ازدواج های  تعداد   ،۱۴۰۲ سال  در  دارند.  حکایت 
 ۱۸۳ و  هزار   ۲۰۲ به  طلاق ها  و  مورد   ۳۹۵ و  هزار   ۴۸۱ به 
مورد رسیده است.این نسبت به گونه ای است که در ازای هر 
ازدواج، یک طلاق در کشور رخ می دهد؛ شاخصی که   ۲.۴
بلندمدت  روند  می شود.  تلقی  نگران کننده  اجتماعی  نگاه  از 
مؤید کاهش  نیز  بعد  به  از سال ۱۳۹۱  ازدواج و طلاق  آمار 
می توان  که  تغییری  است؛  طلاق  نسبی  افزایش  و  ازدواج 
نسل جوان  نگرش  تغییر  اقتصادی،  فشارهای  از  ناشی  را  آن 
نبود  و  زوج ها  روانی  تاب آوری  کاهش  مشترک،  زندگی  به 
داده های  تازه ترین  در  روند  دانست.این  مؤثر  حمایتی  نظام 
گزارش  جدیدترین  طبق  است.  یافته  ادامه  نیز  منتشرشده 
به  ازدواج ها  تعداد   ۱۴۰۳ تابستان  در  احوال،  ثبت  سازمان 
 ۴ و  هزار   ۴۶ به  طلاق ها  تعداد  و  مورد   ۸۵۳ و  هزار   ۱۰۳
مورد رسیده است. این ارقام نشان می دهد که تعداد ازدواج ها 
نسبت به بهار همان سال ۱۹ درصد و نسبت به تابستان ۱۴۰۲ 
حدود ۰.۸ درصد کاهش داشته، در حالی که طلاق نسبت به 
این  با  است.  بوده  همراه  درصدی   ۱۱.۴ رشد  با   ۱۴۰۳ بهار 
حال، طلاق در مقایسه با تابستان سال گذشته )۱۴۰۲( حدود 
۸.۲ درصد کاهش یافته است.این آمار نوسانی نشان دهنده آن 
است که وضعیت ازدواج و طلاق در ایران وارد مرحله ای از 
بی ثباتی شده است؛ به گونه ای که نوسانات فصلی و اقتصادی 
به سرعت بر تصمیم گیری های خانوادگی اثر می گذارند.ازدواج 
در سنین پایین، به ویژه برای دختران، با آسیب های گسترده ای 
یونیسف  مانند  بین المللی  نهادهای  سوی  از  که  است  همراه 
قرار  تأکید  مورد  بهزیستی  سازمان  نظیر  داخلی  نهادهای  و 

مسیر  قطع  و  تحصیل  ترک  آن،  پیامد  نخستین  است.  گرفته 
است که موجب کاهش فرصت های شغلی و رشد  آموزشی 
فردی می شود. تحقیقات نشان می دهد کودک همسرها بیشتر در 
معرض خشونت های خانگی قرار دارند؛ هم به شکل جسمی، 
هم به صورت جنسی و روانی. عدم آمادگی روانی و نداشتن 
مهارت های حل تعارض، آن ها را آسیب پذیرتر می کند.از منظر 
مرگ ومیر  مانند  با خطراتی  پایین  سنین  در  بارداری  جسمی، 
همراه  کم وزن  نوزاد  تولد  و  زودرس  زایمان  زایمان،  هنگام 
کم برخوردار  و  محروم  مناطق  در  بیشتر  آسیب ها  این  است. 
در  معمولًا  کودکان  ازدواج  می شود.همچنین  مشاهده 
خانواده هایی با وضعیت اقتصادی ضعیف تر رخ می دهد و به 
تداوم چرخه فقر در نسل های بعدی منجر می شود. در نهایت، 
مشکلات  دچار  بعد  سال های  در  کودکان  این  از  بسیاری 
و  ناکامی  احساس  اضطراب،  افسردگی،  نظیر  روان شناختی 
کاهش عزت نفس می شوند؛ چرا که خود را محروم از دوران 
کودکی و در نقش هایی می یابند که برای آن آمادگی نداشته اند.

راهکارها و ضرورت سیاست گذاری جدید
برای مقابله با این روندهای نگران کننده، لازم است بازنگری 
جدی در قوانین مربوط به حداقل سن ازدواج صورت گیرد. 
ارتقاء سطح آموزش عمومی، آگاهی بخشی به خانواده ها، ارائه 
مشاوره و حمایت های اجتماعی و اقتصادی برای نوجوانان، از 
جمله اقدامات ضروری در این زمینه است. همچنین لازم است 
سیاست گذاران به طور هم زمان به نیازهای عاطفی و اقتصادی 
سالمندان نیز توجه کنند تا افزایش ازدواج در سنین بالا نیز از 

بستر آسیب خارج شود.
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افزایش پلکانی قیمت
 برق پرمصرف ها

 واردات 5۰۰ مگاوات برق از 
کشورهای همسایه

در  البته  ماست.  کشور  برای  بزرگی  مساله  انرژی  ناترازی 
توسعه یافته  از کشورهای  بسیاری  نیستیم و  تنها  ما  زمینه  این 
میان،  این  در  گریبانند.  به  دست  مساله  این  با  روبه توسعه  و 
وضعیت  این  تغییر  برای  مصنوعی  هوش  مانند  فناوری هایی 

مورد توجه قرار گرفته اند.
در آستانه  فصل گرم سال هستیم؛ ماه هایی که همراه با 
دمای هوا، بحث »ناترازی انرژی« داغ می شود. رسانه ها 
هشدار می دهند، وزارت نیرو اطلاعیه می دهد و مردم 
نگران قطع برق، صاحبان صنایع دلواپس توقف خطوط 
قطع  تب وتاب  در  اینترنتی  کسب وکارهای  تولید، 
شبکه، خانه های دارای کودک و سالمند دچار هراس 
خاموشی تجهیزات درمانی و گرمای هوا و ... در یک 
کلام میلیون ها نفر درگیر اختلال در زندگی روزمره یا 

دست کم تشویش در این باره می شوند.
مجلس  پژوهش های  مرکز  رسمی  گزارش  براساس 
میزان ناترازی برق کشور در تابستان ۱۴۰۳ به حدود 
۱۵ هزار مگاوات رسید. یعنی تقاضا از عرضه حداقل 
گاز،  بخش  در  است.  بوده  جلوتر  مگاوات  هزار   ۱۵
شرکت ملی گاز ایران اعلام کرد در زمستان گذشته با 
ناترازی ۲۵۰ میلیون مترمکعب در روز مواجه بوده ایم.

مگاوات  هزار   ۲۰ به  برق  ناترازی  امسال  نیرو  وزیر  گفته  به 
اگر  حتی  یعنی  اعداد  این  رسید.  خواهد  تابستان  فصل  در 
نمی توانند  هم  باز  کنند،  کار  کامل  ظرفیت  با  نیروگاه ها  همه  
پاسخ گوی نیاز مردم و صنایع باشند. همین ناترازی است که 
رخ  برنامه ریزی نشده  قطعی های  برخی شهرها  در  باعث شده 
نیز  انرژی  صادرات  و  شوند  روبه رو  اختلال  با  صنایع  دهد، 

متوقف یا محدود شود.
بابا  وضعیت به شکلی است که دیگر از دست عروسک های 
کار  بی رویه  »مصرف  مثل  شعارهایی  و  گاز  آقای  و  برقی 
مدیریت  با  همگام  مشخصا  و  نمی آید  بر  کاری  بدیه«  خیلی 
رئیس  زمینه،  این  در  برود.  بالا  انرژی  تولید  باید  مصرف 
سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران )ساتبا( 
گفته »تلاش می شود تا پیش از پایان دولت چهاردهم ظرفیت 
انرژی های تجدیدپذیر به حدود ۳۰ هزارمگاوات افزایش یابد.« 

ناترازی انرژی البته پهنایی گسترده تر از کشور ما دارد.
زمین در حال از دست دادن تعادل انرژی است

جدید  مطالعات  جهانی«،  هواشناسی  »سازمان  گزارش  به 
انرژی  تعادل  دادن  از دست  در حال  زمین  که  می دهد  نشان 
خود است. به دلیل تغییرات آب وهوایی ناشی از فعالیت های 
انسانی، حرارت به طور مستمر در چند دهه گذشته جمع شده 
و این باعث افزایش دمای اقیانوس ها، زمین و جو شده است.

بر اساس یکی از این مطالعات، در ۵۰ سال گذشته زمین به طور 
متوسط ۰.۵ وات انرژی اضافی به ازای هر مترمربع از سطح 
خود جذب کرده است. این میزان در سال های اخیر یعنی از 
بیشترین  است.  یافته  افزایش  وات   ۰.۷۵ به   ۲۰۲۰ تا   ۲۰۰۶
خشکی ها،  به  بعد  شده،  اقیانوس ها  وارد  حرارت  این  مقدار 

یخ ها و جو منتقل شده است.
این مطالعه نشان می دهد که تغییرات آب وهوایی در حال شدت 
بین المللی  همکاری های  باید  آن  کنترل  برای  و  است  گرفتن 
بیشتری در زمینه تحقیق و نظارت بر وضعیت آب وهوای زمین 

انجام شود.

جهان هم دچار ناترازی است
 ۱.۷ میزان  به  تا سال ۲۰۵۰ جمعیت جهان  پیش بینی ها،  طبق 
میلیارد نفر افزایش خواهد یافت. این افزایش جمعیت عمدتا 
در کشورهای جنوب جهانی خواهد بود؛ مناطقی که به دلیل 

رشد سریع جمعیت، نیاز به سیستم های انرژی دارند که بتوانند 
به سرعت گسترش یابند و با تغییرات موجود تطابق پیدا کنند

ایران  مختص  فقط  شد،  اشاره  که  همچنان  انرژی  ناترازی 
به  انرژی  به  نیاز  افزایش  با  همزمان  اینکه  دیگر  نکته  نیست. 
خصوص برق در سطح جهان، فعالیت بسیاری از منابع تولید 

آن باعث تشدید آلودگی های زیست محیطی می شود.
تنظیم گری  همکاری های  اروپایی  »آژانس  گزارش های  بنابر 
انرژی«، به موازات تغییرات آب وهوایی و پس از حمله روسیه 
به اوکراین، قیمت گاز به شدت افزایش یافته و برخی کشورها 
مصرف  برای  محدودیت هایی  شدند  مجبور  آلمان،  جمله  از 
اعمال کنند.فرانسه با خاموشی های برنامه ریزی شده در زمستان 
نیروگاه های  در  نقص  آن  دلایل  از  یکی  که  شد  روبه رو   ۲۰۲۳

هسته ای اش بود.
افت  باعث  خشکسالی  و  بی سابقه  گرمای  نیز  هند  و  چین  در 
شد.  سال  گرم  ماه های  در  خاموشی  افزایش  و  آبی  برق  تولید 
اسپانیا و پرتغال و بخش هایی از جنوب فرانسه قطعی برق و گاز 
و کسب وکارها  دارند، تا جایی که خاموشی گسترده در منازل 
و مختل شدن زیرساخت های حمل ونقل و قطعی خطوط تلفن و 

اینترنت زندگی مردم را مختل کرده است.
گرایش به سمت انرژی های تجدیدپذیر

هوا  آلودگی  و  خشکسالی ها  زمین،  دمای  افزایش  نظیر  عواملی 
لوکس،  گزینه   یک  از  تجدیدپذیر  انرژی های  که  شده اند  باعث 
آبی  انرژی  و  باد  خورشید،  شوند.  بدل  حیاتی  ضرورت  یک  به 
اکنون ستون های اصلی برنامه های انرژی کشورهای توسعه یافته 
یا برخی کشورهای روبه توسعه به شمار می آیند. در خاورمیانه 
و شمال آفریقا، گذار انرژی به میدان تازه ای برای قدرت نمایی 

ژئوپلیتیکی تبدیل شده است.
انرژی  هیدروکربنی،  محصولات  ترکیب  با  دارد  تلاش  امارات 
خورشیدی و همکاری های فناورانه با غرب، جایگاه خود را ئر 
 Vision« این زمینه تثبیت کند. عربستان سعودی در قالب برنامه
۲۰۳۰« به دنبال تحول در ساختار اقتصادی و انرژی خود است.

و  تحریم ها  به دلیل  خورشیدی،  بالای  ظرفیت  وجود  با  ایران 

رقابت  وارد  جدی  به طور  هنوز  خارجی،  سرمایه گذاری  کمبود 
مصر  مانند  آفریقایی  کشورهای  است.  نشده  تجدیدپذیرها 
سرمایه گذاری  جذب  و  طبیعی  منابع  بر  تمرکز  با  اوگاندا،  و 

خارجی، تلاش دارند وارد زنجیره  جهانی انرژی سبز شوند.
در این میان، سازمان هایی مانند اوپک و آژانس بین المللی 
ایفا  مهمی  نقش های   )IRENA( تجدیدپذیر  انرژی 
منطقه  کشورهای  که  دارد  این  به  بستگی  آینده  می کنند. 
به سمت همکاری های منطقه ای برای توسعه  زیرساخت ها 
بروند یا به رقابت برای جذب سرمایه گذار و نفوذ بیشتر 

ادامه دهند.
هوشمند  سیستم های  تپنده   قلب  مصنوعی  هوش 

انرژی
سیستم های  »مغز  به  تبدیل شدن  حال  در  به سرعت   AI
برای  هواشناسی  داده های  تحلیل  از  است.  انرژی« 
پیش بینی  تا  گرفته  خورشیدی  نیروگاه های  بهینه سازی 
نه فقط  مصنوعی  هوش  صنعتی،  و  خانگی  مصرف  میزان 

مصرف را بهینه، بلکه پایدار و مقرون به صرفه می کند.
و   G۴۲ با   ADNOC همکاری  آن،  پیشرفته  نمونه  
مایکروسافت است که باعث شده زمان تحلیل داده های 
این تحولات  روز کاهش یابد.  به چند  از چند ماه  زمین شناسی 
می توانند کشورهای منطقه را از صادرکننده  صرف انرژی خام، 
به مرکز نوآوری انرژی دیجیتال تبدیل کنند، مشروط به آموزش 

نیروی انسانی و زیرساخت دیجیتال مناسب.
با این حال، افزایش تقاضای انرژی برای مراکز داده و پردازش 
AI چالشی تازه است. اگر این زیرساخت ها با منابع پاک تغذیه 
خواهد  بدل  بزرگی  آلاینده   و  مصرف کننده   به   AI خود نشوند، 

شد.
فزاینده  جمعیت  برای  را  لازم  انرژی  می توان  چطور 

جهان تامین کرد؟
به گزارش پایگاه خبری تحلیلی »نفت و گاز خاورمیانه« رشد 
طور  به  فناوری  پیشرفت های  و  اقتصادی  تحولات  جمعیت، 
تغییر  ما  روزمره  زندگی  در  را  انرژی  تأمین  شیوه  چشمگیری 
بخش  در  اساسی  تغییر  یک  آستانه   در  جهان  امروز،  داده اند. 
می شوند،  گرفته  دهه  این  در  که  دارد.تصمیم هایی  قرار  انرژی 
مسیر اقتصاد جهانی و آینده سیاره زمین را تعیین خواهند کرد. 
و  مصنوعی  هوش  به کارگیری  تجدیدپذیر،  انرژی های  توسعه 
ایجاد تعادل میان رشد و پایداری، گام هایی هستند برای تضمین 
 ۲۰۵۰ سال  تا  پیش بینی ها،  همهطبق  برای  روشن تر  آینده ای 
یافت.  خواهد  افزایش  نفر  میلیارد   ۱.۷ میزان  به  جهان  جمعیت 
این افزایش جمعیت عمدتا در کشورهای جنوب جهانی خواهد 
بود؛ مناطقی که به دلیل رشد سریع جمعیت، نیاز به سیستم های 
تغییرات  با  و  یابند  گسترش  سرعت  به  بتوانند  که  دارند  انرژی 
موجود تطابق پیدا کنند.این موضوع، نیاز به راه حل های نوآورانه 
و درک عمیق تری از چالش های انرژی را اجتناب ناپذیر می کند. 
هوش  زمینه  در  ویژه  به  فناوری،  پیشرفت های  زمان،  همین  در 
مصنوعی )AI(، تأثیر زیادی بر روند مصرف انرژی داشته است. 
هوش مصنوعی، با تحولاتی که در صنایع مختلف ایجاد کرده، 
باعث افزایش تقاضا برای انرژی شده است. به عنوان مثال، تنها 
داده ها  ذخیره سازی  و  پردازش  در  مهمی  نقش  که  داده  مراکز 
دارند، تا سال ۲۰۳۰ به حداقل ۱۵۰ گیگاوات ظرفیت نصب شده 

نیاز خواهند داشت.

رئیس اسبق سازمان بورس با بیان اینکه سواد مالی در ایران 
مناسب است، گفت: بعضا گفته می شود سواد مالی عربستان 
یا ترکیه از ایران بالاتر است، اما تعداد کدهای معاملاتی در 
ایران با هند با بیش از یک میلیارد نفر جمعیت برابری می کند.

اساتید  و  معلم  روز  گرامیداشت  مراسم  در  محمدی  شاپور   
بازار سرمایه یابود بود مرحوم دکتر غلامرضا اسلامی بیدگلی 
استاد دانشگاه تهران اظهار داشت: اگر بخواهم سواد مالی را 
تعریف کنم باید گفت »آنچه سبب می شود تا آگاهی از نحوه 
کسب سود یا تحمل زیان افزایش یابد«؛ یعنی افراد باید بفهمند 

چرا سود کرده اند یا چه شد که در جایی زیان دیده اند؟
را  آپشن«  »معاملات  بورس  سازمان  در   ۹۵ سال  افزود:  وی 
راه اندازی کردیم، سپس ابزارهای جدید به بازار سرمایه اضافه 
شد. همچنین در سال ۱۳۹۰ راه اندازی بورس انرژی را داشتیم 
درحالی که این شرکت نه مکان داشت و نه نیروی انسانی؛ اما 
الان بورس چهارم کشور است و همیشه با دیدن معاملات آن 

احساس خوبی دارم.
محمدی ادامه داد: بحث راه اندازی صندوق های طلا یا صندوق 

انجام  را  نمادهای  بازگشایی  آیین نامه  اصلاح  و  صندوق  در 

دادیم که تا قبل از آن مدت زمان زیادی نمادها بسته می ماند.
بسیار  مباحث  از  مالی  دانش  و  سواد  توسعه  اضافه کرد:  وی 

مهم در هر کشوری است؛ به طور مثال گفته می شود عربستان 
یا ترکیه سواد مالی شان از ما بیشتر است اما من اینطور فکر 

نمی کنم و سواد مالی در ایران مناسب است.
سهام داران  بالای  تعداد  بورس،  سازمان  اسبق  رئیس  گفته  به 
عدالت و تعداد زیاد کدهای معاملاتی در ایران با هند با بیش 

از یک میلیارد جمعیت برابری می کند.
سرمایه،  بازار  در  مالی  نهادهای  زیاد  تلاش  به  اشاره  با  وی 
دیپلم  که  هستیم  کشورهایی  معدود  جزو  ما  خاطرنشان کرد: 
ایجاد  تفاهم نامه  صالح آبادی  آقای  زمان  در  و  داریم  بورس 

رشته فنی حرفه ای بورس امضا و اجرایی شد.
محمدی ادامه داد: اخلاق حرفه ای محصول دانشگاه و آموزش 
فراتر  نقشی که مدارس و دانشگاه ها دارند  و پرورش است، 
از آموزش است و دانشگاه ها به همین دلیل باید ادامه داشته 
جای  پرورش  زمینه  در  نمی تواند  مصنوعی  هوش  و  باشند 
و  زبان شناسی  فلسفه،  در  کرد:  اضافه  بگیرد.وی  را  دانشگاه 
مواردی از این دست شاید عموم مردم علاقه ای نداشته باشند 

اما این علوم باید در دانشگاه ها تدریس شود.

در  کشور  غیرنفتی  خارجی  تجارت  ارزش  ایران  گمرک   
و  برآورد  میلیون   ۷۹۸ و  میلیارد   ۵ را  امسال  ماه  فروردین 
اعلام کرد که در این مدت طلا به اشکال خام به ارزش ۵۸۳ 
تجارت  است.  بوده  وارداتی  کالاهای  در صدر  دلار  میلیون 
 ۱۰ میزان  به   ۱۴۰۴ ماه  فروردین  در  ایران  غیرنفتی  خارجی 
میلیون و ۷۵۶ هزار تن و به ارزش ۵ میلیارد و ۷۹۸ میلیون 
در  ایران  غیرنفتی  خارجی  تجارت  میزان  این  رسید؛  دلار 
مدت یاد شده به لحاظ وزن ۱۲ درصد و از حیث ارزش ۳ 

درصد کاهش نشان می دهد.
این گزارش می افزاید: از مجموع تجارت خارجی غیر نفتی 
کشور ۸ میلیون و ۹۵۷ هزار تن به ارزش ۲ میلیارد و ۹۴۲ 
به  تن  هزار   ۷۹۹ و  میلیون  یک  و  صادرات  به  دلار  میلیون 
اختصاص  واردات  به  دلار  میلیون   ۸۵۶ و  میلیارد   ۲ ارزش 

داشت.
بر اساس این گزارش، صادرات غیرنفتی ایران در یک ماهه 
۸.۳ درصد و  ترتیب  به  ارزش  به لحاظ وزن و  سال جاری 
۸ درصد کاهش داشته و واردات به لحاظ وزن ۲۶.۴ درصد 

کاهش و از حیث ارزش ۲.۳ درصد افزایش نشان می دهد.
سهم ۱۵ درصدی پتروشیمی ها در سبد صادراتی

این گزارش می افزاید: متوسط ارزش گمرکی هر تن کالای 
که  بوده  دلار   ۳۲۸ جاری  سال  ماه  فروردین  در  صادراتی 
افزایش  ۴۷ صدم درصد  مشابه سال گذشته  به مدت  نسبت 
کالای  تن  هر  گمرکی  ارزش  متوسط  همچنین  است.  داشته 
وارداتی ۱۵۸۷ دلار بوده که در مقایسه با مدت مشابه سال 

قبل ۳۹ درصد رشد داشته است.
 ۲۰.۶ و  وزن  از  درصد   ۱۵ جاری،  سال  ماه  فروردین  در 
صادرات  به  ایران  غیرنفتی  صادرات  کل  ارزش  از  درصد 

کالاهای پتروشیمی اختصاص داشت.
این گزارش در خصوص اقلام عمده صادرات در یک ماهه 
سال جاری می افزاید: پروپان مایع شده با ۱۸۹ میلیون دلار، 

قیر نفت با ۱۸۲ میلیون دلار، بوتان مایع شده با ۱۵۴ میلیون 
متانول  و  دلار  میلیون   ۱۲۰ با  فولاد  و  آهن  از  دلار، شمش 
این  در  صادراتی  کالای  عمده  قلم   ۵ دلار  میلیون   ۱۱۰ با 

مدت بودند.
بر اساس این گزارش، بیشترین میزان کالاهای صادراتی در 
 ۹۹۷ با  چین  کشورهای  مقصد  به  جاری  سال  ماه  فروردین 
عربی  متحده  امارات  دلار،  میلیون   ۴۰۱ عراق  دلار،  میلیون 
 ۱۴۳ افغانستان  دلار،  میلیون   ۱۸۹ ترکیه  دلار،  میلیون   ۳۹۵
میلیون دلار، عمان ۱۴۰ میلیون دلار و پاکستان ۱۲۴ میلیون 

دلار بوده است.
۸۰ درصد از وزن و ۸۱ از ارزش کل صادرات غیرنفتی ایران 

به ۷ کشور فوق الذکر صادر شده است.
طلا در صدر کالاهای وارداتی

فروردین  در  واردات  عمده  اقلام  در خصوص  گزارش  این 
خام  اشکال  به  مدت طلا  این  در  می افزاید:   ۱۴۰۴ سال  ماه 
دلار،  میلیون   ۱۷۵ دامی  ذرت  دلار،  میلیون   ۵۸۳ ارزش  به 
دانه  و  دلار  میلیون   ۷۵ سویا  کنجاله  دلار،  میلیون   ۹۱ برنج 
سویا ۶۶ میلیون دلار ۵ قلم عمده کالاهای وارداتی در این 

مدت بودند.
بر اساس این گزارش کشورهای عمده طرف معامله واردات 
با ایران در یک ماهه سال جاری شامل امارات متحده عربی با 
۸۵۹ میلیون دلار، چین ۷۶۸ میلیون دلار، ترکیه ۵۳۸ میلیون 
دلار، آلمان ۸۷ میلیون دلار، هلند ۷۵ میلیون دلار، هند ۶۹ 

میلیون دلار و پاکستان ۴۳ میلیون دلار بوده است.
به  واردات  کل  ارزش  از  درصد   ۸۵ و  وزن  از  درصد   ۸۳
گرفته  انجام  فوق الذکر  ۷ کشور  از  یادشده  مدت  در  کشور 

است.

ناترازی برقی ما و دنیا؛ »هوش مصنوعی« باتری جهان را شارژ می کند یا خالی؟

رئیس اسبق سازمان بورس:

سواد مالی در ایران مناسب است
 برابری تعداد کدهای معاملاتی در بورس ایران با هند

تجارت خارجی ایران در فروردین ماه به ۵.۸ میلیارد دلار رسید

آخرین نرخ بیکاری در 
کشور اعلام شد

طبق اعلام مرکز آمار ایران، نرخ بیکاری در میان جمعیت 
گذشته  سال  زمستان  طی  کشور  در  بیشتر  و  سال   ۱۵

۷.۸درصد محاسبه شده است.
 بر اساس شاخص های کلان اقتصادی و اجتماعی کشور 
که از سوی مرکز آمار ایران اعلام شده، در پایان زمستان 
بیکاری در جمعیت ۱۵ ساله و بیش تر  سال گذشته، نرخ 
به ۷.۸ درصد رسید که نسبت به فصل قبل )پاییز۱۴۰۳(  

معادل ۰.۶ درصد افزایش را نشان می دهد.      
نرخ بیکاری در زنان و مردان چقدر است؟

مطابق این داده ها، نرخ بیکاری در مردان از ۵.۹  درصد 
زمستان سال گذشته  در   ۶.۵  درصد  به   ۱۴۰۳ پاییز  در 
پاییز سال  در   ۱۳.۷ درصد  از  نیز  زنان  رسید. در بخش 

گذشته  به ۱۴.۲ درصد در پایان  زمستان ۱۴۰۳ رسید.
همچنین در مناطق شهری نیز، نرخ بیکاری از ۷.۸  درصد 
در پاییز به ۸ درصد در زمستان سال گذشته و در مناطق 
روستایی این نرخ از ۵.۲  درصد در پاییز سال ۱۴۰۳ به  

۶.۹ درصد در زمستان سال گذشته رسید.
آخرین نرخ بیکاری در کشور اعلام شد

این درحالی است که نرخ بیکاری در جمعیت ۱۵ ساله و 
بیشتر  در مدت مشابه سال قبل از آن )سال ۱۴۰۲( در کل 
کشور ۸.۶ درصد، در بخش مردان ۷.۱ درصد، در بخش 
زنان ۱۵.۶ درصد، در مناطق شهری ۹ درصد، در مناطق 

روستایی ۷.۱ درصد اعلام شده است.
نرخ بیکاری در جمعیت ۱۸ تا ۳۵ سال چقدر است؟  

شاخص های  از  ایران  آمار  مرکز  فصلی  داده های  مطابق 
کلان اقتصادی - اجتماعی کشور در زمستان سال گذشته، 
 ۱۴.۳ از  کشور  سال   ۳۵ تا   ۱۸ در جمعیت  بیکاری  نرخ 
زمستان  پایان فصل  در  ۱۴.۸  درصد  به  پاییز  در  درصد 
بیکاری  رسید. در بخش مردان در این ردیف سنی، نرخ 
از ۱۱.۶  درصد در پاییز به ۱۲.۱ درصد، در بخش زنان 
از ۲۴.۱  درصد به ۲۵.۲ درصد، در مناطق شهری از ۱۵.۱ 
  ۱۱.۳ از  روستایی  مناطق  در  و  درصد   ۱۵.۲ به  درصد 
درصد به  ۱۳.۲ درصد در زمستان سال گذشته نسبت به 

فصل قبل از آن یعنی پاییز، رسید.  
آخرین نرخ بیکاری در کشور اعلام شد

 ۳۵ تا   ۱۸ جمعیت  میان  در  بیکاری  نرخ  است؛  گفتنی 
سال کشور در مدت مشابه سال قبل از آن )زمستان سال 
۱۴۰۲( معادل ۱۵.۷ درصد، در بخش مردان ۱۲.۷ درصد 
در بخش زنان ۲۷.۱ درصد، در مناطق شهری ۱۶.۴  و در 

مناطق روستایی ۱۳.۱ درصد اعلام شده است.
نرخ بیکاری در استان های کشور چقدر است؟

براساس این آمار، در میان جمعیت ۱۵ سال و بالاتر کشور 
با ۳.۴ درصد،  در زمستان سال گذشته، پنج استان تهران 
یزد با ۴.۳ درصد، خراسان جنوبی ۴.۶ درصد، سمنان با 
۵.۴ درصد و خراسان رضوی ۵.۶ درصد در جایگاه اول 
بیکاری  نرخ  با کمترین  استان های کشور  بهترین  پنجم  تا 

قرار گرفته اند.
درصد،   ۱۵.۲ با  کرمانشاه  استان  پنج  دیگر  طرف  در 
با  خوزستان   ،۱۳.۱ با  اردبیل  درصد،   ۱۳.۷ با  کردستان 
پنج  جایگاه  در  درصد،   ۱۱.۲ با  گلستان  و  درصد   ۱۲.۳
بیکاری  نرخ  در  آمار  بالاترین ترین  با  کشور  اول  استان 

قرار دارند.
آخرین نرخ بیکاری در کشور اعلام شد

گفتنی است آمارهای فوق حاکی از آن است که دو استان 
نزدیک ترین  درصد  درصد   ۷.۷ با  هرمزگان  و   ۸ با  البرز 
استان های کشور به میانگین ملی در نرخ بیکاری جمعیت 

۱۵ سال و بیش تر هستند.

چرا خودروهای داخلی
 کیفیت خوبی ندارند؟

انجمن  استاندارد  کیفیت  تخصصی  کمیته  رئیس  گفته  به 
به  توجه  عدم  تأمین کنندگان،  تعدد  کشور  قطعه سازان 
خودرو  شده  موجب  کیفیت  و  تولید  مرغوبیت،  مهندسی 

تولید داخل کیفیت مطلوبی نداشته باشد.
کیفیت  تخصصی  کمیته  رئیس   - زاده  دوست  ابراهیم 
استاندارد انجمن قطعه سازان کشور  - در مورد برنامه ریزی 
بیان  خودرو  حریق  از  ناشی  حوادث  از  جلوگیری  برای 
عدم  تأمین کنندگان،  تعدد  قبیل  از  عواملی  متأسفانه  کرد: 
توجه به مهندسی مرغوبیت، تولید و کیفیت موجب شده 
دنیا،  هیچ جای  در  باشد.  نداشته  مطلوبی  کیفیت  خودرو 
تعداد تأمین کنندگان قطعات زیاد نیستند و قطعاً تعدد آن 
منجر به کاهش کیفیت قطعات می شود. در یک دهه اخیر، 
خودروسازی  است.  شده  خودرو  طراحی  به  کمی  توجه 
که قطعات خودروی قدیمی برای خودروی جدید استفاده 
می کند باید تمام ملاحظات را در نظر بگیرد که متأسفانه 
شاهد آن نیستیم.وی در مورد تولیدات داخلی تأکید کرد: 
از  تأمین کنندگان  انتخاب  برای  منسجمی  نظام  یک  باید 
سمت خودروسازان و حتی مؤسسه استاندارد اجرا شود. 
زنجیره  به  لازم  کیفیت  و  اعتبار  فاقد  قطعه سازان  ورود 
معتبر  تفکیک قطعه سازان  باید ممنوع شود.  تولید خودرو 
و فاقد اعتبار وظیفه خودروساز بوده و سازمان استاندارد 
کمیته  باشد.رئیس  داشته  نظارت  روند  این  بر  باید  نیز 
در  کشور  قطعه سازان  انجمن  استاندارد  کیفیت  تخصصی 
در  رانندگان  نقش  مورد  در  گفت وگو  رادیو  با  مصاحبه 
پیشگیری از آتش سوزی بیان کرد: در هر جامعه ای انسان 
اما زمانی که در طراحی تست ها  یافت می شود.  خطاکار 
کرده  عبور  استاندارد  حدود  و  حد  از  اطمینان  قابلیت  و 
و نادیده گرفته شود، نمی توان چندان ایرادی از رانندگان 
است. دیگری  جای  در  اشکال  اصلی  ریشه  اما  گرفت. 

از  بیش   ۹۰ ال  مانند  یادآور شد: خودرویی  زاده  دوست 
یک دهه است در داخل کشور بالای ۶۵ درصد خودکفا 
شده بود و کیفیت خودرو به قدری بالاست که هیچ فردی 
حاضر به فروش آن نیست. چرا که قراردادها و تعهدات 
از  پس  امروز  اما  است.  بوده  دوطرفه  فرانسوی  طرف  با 
این حوزه، دچار افت شده ایم؛  به جای رشد در  ۱۰ سال 
بنابراین باید مشکلات به صورت زیر بنایی حل شوند چرا 
که  دارد  وجود  تأمین  زنجیره  بدنه  در  لازم  توانایی  که 

بتوانند قطعات با کیفیت تولید کنند.

وزیر نیرو با بیان این که مصرف برق کشور در اردیبهشت 
در  است،گفت:  بوده  مگاوات  هزار   ۴۶ گذشته  سال  ماه 
 ۵۷ به  تاریخ  همین  در  برق  تقاضای مصرف  سال جاری 
هزار مگاوات رسیده که نسبت به سال گذشته افزایشی ۱۱ 

هزار مگاواتی را نشان می دهد.
عباس علی آبادی، در جلسه هم اندیشی با مجمع نمایندگان 
برگزار  بزرگ  تهران  برق  توزیع  شرکت  در  تهران  استان 
شد، با اشاره به دستاوردهای صنعت برق ایران در چهار 
صنعتی  ایران  برق  صنعت  داشت:  اظهار  گذشته  دهه 
در  جهانی  ارقام  و  آمار  اساس  بر  که  است  پرافتخار 
کشورهای  بسیاری  از  انتقال  و  توزیع  تولید،  بخش های 

منطقه و حتی جهان جلوتر است.
وی افزود: اگرچه در صنعت برق نواقصی نیز وجود دارد 
قابل  نیز  نواقص  این  دقیق،  برنامه ریزی  و  تلاش  با  اما 
رفع است. وزارت نیرو در دولت چهاردهم با دو راهبرد 
اساسی شامل افزایش ظرفیت تولید در بخش های حرارتی 
برق  مصرف  بهینه سازی  و  مدیریت  نیز  و  تجدیدپذیر  و 

مسیر مقابله با ناترازی برق را در پیش گرفته است.
برق کشور  تقاضای مصرف  اینکه  به  اشاره  با  علی آبادی 
بود،  اردیبهشت ماه سال گذشته ۴۶ هزار مگاوات  در ۱۶ 
در  برق  مصرف  تقاضای  جاری  سال  در  کرد:  تصریح 
همین تاریخ به ۵۷ هزار مگاوات رسیده که نسبت به سال 
این  می دهد.  نشان  را  مگاواتی  هزار   ۱۱ افزایشی  گذشته 
افزایش عمدتاً ناشی از گرمای زودرس و ورود زودهنگام 

سامانه های سرمایشی به مدار بوده است.
وی در ادامه به ظرفیت تولید برق حرارتی، تولید پراکنده 
این خصوص  در  و  کرد  اشاره  کشور  تجدیدپذیرهای  و 
برق حرارتی کشور که سال گذشته  تولید  گفت: ظرفیت 
به  امسال  بود،  مگاوات  هزار   ۴۰ زمانی  بازه  این  در 
تولید  همچنین  است.  رسیده  مگاوات  هزار   ۴۵ از  بیش 
از ۳۰۰ مگاوات در سال گذشته  نیروگاه های تجدیدپذیر 
و  است  یافته  افزایش  جاری  سال  در  مگاوات   ۷۰۰ به 
تولید نیروگاه های پراکنده نیز از ۱۰۰۰ مگاوات به ۱۳۰۰ 

مگاوات رسیده است.
وزیر نیرو همچنین با اشاره به واردات برق از کشورهای 
همسایه بیان کرد: در همین بازه زمانی سال گذشته، ۳۰۰ 
مگاوات واردات برق داشتیم که این رقم در سال جاری 

به ۵۰۰ مگاوات افزایش یافته است.
گفت:  کشور  برق آبی  نیروگاه های  وضعیت  درباره  وی 
برقابی  نیروگاه  به دلیل کاهش ذخایر آب سدهای دارای 
در حال حاضر تمام ظرفیت برق آبی کشور در مدار قرار 
ندارد. ذخایر آب سدها برای ماه های تیر و مرداد که عمق 
همچنین  است.  شده   ذخیره  یابد،  می  افزایش  ناترازی 
نیروگاه اتمی بوشهر به دلیل انجام تعمیرات دوره ای فعلًا 
مدار  وارد  تابستان  در  است  قرار  و  شده  خارج  مدار  از 

شود.
علی آبادی در خصوص سایر مشکلات پیش روی صنعت 
نیروگاه های  داد:  ادامه  جاری  سال  گرم  فصل  در  برق 
سرد  فصل  در  سوخت  تأمین  مشکل  به دلیل  نیز  حرارتی 
سال فرصت کافی برای انجام تعمیرات دوره ای نداشتند و 
این امر باعث شده تعمیرات برخی واحدهای نیروگاهی تا 

هم اکنون ادامه داشته باشد.
وزیر نیرو در بخش دیگری از سخنانش با تأکید بر تأمین 
کارگاهی  و  کوچک  صنایع  برق  کرد:  بیان  صنایع،  برق 
متوسط  صنایع  برق  و  می شود  تأمین  محدودیت  بدون 
صنایع  اما  شد.  خواهد  تأمین  ممکن  توان  حداکثر  با  نیز 
توسعه  از  مانع زدایی  قانون   ۴ ماده  مطابق  انرژی بر  بزرگ 
صنعت برق موظف به احداث نیروگاه خودتأمین بوده اند. 
قانونی  مسئولیت  این  به  صنایع  این  از  بسیاری  متأسفانه 

عمل نکرده اند که جای گلایه دارد.
وی افزود: با این وجود وزارت نیرو نهایت تلاش خود را 
برای تأمین برق این صنایع نیز انجام خواهد داد تا وقفه ای 

در فعالیت های تولیدی کشور ایجاد نشود.
مصرف  مدیریت  سازوکارهای  به  اشاره  با  نیرو  وزیر 
مجلس  مصوب  قانون  اساس  بر  برق  قیمت  گفت:  برق 
به صورت پلکانی افزایش می یابد. این روند با هدف ایجاد 
انگیزه برای کاهش مصرف در مشترکان پرمصرف و سوق 
دادن آنان به سمت بهینه سازی مصرف طراحی شده است.

وی در ادامه به اقدامات نظارتی وزارت نیرو اشاره کرد و 
گفت: در سال جاری بیش از ۲۵۸ هزار دستگاه استخراج 
رمزارز )ماینر( غیرمجاز کشف و امحا شده  است. هر یک 
از این دستگاه ها معادل مصرف برق یک ماه ۱۰ خانواده 

برق مصرف می کردند.
بهینه سازی  راستای  در  اقدامات  این  افزود:  علی آبادی 
مصرف و مدیریت ناترازی صورت گرفته و ادامه خواهد 
مسیر،  این  در  توفیق حداکثری  برای  حال،  این  با  یافت. 
نیازمند همکاری و هم افزایی سایر ارگان ها، به ویژه مجلس 

شورای اسلامی هستیم.
وی در پایان با اشاره به لزوم تغییر ساعت رسمی کشور 
در فصل گرم سال اظهار کرد: تغییر ساعت ادارات اگرچه 
اما به تنهایی کافی نیست و در برخی موارد  مؤثر است، 
ساعت  تغییر  می شود.  خانواده ها  برای  مشکلاتی  به  منجر 
بیش  تا  برق  مصرف  کاهش  به  می تواند  کشور  رسمی 
شورای  مجلس  امیدواریم  کند.  کمک  مگاوات   ۱۰۰۰ از 

اسلامی در این زمینه همکاری لازم را داشته باشد.
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استان هااستان ها
۳۰ هزار تاکسی فرسوده در تهران؛ 

نوسازی ها به کجا رسید؟

آمارها نشان می دهد که با وجود ۲۰ میلیون سفر درون شهری 
تاکسی هایی  با  سفر  میلیون   ۳.۵ حدود  تهران،  در  روزانه 
انجام می شود که حدود ۳۰ هزار مورد آنها فرسوده است، 
درصدی   ۱۸ سهم  چرا  که  دارد  وجود  سوال  این  حال 
تاکسی ها در ناوگان حمل و نقل عمومی پایتخت با استفاده 

از خودروهای فرسوده انجام می شود.
تاکسیرانی  بر  اطلاعات موجود سازمان مدیریت و نظارت 
شهر تهران نشان دهنده این موضوع است که از حدود ۷۰ 
آنها  از  نیمی  از  کمتر  تهران  سطح  در  فعال  تاکسی  هزار 

فرسوده است که باید نوسازی شود.
اما  فرسوده  تاکسی  خودروی  هزار   ۳۰ وجود  با  اکنون 
انجام  تاکسی ها  این  واسطه  به  پایتخت  در  خدمات رسانی 

می شود.
اگر چه سازمان تاکسیرانی شهر تهران آمارهایی از نوسازی 
۱۱ هزار تاکسی در این شهر می دهد اما هنوز تاکسی های 
که  می خورند  چشم  به  کلانشهر  این  در  زیادی  فرسوده 

عمری بالای ۲۰ سال دارند.
مدیریت شهری در تهران از سال های گذشته تاکنون صحبت 
از ورود تاکسی های برقی به پایتخت را به میان آورده  است 
اما با تلاش های صورت گرفته آنان تاکنون فقط ۱۷۲ تاکسی 
برقی و در سال گذشته به ناوگان حمل و نقل عمومی در 
به  توجه  است.با  شده  اضافه  شهر  این  تاکسی های  بخش 
تعداد بالای تاکسی های فرسوده شاید سال های سال زمان 
تهران  تاکسی های  از  فرسودگی  نوسازی،  با  که  باشد  نیاز 

رخت بربندد.
تاکنون  نیز  کلانشهر  این  ناوگان  به  نو  تاکسی های  ورود 
نتوانسته دردی از دردهای تاکسی های فرسوده را حل کند.
۳۰ هزار تاکسی فرسوده در تهران؛ نوسازی ها به کجا رسید؟

تاکسی برقی در تهران
موضوع  به  تهران  شهر  تاکسیرانی  سازمان  که  است  مدتی 
بار ۱۷۵۲  این  و  پایتخت ورود کرده  تاکسی های  نوسازی 
و  شرط  البته  که  گرفته  قرار  نوسازی  تیررس  در  تاکسی 
شروط، اقساط بالا و هزاران موضوع دیگر را دارد که باید 
دید از این فعالیت های برنامه ریزی شده چند تاکسی برقی 

به ناوگان این شهر اضافه می شود.
اما ورود این تاکسی ها با وجود هزینه بالای خرید خودرو، 
کمبود زیرساخت های مناسب برای شارژ برق، می تواند از 
مشکلات پایتخت در حوزه حمل و نقل عمومی آن هم به 

وسیله تاکسی های برقی بکاهد.
رده  از  تاکسی های  ثبت نام  سازمان،  این  اعلام  براساس 
حمل  ناوگان  نوسازی  راستای  در  فرسوده  و  شده  خارج 
و نقل عمومی پایتخت از روز شنبه ۳۰ فروردین ماه سال 
نوسازی  و  پاک  هوای  قانون  اجرای  شد.پیرو  آغاز  جاری 
آخرین  براساس  و  سال  طول  در  فرسوده  تاکسی های 
سوخت  صرفه جویی  برقی،  تاکسی  هر  آمار  و  اطلاعات 
معادل ۱۳۰ میلیون تومان در سال دارد که صرفه جویی قابل 
سازمان  کار  دستور  در  آنها  جایگزینی  لذا  است،  توجهی 
تاکسیرانی قرار گرفته تا خودروهای برقی جای تاکسی های 
سازمان  عمومی  بگیرند.روابط  پایتخت  در  را  فرسوده 
کرد  اعلام  ماه  اردیبهشت   ۱۱ روز  تهران  شهر  تاکسیرانی 
که به منظور تسهیل در روند ثبت نام و رفاه حال متقاضیان 
در  متمرکز  صورت  به  فرآیند  این  برقی،  تاکسی  دریافت 
محل این سازمان انجام خواهد شد، در این اطلاعیه شرایط 
برای تاکسی های فرسوده آمده است که می توانید اطلاعات 
بیشتر را اینجا بخوانید.مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت 
بر تاکسیرانی شهرداری تهران نیز از ثبت سفارش ۲ هزار و 
۳۰۰ تاکسی جدید برقی خبر داد و گفت: یک هزار و ۷۰۰ 
دستگاه در حال واگذاری است. می توانید خبر ثبت سفارش 
۲۳۰۰ تاکسی برقی جدید برای تهران را اینجا مطالعه کنید.

با وجود همه این اقدامات و تلاش های صورت گرفته برای 
هنوز  اما  تهران  در  عمومی  نقل  و  حمل  ناوگان  نوسازی 
تاکسی هایی در این شهر به چشم می خورند که عمری بیش 
حوزه  در  ایران  پایتخت  در  همچنان  و  دارند  دهه  دو  از 
می کنند. رسانی  خدمت  شهروندان  به  عمومی  خدمات 

عمومی  ناوگان  توسعه  که  شهری  مدیریت  دید  باید  حال 
سرعت  برای  دارد  کار  دستور  در  جدی  صورت  به  را 
چه  تهران  کلانشهر  در  ناوگان  این  نوسازی  به  بخشیدن 
برنامه هایی اجرایی می شود و چه اقداماتی صورت می گیرد 
تا شهروندان دیگر تاکسی فرسوده در سطح شهر مشاهده 
در  عمومی  نقل  و  حمل  ناوگان  نوسازی  اگر  نکنند.شاید 
حوزه تاکسی ها با شدت و شتاب بیشتری انجام شود مردم 
هم رغبت بیشتری برای استفاده از این خودروها پیدا کنند 
و از طرفی دیگر علاوه بر کاهش آلودگی هوا، به موضوع 
عدم استفاده شهروندان از خودروهای شخصی کمک شود.

آمارها نشان می دهد که ۳۴ درصد جابجایی مسافر در شهر 
تهران به وسیله حمل و نقل عمومی و ۶۷ درصد با استفاده 
تنها  نه  این موضوع  باید  از خودروهای شخصی است که 
عمومی  نقل  و  ناوگان حمل  توسعه  با  بلکه  شود  برعکس 
ابن  از  پایین تر  به  را  از خودروهای شخصی  استفاده  حتی 

هم رساند.
چه اقداماتی برای نوسازی تاکسی های فرسوده تهران 

انجام شده است
شهر  تاکسیرانی  بر  نظارت  و  مدیریت  سازمان  مدیرعامل 
نوسازی  برای  سازمان  این  اقدامات  آخرین  درباره  تهران 
ناوگان تاکسیرانی در این شهر گفت:  با توجه به اینکه ۳۰ 
فرسودگی  دارند،  فعالیت  تهران  در  فرسوده  تاکسی  هزار 
ناوگان یعنی اینکه امکان دریافت گواهی معاینه فنی نیست 

و این امر مشکلاتی برای رانندگان ایجاد می کند.
شادی مالکی افزود:  در راستای اجرای قانون هوای پاک و 
حرکت به سمت کاهش آلودگی هوا از سال گذشته حرکت 
به سمت برقی سازی اجرا شد و تهران اولین شهری بود که 
خودروهای برقی وارد ناوگان حمل و نقلی آن شد در همین 
راستا در سازمان برنامه و بودجه و با حضور رییس جمهور 

تفاهم نامه ای امضا شد.
وی ادامه داد: مبلغ تسهیلات خودروهای برقی در تهران یک 
میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان یعنی معادل ۷۰ درصد قیمت 
خودرو اما با کارمزد صفر درصد است که با بازپرداخت پنج 
ساله و به صورت پلکانی برای این گروه ها از تاکسیرانان در 

این کلانشهر در نظر گرفته شده است.

ایلام، طلای سیاه و فرصت های 

طلایی؛ آماده برای سرمایه گذاری
استان،  گاز  و  نفت  غنی  به ذخایر  اشاره  با  ایلام  استاندار 
داد  خبر  گاز  و  نفت  حوزه  در  ارزش  زنجیره  تکمیل  از 
در  مشارکت  برای  و خارجی  داخلی  سرمایه گذاران  از  و 
پایین دستی  صنایع  و  پالایشگاهی  پتروشیمی،  پروژه های 

دعوت کرد.
تلویزیونی  زنده  برنامه  در  روز چهارشنبه  کرمی«  »احمد   
»سلام، صبح بخیر« از شبکه سوم سیما، با اشاره به ذخایر 
 ۱۱ دارای  ایلام  که  کرد  اظهار  استان،  این  انرژی  غنی 
و  بوده  نفتی کشور  ذخایر  درصد   ۴ و  گاز  ذخایر  درصد 
همچنین این استان از معدود مناطقی است که امکان تحقق 

کامل زنجیره ارزش در صنعت نفت و گاز را دارد.
حوزه  این  در  استان  بالای  ظرفیت  که  کرد  تاکید  وی 
اشتغال زایی  و  اقتصادی  رونق  در  مهمی  نقش  می تواند 

داشته باشد.
سرمایه گذاری  لزوم  اهمیت  به  اشاره  با  ایلام  استاندار 
سال  عنوان  به  که  امسال  که  شد  یادآور  بخش،  این  در 

بهترین  شده،  نام گذاری  تولید«  برای  »سرمایه گذاری 
فرصت برای جذب سرمایه گذاران داخلی و خارجی است.

کرمی خاطرنشان کرد که ما آماده ایم تا بسترهای لازم را 
برای بخش خصوصی فراهم کنیم و در کنار آن ها باشیم تا 
پتروشیمی و صنایع  پالایشگاه ها،  پروژه هایی چون  بتوانیم 

پایین دستی را به بهره برداری برسانیم.
راه ها؛ زیرساختی حیاتی برای توسعه استان

استاندار ایلام در ادامه توسعه شبکه راه های استان را یکی 
دلیل  به  ایلام  گفت:  و  کرد  عنوان  اصلی  اولویت های  از 
نیازمند  موقعیت مرزی و مسیر تردد زوار عتبات عالیات، 

زیرساخت های مناسب است.
وی بیان کرد که چهار بانده کردن راه هایی نظیر کرمانشاه- 
ایلام- مهران و ایلام- دهلران- اندیمشک در دست اقدام 
مانند  ایلام  شهرستان های  مسیرهای  سایر  در  و  است 
فعال  راه سازی  پروژه های  نیز  ملکشاهی  و  بدره  آبدانان، 
تکمیل  اعتباری،  محدودیت های  به  توجه  با  البته  که  بوده 

این طرح ها نیازمند حمایت های بیشتر است.
مهم ترین  عنوان  به  مهران  مسیر  اهمیت  به  اشاره  با  کرمی 
میلیون  زائران، گفت: سالانه حدود هشت  تردد  برای  مرز 
برای  بی نظیر  از مرز مهران عبور می کنند که فرصتی  زائر 

توسعه اقتصادی و تجاری استان فراهم کرده است.
استاندار ایلام بیان کرد: از ابتدای امسال تا کنون بیش از 
۸۲۰ هزار تردد در این مرز ثبت شده که ۵۰ درصد نسبت 
به سال گذشته افزایش داشته و برنامه هایی برای بهره گیری 
از این ظرفیت در حال اجراست، از جمله توسعه اقتصاد 

اربعین و پروژه های مرتبط با توریسم سلامت.
مناطق  از  یکی  آبدانان،  شهرستان  به  اشاره  با  کرمی 
شاخص استان، گفت: یکی از مهم ترین چالش های آبدانان، 
دسترسی مناسب به مرکز استان و دیگر نقاط کشور است 
و تونل بزرگ کبیرکوه با هفت کیلومتر طول در چند قطعه 
تکمیل شده و مسیر دسترسی این شهرستان را بهبود داده 

است.
و  ورگر  سد  مانند  پروژه هایی  همچنین  کرد:  بیان  وی 
دارند.  قرار  کار  دستور  در  سیمان  کارخانه  فعال سازی 
کشاورزی  توسعه  موجب  بتوانند  پروژه ها  این  امیدواریم 

و رونق اقتصادی این منطقه شوند.
مشارکت  افزایش  و  بیکاری  کاهش  برای  تلاش 

اقتصادی
استاندار ایلام از نرخ بالای بیکاری در استان سخن گفت و 
خاطرنشان کرد: نرخ مشارکت اقتصادی در ایلام کمترین 
پروژه های  تکمیل  با  این حال،  با  و  است  در کشور  میزان 
صنعتی و جذب سرمایه گذاران داخلی و خارجی، در حال 
برنامه ریزی برای ایجاد فرصت های شغلی جدید هستیم و 
و  بیکاری  نرخ  کاهش  در  بتوانند  اقدام ها  این  امیدواریم 

رونق اشتغال تاثیرگذار باشند.
وی با اشاره به مشکلات ناشی از ریزگردها و چالش های 
با  مقابله  برای  گسترده  اقدام های  از  استان،  اقتصادی 
ایجاد  و  زیرساخت ها  توسعه  زیست محیطی،  آلودگی های 

فرصت های سرمایه گذاری در این استان مرزی خبر داد.
کرمی با تشریح اقدام ها و برنامه های استان در حوزه های 
مختلف از اهمیت توسعه مناطق مرزی، توجه ویژه به رفع 

مشکلات اقتصادی و زیست محیطی سخن گفت.
موقعیت  و  ایلام  استان  ویژه  وضعیت  به  اشاره  با  وی 
بیکاری،  کاهش  برای  برنامه ریزی ها  از  آن،  جغرافیایی 
اقتصادی جدید  فرصت های  ایجاد  و  زیرساخت ها  توسعه 

خبر داد.
که  گفت  ریزگردها،  معضل  به  اشاره  با  ایلام  استاندار 
و  گرد  کانون های  موقعیت  دلیل  به  مشکل  این  از  بخشی 
اردن و  نظیر عراق، عربستان،  غبار در کشورهای همسایه 
سوریه خارج از کنترل ما است. البته مذاکره هایی با کشور 

عراق انجام شده و همکاری هایی نیز آغاز شده است.
اقدام های  یادآور شد که همچنین در داخل استان،  کرمی 
مانند نهال کاری و درخت کاری در گستره ۴۰ هزار هکتار 
از مناطق مستعد آلودگی انجام گرفته و ایلام در این زمینه 

جزو استان های پیشتاز کشور است.

اینجا »فروش مرگ« آزاد است!
 سماجت کشاورزان شمال کشور در استفاده از قرص برنج 
بدن  صدها  مشاهده  و  آن  بودن  مرگبار  از  آگاهی  وجود  با 
حالی  در  می شود،  پرپر  ساله  هر  که  زندگی هایی  و  بی جان 
و  واردات  ممنوعیت  بخشنامه  از  سال   ۲۰ حدود  که  است 
کشنده  سم  این  فروش  و  خرید  ممنوعیت  از  هم  سال   ۱۷

می گذرد.
به  برنج  قرص  واردات  که  دهد  می  نشان  تاریخی  بررسی   
مسوولان  گفته  به  و  شد  غیرقانونی   ۱۳۸۴ سال  از  کشور 
پس  آن  از  بهداشت،  وزارت  و  کشاورزی  جهاد  وزارت 
به کسی داده  این قرص  برای واردات  تاکنون هیچ مجوزی 
قرص  عرضه  برای  محدودیت  ایجاد  طرفی  از  است.  نشده 
برنج هم به سال ۸۸ بر می گردد که بر اساس آن حق فروش 
سموم  عرضه  فروشگاههای  و  ها  داروخانه  از  قرص  این 
این ماده کشنده سخت  به  تا دسترسی  کشاورزی گرفته شد 

تر شود.
ای  نامه  بخش  و  ای  اقدامات مصوبه  این  همه  اگرچه علت 
این بود تا از آمار افرادی که با خوردن قرص برنج خودکشی 
می کنند، کاسته شود ولی آمارهای رسمی نشان می دهد که 
این محدودیت ها کارساز نبوده است و این ماده مرگ آور 

همچنان به دست علاقه مندانش می رسد.
مصوبات  چنین  اجرای  و  نوشتن  برای  گیری  تصمیم  مبنای 
که  بود  شناسانه  جامعه  تحلیل  این  هم  هایی  نامه  بخش  و 
»خودکشی ها در ایران بیشتر جنبه تهدیدی دارند و به همین 
علت هم بیشتر افراد با خوردن قرص دست به خودکشی می 
است،  کشنده  زیادی  برنج  قرص  که  آنجایی  از  ولی  زنند، 
این تهدید را برای بسیاری از افراد بی اطلاع تبدیل به مرگ 

حتمی می کند«.
بررسی آماری از پزشکی قانونی مازندران نشان می دهد که 
با قرص  از پنج سال گذشته روند مرگ ناشی از مسمومیت 
برنج در مازندران افزایشی است، طبق آمار ۱۷۸ نفر در سال 
۱۴۰۲ بر اثر مسمومیت با قرص برنج در استان مازندران جان 

خود را از دست دادند که ۱۲۵ نفر مرد و بقیه زن بودند.
همچنین در سال ۱۴۰۱، ۱۴۰ نفر بر اثر مسمومیت با قرص 
رقم  این  که  دادند  دست  از  را  خود  جان  استان  در  برنج 
بودند  نفرر   ۱۲۷ که   ۱۴۰۰ سال  مشابه  مدت  با  مقایسه  در 
۱۰ درصد افزایش داشت. سال ۱۳۹۹ تعداد ۷۵ نفر و سال 
استان  در  برنج  قرص  مصرف  اثر  بر  نفر   ۱۲۱ تعداد   ۱۳۹۸

جان باخته بودند.
قرص  با  مسمومیت  از  ناشی  فوتی  آمار  روند  از  ها  بررسی 
برنج در مازندران به عنوان مهمترین استان برنج خیز کشور 
نشان می دهد که محدودیت دسترسی مهم ترین عامل برای 

کاسته شدن خودکشی با این ماده سمی است.
اصلی  عامل  را  آسان  دسترسی  دلیل  اگر  رسد  می  نظر  به 
خودکشی با قرص برنج در مازندران نظر بگیریم، قابل توجیه 
است، چراکه طی سال گذشته عمده کشاورزان و البته تجار 
خود؛  دلخواه  و  بیشتر  قیمت  به  خود  محصول  فروش  برای 
از  برنج؛  بیشتر  زمان  مدت  در  ماندگاری  و  نگهداری  برای 

قرص برنج استفاده کردند.
فسفید  حاوی  که  برنج  قرص  از  استفاده  که  جایی  آن  از 
آلومینیوم است در کشاورزی بویژه در بین شالیکاران شمال 
به دلیل کارآیی بالای آن در از بین بردن آفات انباری برنج از 
چند دهه پیش مرسوم شد. سهولت استفاده و رسوب نکردن 
در محصول از جمله ویژگی هایی دیگری است که سبب شد 
تا استفاده از آن در داخل گونی های برنج داخل آشپزخانه 

ها در نقاط مختلف کشور هم سرایت کند.
مانند  براندازی  آفت  مواد  از  استفاده  بدون  برنج،  نگهداری 
»شپشک«  آفت  تا  شود  می  سبب  آلومینیوم،  فسفید  قرص 
به خاطر شرایط  »ایزی« می گویند،  آن  به  ها  مازندرانی  که 
رطوبتی هوا و زمین بسرعت فعال و تکثیر شود. مقابله با این 
آفت تنها پیش از فعال شدن امکان پذیر است و پس از فعال 

شدن تقریبا بی فایده یا بسیار پرزحمت است.

شپشک از هسته برنج تغذیه می کند و در مقدار زیاد تکثیر 
می شود و در صورتی بی توجهی می تواند با حرکت نامریی 

از انبار یا آشپزخانه به سایر نقاط منزل رسوخ پیدا کند.
برنجکاری یکی از مهم ترین فعالیت کشاورزی در مازندران 
و منبع مهم درآمد کشاورزان استان است و با تولید بیش از 
یک میلیون تن، ۴۲ درصد برنج مورد نیاز کشور از این استان 

تامین می شود.
برنج در فروشگاه های  پایش عدم عرضه قرص  رزمایش 

سموم کشاورزی
اقدام  یک  در  مازندران  کشاورزی  جهاد  نباتات  اداره حفظ 
قاچاق  با  مبارزه  اماکن،  دادگستری،  مشارکت  با  جدی 
جهاد  مدیریت  کارشناسان  و  بهداشت  انتظامی،  نیروی  کالا 
سطح  را  برنج  قرص  عرضه  عدم  پایش  مانور  کشاورزی 
جویبار  شهرستان  عطاری های  و  گیاه پزشکی  داروخانه های 

اجرا کرد.
یا قرص  آلومینیوم  فسفید  توزیع قرص  و  پایش عدم عرضه 
برنج با هدف آگاهی بخشی و جلوگیری از فروش این قرص 

ممنوعه برگزار شد.
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان جویبار هدف از این مانور را 
حفظ سلامت عمومی و پیشگیری از حوادث ناگوار ناشی از 
مصرف غیرمجاز قرص فسفید آلومینیوم عنوان کرد و گفت: 
بررسی  مورد  صنفی  واحدهای  فعالیت  مجوزهای  مانور  در 
قرار گرفت و سموم موجود از نظر قاچاق و ممنوعه بودن، 
پایش شد.عبدالله رحیمی همچنین گفت که به فروشندگان در 
خصوص عوارض و خطرات سوءاجتماعی ناشی از مصرف 
ممنوعیت  بر  و  شد  آگاهی رسانی  آلومینیوم،  فسفید  قرص 

توزیع و تبعات ناشی از عرضه آن تاکید کرد.
یکی از کارشناسان گیاه پزشکی در این باره به خبرنگار ایرنا 
گفت: به علت اثرات بسیار مثبت قرص برنج در از بین بردن 
آفت انباری برنج، تمایل کشاورزان به استفاده از این قرص 

همواره وجود دارد.
برای  برنج  اینکه فرهنگ خرید  بیان  با  ابطالی  مهندس یحیی 
مصرف سالانه به صورت یکجا سبب شد است تا نگهداری 
این مواد غذایی مهم مورد توجه قرار بگیرد، افزود: با توجه 
درصد   ۸۰ تا  مازندران  ویژه  به  های شمالی  استان  اینکه  به 
این قرص  تامین می کنند، کاربرد  نیاز کشور را  برنج مورد 

بین کشاورزان و بازرگانان زیاد است.
ساله  هر  شمال  شالیکاران  که  آنجایی  از  داد:  توضیح  وی 
علاوه بر انبار داری آذوقه سالانه، یک سوم از محصول قابل 

فروششان را هم برای عرضه شب عید در انبار نگهداری می 
ترین  مناسب  شپشک  آفت  با  مبارزه  برای  مجبورند  کنند، 

راهکار را انتخاب کنند.
ابطالی که بازنشسته معاونت کنترل و مبارزه با آفات سازمان 
مصرف  پیش  دهه  یک  از  گفت:  است،  کشور  نباتات  حفظ 
و واردات قرص برنج ممنوع شده است، اما متاسفانه به هر 
کشاورزان  دسترس  در  و  است  تهیه  قابل  راحتی  به  دلیلی 

قرار دارد.
وی توضیح داد: افزایش خودکشی ها با قرص برنج در فصل 
شدت  و  گرما  داری،  انبار  آغاز  با  آن  همزمانی  و  تابستان 
برنج سال قبل  باقی مانده  گرفتن فعالیت شپشک و همچنین 
که آفت در این نوع برنج بیشتر رشد می کند، می تواند عامل 

در دسترس آسان افراد به این قرص باشد.

داری غلات  انبار  پزشکی گفت: مشکل  گیاه  این کارشناس 
آسیایی  کشورهایی  حتی  و  پیشرفته  مختلف  کشورهای  در 
همسایه ایران نیز با عملیات های مختلف فرآوری حل شده 
است و این کشورها نیاز به مصرف مواد شیمیایی در مقابله 

با آفات انباری برنج ندارند.
وی توضیح داد: اکنون برنج های وارداتی از جمله هندی و 
را  انبارها  در  ماندگاری  قابلیت  سال  چهار  تا  سه  پاکستانی 
دارند و برای این که برنج شمال هم به چنین قابلیتی دست 
سفید  برنج  به  شالی  تبدیل  فرایند  است  لازم  تنها  کند  پیدا 

را تغییر داد.
این مقام مسوول، با توضیح این که انبارداری شلتوک برنج به 
دلیل برداشت مکانیزه که با رطوبت بالا همراه است، همواره 
رفع  برای  است، گفت:  از مشکلات جدی شالیکاران شمال 
های  دیگ  در  برداشت  از  پس  شلتوک  دنیا،  در  مشکل  این 
به  ساعت  هشت  تا   ۶ مدت  به  درجه   ۸۰ دمای  در  بزرگ 
شود  می  خشک  بخار  با  سپس  و  شده  پخت  نیمه  صورت 
راحت  انبارداری  و  شلتوک  بیشتر  ماندگاری  آن  نتیجه  که 

تر آن است.
ابطالی افزود: با این روش، آفت زدگی برنج تا سه سال به 
تاخیر می افتد و در چنین وضعیتی اصلا نیازی به مصرف سم 

شیمیایی نظیر قرص برنج نیست.
این کارشناس کشاورزی گفت: در زمان حاضر تمامی برنج 
های سفید وارداتی به همین روش تولید می شود و به همین 
آفت  از  عاری  و  داخلی  برنج  از  تر  رنگ  هم خوش  خاطر 

است.

شهر جهانی گوهرسنگ ها و حق فراموش شده مشهدی ها
 نزدیک به ۹ سال از نامگذاری مشهد به عنوان شهر جهانی 
گوهرسنگ ها می گذرد اما حق مردم این کلانشهر در خصوص 
و  قیمتی  نیمه  و  قیمتی  سنگ های  مزیت های  از  برخورداری 
هنری که از دست و پنجه آنان برای تراش، طراحی و نقش  
ادا نشده و در  بر روی زیورآلات تراوش می کند،  بستن شان 

همان کارهای اولیه مانده است.
 اردیبهشت ماه سال ۱۳۹۵ بود که ورود هیات پنج نفره داوری 
برای  به مشهد  شهرهای جهانی شورای جهانی صنایع دستی 
تراش  زمینه  در  مشهد  هنری  استعدادهای  و  ظرفیتها  ارزیابی 
سنگ برای انتخاب و معرفی به عنوان شهر جهانی سنگ های 
قیمتی و نیمه قیمتی در صدر اخبار رسانه های مختلف قرار 
گرفت.سفری دو روزه که مشاهده ظرفیتها، فعالیت هنرمندان 
و  کارگاهها  تعدد  آن،  تراش  سنگ  خلاق  و  ذوق  خوش 
نیمه قیمتی در  بازارهای تولید و فروش سنگ های قیمتی و 
مشهد، وجود سنگ های زیبا و نیز دیگر استعدادهایی که در 
نهایت به حق موجب شد، مشهد پس از حدود دو ماه در کنار 
وجود رقبای سرسختی همچون بانکوک )تایلند( و بمبئی)هند( 
که بدون شک در این زمینه حرفها برای گفتن دارند به عنوان 

شهر جهانی سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی انتخاب شود.
انتخاب شهر مشهد به عنوان شهر جهانی گوهرسنگها در  اما 
برای مردم این شهر داشته است؟  ۹ سال گذشته چه عایدی 
باید ببینیم از این ظرفیت چقدر استفاده شده است آیا اکنون 
مشهد  خورده  تراش  قیمتی  نیمه  و  قیمتی  سنگهای  صادرات 
ارزشگذاری  آیا  است،  گرفته  رونق  و  بوده  انجام  حال  در 
سنگهای قیمتی در مشهد انجام می شود؟ بیایید این پرسشها را 

از دستاندرکاران این حوزه جویا شویم...
غفلت از ظرفیت بالای خراسان رضوی در گوهرسنگها

رییس مرکز نوآوری جواهرات و سنگهای قیمتی ایران به عنوان 
یکی از مطرح ترین فعالان عرصه سنگهای قیمتی در مشهد به 
خبرنگار ما گفت: با وجود اینکه مشهد به عنوان تنها خوشه 
صنعتی جواهرات کشور و شهر جهانی گوهرسنگ ها از سوی 
کم توجهی  از  این حوزه  فعالان  است،  انتخاب شده  یونسکو 
دستگاه های اجرایی و نادیده گرفته شدن ظرفیت های این شهر 

در عرصه بین المللی گلایه دارند.
محمدجواد پیش بین اظهار کرد: ۷۵ درصد واحدهای تولیدی 
مشهد در زمینه جواهرات فعالیت دارند و سالانه ۹ تن نگین 
عقیق و ۴.۵ تا ۶ تن نگین فیروزه در این شهر تولید می شود، 
همچنین، ۲۸.۶ درصد طلای کشور در مشهد مصرف می شود 

مزیت  انگشتر و جواهرات،  نگین،  مانند  و کالاهای سوغاتی 
اصلی خراسان به شمار می روند.

وی اظهار کرد: یکی از مهم ترین مطالبات فعالان این حوزه، 
راه اندازی مرکز ملی گوهرسنگ ها در مشهد است که به دلیل 

مشکلات اعتباری متوقف شده است.
 همچنین مشهد در زمینه طراحی جواهرات پیشرو بوده و بیش 
از هزار و ۵۰۰ طراح جواهرات در این شهر تربیت شده اند که 

بسیاری از آن ها جذب کشورهای همسایه شده اند.
راه اندازی  حوزه،  این  فعالان  مطالبات  مهم ترین  از  یکی 
مرکز ملی گوهرسنگ ها در مشهد است که به دلیل مشکلات 
و  جواهرات  نوآوری  مرکز  استرییس  شده  متوقف  اعتباری 
سنگهای قیمتی ایران اضافه کرد: فعالان این حوزه با اشاره به 
وجود گمرک تخصصی صادرات گوهرسنگ ها و تنها اتحادیه 
ارزش گذاری  اختیار  تفویض  لغو  از  مشهد،  در  گوهرسنگ 
سنگ های قیمتی در استان انتقاد کرده و خواستار توجه ویژه 

مسئولان به این حوزه هستند.
وی گفت: در حال حاضر بخش زیادی از محموله های فیروزه 
در انبارهای گمرک مشهد متوقف شده اند و تنها امکان خروج 
آن ها به صورت همراه مسافر وجود دارد که این امر، مشکلات 
زیادی را برای صادرکنندگان ایجاد کرده است؛ توجه ویژه به 
این صنعت می تواند ضمن رونق اقتصادی، زمینه اشتغال زایی 
و ارزآوری بیشتر را فراهم کند و جایگاه مشهد را به عنوان 

قطب جواهرات ایران در سطح بین المللی تثبیت نماید.
رییس مرکز نوآوری جواهرات و سنگهای قیمتی ایران معتقد 
است که با تولید ماهانه بیش از ۲۰ تن نقره در مشهد، تسهیل 
صادرات می تواند میزان صادرات را دو برابر کند، عدم اجرایی 
شدن مصوبه صادرات نقره، مانع از تحقق این پتانسیل و رونق 
جدی  پیگیری  و  توجه  نیازمند  و  می شود  منطقه  در  تولید 

مسوولان است.
روستای پیوه ژن واقع در فاصله بین مشهد و نیشابور با دارا 
با  ژن،  پیوه  شده   ثبت  برند  و  متعدد  هنرمندان طلاساز  بودن 
مشکل جدی در زمینه  صادرات محصولات خود مواجه است 
چرا که با وجود اخذ مصوبه صادرات سه کیلوگرم نقره، این 
در  این  دارد،  ادامه  بلاتکلیفی  و  نشده  عملیاتی  هنوز  مصوبه 
در  تولیدی  کارگاه   ۲۰۰ و  هزار   ۲ از  بیش  که  است  حالی 
سازمان میراث فرهنگی ثبت شده و بیش از ۲۰ هزار نفر در 

این بخش مشغول به کار هستند.
این سخنان فعال حوزه طراحی و ساخت طلا و صاحب برند 

بالای  ظرفیت  بر  تاکید  که ضمن  است  مشهد  در  ژن«  »پیوه 
مشهد در تولید و فروش طلا، از عدم بهره برداری مناسب از 
عنوان “شهر جهانی گوهرسنگ ها” انتقاد کرد و به خبرنگار ما 
شهرهای  به  نزدیکی  و  فراوان  زائران  داشتن  با  مشهد  گفت: 

مرزی، فرصتی عالی برای توسعه صنعت طلا و جواهر دارد.
شهر  عنوان  به  مشهد  انتخاب  به  اشاره  با  صمدی  اسماعیل 
این  متاسفانه  افزود:  یونسکو  سوی  از  گوهرسنگ ها  جهانی 
استفاده  مورد  کمتر  و  مانده  مغفول  مسئولان  دید  از  ظرفیت 
قرار گرفته است. با همت مسئولان می توان بهره برداری بهتری 

از این ظرفیت داشت.
وی همچنین به وجود جوانان طراح و مستعد در مشهد اشاره 
و بر اهمیت همکاری با کشورهای همجوار برای بهره گیری از 

این ظرفیت ها تاکید کرد.
مانعی  مشهد  از  تراش خورده  سنگ های  صادرات  ممنوعیت 

جدی برای پیشرفت این صنعت در خراسان رضوی است
ممنوعیت  از  انتقاد  با  نیز  مشهد  عقیق تراشی  کارخانه  مدیر 
را  موضوع  این  مشهد،  از  تراش خورده  سنگ های  صادرات 

مانعی جدی برای پیشرفت این صنعت در استان دانست.
حسن آذرکیش با بیان اینکه خراسان رضوی دارای سنگ های 
باکیفیتی است، استفاده بهینه از آن را مشروط بر این دانست 
که بتوان صادرات کرد، چرا که به گفته او پیشرفت زیادی و 

اشتغال بسیاری ایجاد می شود.
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر صادرات سنگ از مشهد 
کرده  بسیار سخت  را  کار  موضوع  این  افزود:  است،  ممنوع 
است. اگر صادرات آزاد شود و جلوی فعالیت واسطه ها گرفته 
خواهد  فراهم  تولیدکنندگان  برای  بهتری  بسیار  شرایط  شود، 
شد.”آذرکیش با تشریح روند فعلی صادرات گفت: سنگی که 
در مشهد تراشیده می شود، با قیمت پایین به خارج از کشور 
صادر می شود و پس از تراش بیشتر در آنجا، با قیمت بالاتری 
و  بدهیم  تراش  دهند خودمان  اجازه  اگر  می رسد،  فروش  به 

صادر کنیم، ارزش افزوده بیشتری عاید استان خواهد شد.
مدیر کارخانه عقیق تراشی مشهد خواستار رفع موانع صادرات 
سنگ و سنگ های تراش خورده از مشهد به کشورهای دیگر 
این  صنعتگران  برای  بزرگی”  “معضل  را  موضوع  این  و  شد 
سنگهای  ارزشگذاری  اختیار  که  است  خواند.مدتی  حوزه 
قیمتی که برای چندین سال در اختیار خراسان رضوی و مشهد 
بود، از آن گرفته شده که هنوز دلایلش مشخص نیست، این 
موضوع انتقاد بسیاری فعالان این عرصه را در پی داشته است.



7پنج شنبه 18 اردیبهشت 1404-8 می  2025 -10 ذی القعده  1446 - شماره  7450
ورزشورزش

محمدپور:
پیشرفت وزنه برداران جوان 

امیدوارکننده بود
 در باد مدال نخوابیم

دنیامالی: 
باید در ساختار فدراسیون جانبازان 

حواشی تیم ملی تکواندوی زنان این روزها تا جایی پیش رفته تغییرات اساسی صورت بگیرد
که پای وزیر ورزش را هم وسط کشیده است.ناهید - مبینا، 

این رقابت نیست جنگ علنی است!
به  اختلافات  جریان  در  ورزش  اهالی  همه  حتما  روزها  این 
وجود آمده بین دو تکواندوکار زن ایران که کمتر از یک سال 
المپیک پاریس لقب گرفتند،  ایران در  قبل ستاره های ورزش 
هستند. اختلافاتی که پای وزیر ورزش را هم به ماجرا باز کرده 
و روز گذشته دنیامالی در جلسه ای غیرمعمول با ناهید کیانی 

نایب قهرمان تکواندوی المپیک دیدار کرده است. 
مصاحبه  در  تکواندو  فدراسیون  رئیس  ساعی  هادی  که  البته 
چند روز قبل خود با این اختلافات را دروغ محض دانسته و 
آن را به دشمنان فدراسیون ربط داده، اما چیزی که مشخص 
است مبینا نعمت زاده و ناهید کیانی اصلا رابطه صمیمی با هم 
ندارند و با توجه به قرار گرفتن در یک وزن حالا این رقابت 

باعث چالش بیشتر بین آن ها می شود.
* اختلافاتِ پیش از المپیک، سر باز کرد

شاید از همان زمانی که دو مربی برای دو تکواندوکار دختر 
ایران در المپیک در صندلی کوچ نشستند و نفر دیگر از روی 
سکو کار را دنبال می کرد، می شد فهمید که اختلافات در تیم 

ملی تکواندوی زنان موج می زند. 
اما نتیجه و خروجی کار طوری بود که کمتر کسی سراغ این 
حواشی و اختلافات رفت و با کسب یک نتیجه تاریخی که 
مدال نقره ناهید کیانی و برنز مبینا نعمت زاده را رقم زد، کسی 
طول  بیشتر  ماه  چند  حال  این  با  نزد.  دامن  حواشی  این  به 
نکشید تا اختلافات قبل از المپیک، بار دیگر خودش را نشان 
المپیک در  نتیجه درخشان در  به واسطه  مینو مداح که  دهد. 
جایگاه خود تثبیت شده بود، به خاطر اختلاف با هادی ساعی 
رئیس فدراسیون و البته خواهرش مهروز ساعی که مربی تیم 
ملی بود، اردوی تیم ملی را ترک کرد و این شروع رسانه ای 
شدن اختلافات در تیم ملی تکواندوی زنان بود. با اینکه چند 
ماه از این ماجرا گذشته، اما فدراسیون به طور رسمی جانشین 
مداح را معرفی نکرده و این مربی هم اعلام کرده حاضر نیست 

با هادی ساعی کار کند.
این تصویر بعد از المپیک و در ویژه برنامه آنتن به ثبت رسید. 
زمانی که شرایط بین این سه نفر کاملا با حال حاضر متفاوت 

بود: ناهید کیانی، مهروز ساعی، مبینا نعمت زاده
* تغییر وزن مبینا، چالش جدی و بزرگ

و جدایی  کادرفنی  در  آمده  به وجود  اختلافات  کنار  در  اما 
مینو مداح که در واقع مربی اختصاصی ناهید کیانی محسوب 
می شد و قدرت گرفتن مهروز ساعی که مربی اختصاصی مبینا 
اضافه  قبلی  حواشی  به  هم  وزن  تغییر  یک  بود،  نعمت زاده 
کرد. مبینا نعمت زاده اعلام کرد دیگر نمی تواند در وزن 49- 
کیلوگرم مبارزه کند و به یک وزن بالاتر پای می گذارد، یعنی 
وزن 57- کیلوگرم المپیکی که ناهید کیانی در آن نایب قهرمان 

پاریس 2024 شد. اولین رویارویی این دو تکواندوکار در وزن 
جدید در لیگ برتر بود که با پیروزی مبینا نعمت زاده همراه شد. 
سپس ناهید کیانی برای دومین بار در جام ریاست فدراسیون 
جهانی تکواندو مقابل رقیب جدیدش شکست خورد. این بار 
اما ناهید کیانی با عصبانیت شیاپچانگ را ترک کرد و برخلاف 
البته  نداد.  با حریف خود دست  مبارزه  از  بعد  معمول  روال 
که این اتفاق در نهایت در کنار میدان مبارزه و با اصرار مبینا 
نعمت زاده به شکلی کاملا سرد و غیرمعمول رقم خورد. حالا 
مختلف  مسابقات  در  می توانند  چند  هر  تکواندوکار  دو  این 
در  اما  باشند،  ایران  نماینده  دو  کیلو   -57 و   -53 اوزان  در 
المپیک 2028  و  ناگویا  بازی های آسیایی 2026  برای  نهایت 

لس آنجلس باید در یک وزن المپیکی تلاش کنند.
از جمله  زندگی اش  مدال های  ارزشمندترین  که  کیانی  ناهید 
مداح کسب کرده،  مینو  کنار  را  المپیک  نقره  و  طلای جهان 

حالا با جدایی این مربی، شرایط متفاوتی را تجربه می کند.
* وزیر ورزش هم به ماجرا ورود کرد

دیروز بعد از اینکه هادی ساعی به طور کلی اختلاف بین ناهید 
و  ورزش  وزارت  بود،  کرده  رد  را  نعمت زاده  مبینا  و  کیانی 
دنیامالی  احمد  با  کیانی  ناهید  کرد  اعلام  خبری  در  جوانان 
وزیر ورزش و جوانان دیدار کرده است. با اینکه جزئیاتی از 
محتوای صحبت های رد و بدل شده، منتشر نشده، اما اینطور به 

نظر می رسد ناهید کیانی که بعد از جدایی مینو مداح خودش 
را در تیم ملی تنها می بیند، به وزیر ورزش پناه برده و از او 
خواسته به اتفاقات اخیر ورود کند. کیانی حتی در مصاحبه ای 
کوتاه بعد از این جلسه دلیل شکست خود مقابل نعمت زاده را 

ناداوری عنوان کرده است.
اخیر  حواشی  خصوص  در  کیانی  ناهید  با  ورزش  وزیر   
جلسه ای برگزار کرد که باید دید نتیجه آن بازگشت آرامش به 

تیم ملی تکواندو است یا خیر.
* دو پادشاه در یک اقلیم نمی گنجند!

شاید استثناهایی مثل ماجرای رقابت بین حسن یزدانی و کامران 
قاسمپور هم وجود داشته باشد، اما به نظر می رسد حداقل در 
تکواندوی زنان دو پادشاه در یک اقلیم نمی گنجند. یزدانی و 
قاسمپور که سال هاست با یکدیگر هم وزن هستند، به واسطه 
همشهری بودن و رفاقت قدیمی هیچ وقت با یکدیگر اختلاف 
علنی پیدا نکردند و حتی در صورت مبارزه رودررو هم همه 
تکواندوی  ملی  تیم  در  اما  رفت.  پیش  احترام  اوج  در  چیز 
زنان گویا ماجرا اینطور پیش نمی رود و اختلافات جدی اجازه 
ایجاد یک فضای صمیمی و دوستانه را نمی دهد. به هر حال 
راه طولانی پیش روی ناهید کیانی و مبینا نعمت زاده تا المپیک 
2028 لس آنجلس پیش روی آن هاست و فدراسیون تکواندو 

باید سعی کند در فضایی برابر این ماجرا را مدیریت کند.

کشیده شدن حواشی تکواندوی زنان به اتاق وزیر

ناهید - مبینا، این رقابت نیست جنگ علنی است!
قهرمان پیشین المپیک با اشاره به قهرمانی جوانان ایران در 
کردن  نزدیک  کار  مهم ترین  جوانان  رده  در  گفت:  جهان 
رکوردها به رده بزرگسالان است و به همین خاطر نباید در 

باد مدال ها و عناوین بخوابیم.
وزنه برداری  ملی  تیم  عملکرد  درباره  محمدپور  سعید 
نوجوانان و جوانان ایران در مسابقات جهانی پرو گفت: خدا 
را شکر تیم در مسابقات جهانی خوب ظاهر شد و چند مدال 
این  بچه ها هم رکوردهای خوبی زدند که  طلا کسب کرد. 
نشان دهنده پیشرفت آن هاست. منظور من از رکورد خوب، 
رکوردهایی است که در سطح جوانان، به رکورد بزرگسالان 
نزدیک باشد. مخصوصاً علیرضا نصیری که عملکرد خوبی 
داشت و امیدوارم در رده بزرگسالان هم این روند را ادامه 
دهد. به طور کلی عملکرد تیم قابل قبول و امیدوارکننده بود.

باید رکورد جوانان به بزرگسالان نزدیک شود
وی افزود: البته کادر فنی قبلی هم تلاش زیادی کرده بوده 
و نتایج خوبی با این تیم کسب کرد. در حال حاضر سهراب 
زیادی  تلاش های  و  دارد  برعهده  را  تیم  مسئولیت  مرادی 
برای موفقیت وزنه برداران انجام داد. بچه ها هم در این مدت 
پیشرفت های خوبی داشته اند و امیدواریم در آینده عملکرد 
انتظار جامعه وزنه برداری  البته  باشیم.  از آن ها شاهد  بهتری 
نزدیک  بزرگسالان  سطح  به  وزنه برداران  این  که  است  این 
شوند. در رده جوانان مهمترین کار این است که وزنه بردار 
خودش را به سطح بزرگسالان برسانند تا در مسابقات بزرگ 
جهانی مدعی شوند و برای تیم بزرگسالان کمک حال باشند.

در سنگین وزن افزایش رکورد چشم گیر نداشتیم
قهرمان پیشین المپیک به وضعیت رکوردهای وزنه برداران در 
این مسابقات اشاره کرد و گفت: متأسفانه بعضی از بچه ها، 
چشم گیر  رکورد  افزایش  سنگین وزن،  دسته  در  مخصوصاً 
بابت موفقیت و مدالی  البته به هر دو وزنه برداران  نداشتند. 
که کسب کردند تبریک می گویم اما در بحث افزایش رکورد 
افت کردند. به عنوان مثال محمدی تنها در مسابقات آسیایی 
وزنه های بهتری ثبت کرده بود. طاها نعمتی نیز در تمرینات 
وزنه های بسیار بالاتری زده بود. از این رو انتظار بیشتری از 
آنها داشتم، اما متأسفانه در این مسابقات نسبت به خودشان 
بالاتری  رکوردهای  به  نتوانستند  و  نداشتند  خوبی  عملکرد 

دست پیدا کنند.
ورزشکار نباید در باد قهرمانی و مدال بخوابد

وی در مورد عملکرد حسین یزدانی در رده نوجوانان گفت: 
حسین یزدانی هم عملکرد خوبی داشت و وزنه های خوبی 
باد  در  نباید  و  شده  بیشتر  خیلی  نوجوانان  برای  مسیر  زد. 
قهرمانی ها و مدال ها بخوابند. در رده نوجوانان و جوانان، این 
موفقیت ها پله های اول هستند و نباید احساس کنند که کار 
تمام شده است. باید خود را برای مسابقات مهمتر آماده کنند.

محمدپور درباره حمایت های فدراسیون و لزوم توجه بیشتر 
نباید  فدراسیون  گفت:  جوان  و  نوجوان  ورزشکاران  به 
به مسائل آموزشی و روانی آنها  ورزشکاران را رها کند و 
توجه بیشتری داشته باشد. باید سیستم های تخصصی بیشتری 
در  بتواند  نسل  این  تا  کنیم  ایجاد  ورزشکاران  تربیت  برای 
بیشتر  حضور  و  اردوها  تداوم  بگیرد.  قرار  پیشرفت  مسیر 
در تمرینات ضروری است و نباید خانواده ها فکر کنند که 
اولین  موفقیت ها  این  رسیدند.  مرحله  آخرین  به  ورزشکار 

قدم هاست و هنوز راه زیادی پیش روی آن هاست.

وزیر ورزش و جوانان گفت: با توجه به مدال های خوبی که 
ورزشکاران توان یاب در میادین بزرگ می گیرند ما به لحاظ 

امکاناتی عقب تر هستیم و باید تغییر مشی بدهیم.
و  ورزش  وزارت  تخصصی  جلسات  برگزاری  ادامه  در 
نشست  از  دور  دومین  ورزشی،  فدراسیون های  با  جوانان 
بررسی  توان یابان جهت  فدراسیون جانبازان و  با  تخصصی 
با  بوچیا  و  میز  روی  پاراتنیس  پاراتیراندازی،  رشته های 
دنیامالی و غفور کارگری رییس کمیته  احمد  حضور دکتر 

ملی پارالمپیک در محل وزارتخانه برگزار شد.
دکتر دنیامالی در این جلسه اظهار داشت: فدراسیون جانبازان 
و توان یابان نسبت به سایر فدراسیون ها کار سخت تری دارند 
امروز آنطور که  به  تا  بیشتری همراه هستند.  با مشکلات  و 
باید به مشکلات ساختاری فدراسیون جانبازان و توان یابان 
به  توجه  با  داشت  انتظار  نمی توان  است.  نشده  پرداخته 
بودجه ای که به این فدراسیون می دهیم انتظار بالایی داشته 
باشیم هرچند که خوشبختانه تا به الان فراتر از انتظار عمل 

کرده اند.
وی افزود: در بحث ورزش توان یابان، اعتقاد و باور خیلی از 
مشکلات را حل می کند. ما باید جلسات بیشتری درخصوص 
ساختار فدراسیون جانبازان و توان یابان بگذاریم. ورزشکاران 
این حوزه توقع دارند که به آنها رسیدگی کنیم چون مخارج 
ورزشکاران پارالمپیکی بیشتر از ورزشکاران المپیکی است. 
نیز وقت و پول بیشتری برای  خانواده های این ورزشکاران 

آنها می گذارند.
وزیر ورزش و جوانان خاطرنشان کرد: با توجه به مدال های 
میادین بزرگ می گیرند  توان یاب در  خوبی که ورزشکاران 
ما به لحاظ امکاناتی عقب تر هستیم و باید تغییر مشی بدهیم. 
که  داشت  انتظار  نمی توان  باشیم  نداشته  نگاه  تغییر  اگر 
رشته های ما توسعه پیدا کند و تعداد مدال های ما بالاتر رود.

باید  که  موضوع  این  به  اشاره  با  همچنین  دنیامالی  دکتر 
نگاه حمایتی به ورزش پارالمپیکی بانوان بیشتر باشد اظهار 
به  نسبت  ما  و  هستند  ما  دختران  ورزشکاران  این  داشت: 
نیز  مقدس  شرع  در  و  داریم  عمیق تری  احساس  دختران 

جایگاه و منزلت زن بسیار بالاتر است.
وی بیان کرد: اعتقاد دارم که افراد توانمندی در حوزه ورزش 
جانبازان و توان یابان فعالیت می کنند. اگر ما مشکلات مالی 
را حل نکنیم باید روز به روز انتظارات خود را کم کنیم. در 
باید در راستای حوزه قهرمانی  حوزه جانبازان و توان یابان 
حوزه همگانی را نیز بالا ببریم و هر دو حوزه باهم بالا بیاید.

توان یاب  ورزشکاران  رنکینگ  کرد:  تاکید  دنیامالی  دکتر 
ایران در چند سال اخیر در میادین بزرگ قابل ستایش است. 
با  بسکتبال  و  نشسته  والیبال  مثل  ما  تیم های  پوست اندازی 
در  بتوانیم  هم  همزمان  که  شود  انجام  باید  دقت  با  ولیچر 
رقابت های پیش رو نتایج دلخواه را بگیریم و هم اینکه نیروی 

جوانی نیز به تیم تزریق شود.
حوزه  برای  باید  کرد:  خاطرنشان  جوانان  و  ورزش  وزیر 
جانبازان و توان یابان اسپانسر قوی پیدا کنیم که در راستای 
اگر  شود.  هزینه  خوبی  به  اجتماعی  مسئولیت های  بحث 
بتوانیم این هزینه ها را انجام دهیم آن وقت می توانیم انتظار 

مدال آوری داشته باشیم.
دکتر دنیامالی با اشاره به این موضوع که وظیفه و رسالت 
ورزش  توسعه  فقط  توان یابان  بحث  در  ورزش  وزارت 
نیست، اظهار داشت: باید در این حوزه نگاه انسانی داشته 
کار  خودمان  صالحات  و  باقیات  برای  بتوانیم  و  باشیم 
افتخارآفرینی ورزشکاران  به  باید ختم  کنیم. تمام تلاش ما 
توان یاب شود. در سال جاری همه تلاش خودمان را می کنیم 
بین المللی موفق عمل کنند و  میادین  ایران در  که بچه های 

برای همه دوستان آرزوی موفقیت داریم.

سرمربی سابق تیم ملی والیبال ایران عنوان کرد در تیم ملی 
ایران وقت کافی برای نشان دادن توانمندی اش نداشت.

روی  توکیو  المپیک  در  روسی  سرمربی  آلکنو  ولادیمیر 
بعد  نهایت  در  و  نشست  ایران  والیبال  ملی  تیم  نیمکت 
در  آلکنو  رفت.  کنار  ایران  هدایت  از  کوتاه،  دورانی  از 
مختلفی  مسائل  درباره  تاس  خبرگزاری  با  صحبت هایی 
زیر  شرح  به  مصاحبه  این  از  ای  گوشه  که  کرده  صحبت 

است: 
از قهرمانی با روسیه در المپیک ۲۰۱۲ بگویید:

زیادی  ارزش  پیروزی  این  است.  گذشته  زیادی  سال های 
فکر  کنم.  آن صحبت  مورد  در  آرامش  با  نمی توانم  دارد. 
می کنم خود برزیلی ها هم نفهمیدند چه اتفاقی افتاده است. 
است.  شده  ساخته  مستند  دیدار  این  درباره  خوشحالم 
عقب  برزیل  از  المپیک  فینال  در  ست  دو  در  )روس ها 
الکساندر  شدند(.  قهرمان  دراماتیک  بازگشت  با  و  افتادند 
داد  انجام  را  حرفه ای خود  دوران  دفاع  مهم ترین  ولکوف 
هم  تتیوخین  سرگئی  کرد.  کمک  بازی  در  پیروزی  به  که 
عالی بود. بدون ایمان، مبارزه تا پایان در فینال دشوار بود.

جالب ترین  بودید.  ایران  ملی  تیم  مربی  اخیراً  شما   
جزئیات سفرتان چه بود؟

برای من،  امروز،  والیبال است.  ایران یک کشور عالی در 
ایران محبوب تر  این است که کدام رشته در  سوال بزرگ 
است: والیبال یا فوتبال. آنها آنجا خیلی والیبال را دوست 
دارند و با والیبال زندگی می کنند. معیار اصلی موفقیت یا 
شکست تیم ملی، مردم و روزنامه نگاران و سپس مسئولان 
هستند. به همین دلیل است که از همکاری با این تیم بسیار 
لذت بردم ولی کارم تقریباً به نتیجه نرسید. در هر صورت 
وقت کافی نداشتم اما از آنها به خاطر کارشان با من بسیار 

سپاسگزارم.
در آمریکا، لیگی به نام ufc وجود دارد و یک مسابقاتی 
هست به نام سیلی زدن. الان که به شما نگاه می کنم 
بد  خیلی  بزنید،  سیلی  کسی  به  اگر  که  می کنم  فکر 
چنین  شما  زندگی  در  حال  به  تا  آیا  شد.  خواهد 

اتفاقی افتاده است؟
نه. مدت زیادی است که کسی را کتک نزده ام، می ترسم. 

دیپلماسی و حرف زدن در اولویت است.
 آیا تا به حال به شما پیشنهاد مبارزه داده اند؟

- خیر.

آلکنو: 
در تیم ملی ایران وقت کافی نداشتم
 مدت زیادی است کسی را کتک 

نزده ام!

المپیک  فینال  اتفاقات  به  صحبت هایی  در  کیوکا  کوتارو 
پاریس و هدفش در کشتی گفت.

شکست  با  پاریس  المپیک  در  توانست  که  کیوکا  کوتارو 
رحمان عموزاد قهرمان شود، در صحبت هایی از شرایطش و 
تکنیک ها و تمرینات مشخصی که برای رسیدن به موفقیت به 
کار می برد، سخن گفت. عموزاد در تایم نخست این مبارزه 
اسیر  مرتبه   4 و  نشست  در خاک  ژاپنی  زیرگیری حریف  با 
فتیله باراندازهای حریف شد تا ۱0 بر یک عقب بیفتد. او در 
تایم دوم 2 امتیاز گرفت اما از نظر بدنی کم آورد و کشتی با 

نتیجه ۱0-3 تمام شد.
فینال  در  عموزاد  المپیک:  در  رحمان  ژاپنی  برنده 

عجول بود
»دراگون بال« یک انیمیشن ژاپنی است که کیوکا تاثیر زیادی 
از  الهام  درباره  صحبت هایی  در  کیوکا  است.  گرفته  آن  از 
این  اول  شخصیت سون گوکو گفت: سون گوکو شخصیت 
انیمیشن است که خیلی من را جذب کرد. او همیشه با رقیبان 
زیادی روبرو می شد و بعد از رقابت و جدلی که داشت با 
را شکست  بعدی  رقیب  هم  کمک  با  و  می شد  دوست  آنها 

می دانند. این روحیه جنگجویی و رفاقت بسیار جالب بود. 
تکنیک مشخص

او درباره تکنیک هایی که در کشتی به کار می برد گفت: هر 
کشتی گیری در یک  سری  تکنیک سرآمد است و تبحر خاصی 
دارد و وقتی به سراغ اجرای آن فن می رود اعتماد به نفس 
بالایی دارد.  بعضی مواقع هم باید مراقب تکنیک های طرف 

بود و فن مقابل آن را اجرا کرد. در کنار همه این ها خونسرد 
شما  می شود  باعث  بودن  است. دست پاچه  مهم  بسیار  بودن 
اشتباه کنید و فنون ناقصی روی طرف مقابل بزنید. به همین 
خونسرد  کشتی  زمان  در  تکنیک،  کنار  در  است  مهم  خاطر 
بود و مثل یک جلسه تمرینی روی هر تشک ظاهر شد. علاوه 
بر این من در کنار تمریناتی که انجام می دهم، توجه خاصی 
به نظرم خیلی ها  پایین تنه و لگن دارم.  به تمرینات عضلات 
توجهی به این عضلات در کشتی ندارند و فقط روی بالاتنه 
و  عظلات  این  روی  شما  وزن  که  حالی  در  دارند  تمرکز 
پاها است و باید تمرینات ویژه ای برای این قسمت داشت. 
توصیه من این است که تمرین زیاد را خیلی از کشتی گیران 
انجام می دهند ولی افراد کمی هستند که این تمرینات زیاد 
زیاد  تلاش  از  باید  است.  همین  در  تفاوت  و  می برند  لذت 

لذت برد و در این صورت کارآیی شما دوچندان می شود.
فینال  در  عموزاد  المپیک:  در  رحمان  ژاپنی  برنده 

عجول بود
المپیک بالاترین سطح ورزش دنیا است و وقتی آنجا کشتی 
که  است  طبیعی  و  می شوید  روبرو  بهترین ها  با  می گیرید 
خودم  با  را  خودم  همیشه  بخورید.  شکست  ندارید  دوست 
هر  هدف  بزرگترین  شوم.  بهترین  بتوانم  تا  می کنم  مقایسه 
المپیک است. بعد از کسب طلای  ورزشکاری کسب طلای 
المپیک روی سکو احساس کردم خواب می بینم. آن اتفاقات 
زیادتر  من  از  انتظارات  بعد  به  این  از  بودند.  رویایی  واقعا 
در  می خواهم  بمانم.  باقی  فروتن   بتوانم  باید  و  بود  خواهد 

لس آنجلس هم قهرمان شوم ولی کار سختی دارم چون همه 
حریفان من را آنالیز خواهند کرد و شناخت به دست خواهند 
آورد و نباید متوقف شوم. این حس فروتنی خیلی مهم است. 
فینال  در  عموزاد  المپیک:  در  رحمان  ژاپنی  برنده 

عجول بود
پیچ می کردم  فتیله  وقتی داشتم حریف )رحمان عموزاد( را 
ولی  کنم  تمام  را  کشتی  باید  که  می کردم  فکر  این  به  فقط 
ناراحت بودم و دیدم هنوز تمام نشده  تایم تمام نشد  وقتی 
فکر  آدم  مواقع  جور  این  است.  یک  بر   ۱0 نتیجه  و  است 
سه  بین  هستید  عقب  وقتی  است.  خورده  شکست  می کند 
ولی  می گیرید  انگیزه  هست  ثانیه   60 که  دوم  و  اول  دقیقه 
خطرناک  خیلی  ثانیه  چند  این  است  برنده  که  کسی  برای 
است که بتواند متمرکز باقی بماند. عموزاد در فینال بی تاب 
و عجول بود و وقتی با اختلاف زیاد عقب افتاد برایش خیلی 
سخت بود.  من روبروی او بودم و کاملا می دیدم که عموزاد 

خیلی عصبی است. 
جایگاه کشتی در ژاپن 

تعجب  باعث  که  آوردیم  مدال  خیلی  پاریس  المپیک  در  ما 
ژاپن  در  کشتی  هنوز  ولی  بود  شده  ها  خارجی  از  خیلی 
روزی  که  نمی کنند  رویاپردازی  کودکان  و  ندارد  جایگاهی 
به سهم خودم در گسترش  بتوانم  امیدوارم  کشتی گیر شوند. 
کشتی در کشورم موثر واقع شوم و بتوانیم با ادامه این مسیر 
بالاتر  ژاپن  در  روز  به  روز  را  کشتی  جایگاه  موفقیت آمیز، 

ببریم. 

از  حرف  روزها  این  اینکه  گفت:  پرسپولیس  اسبق  سرمربی 
پیشنهادات ترکیه ای برای دورسون و کارتال مطرح می شود 
بازارگرمی دارد و این برای من که بالا و پایین  کاملًا جنبه 

فوتبال را دیده ام کاملًا قابل درک است.
در  پرسپولیس  تیم  اسبق  سرمربی  و  بازیکن  درخشان  حمید 
مطرح  موضوع  درباره  خبرورزشی،  با  اختصاصی  گفتگوی 
و  تیم  این  از  جدایی  با  رابطه  در  دورسون  سوی  از  شده 
هفته  و  آباد  خیبر خرم  با  پرسپولیس  بازی  به  مربوط  مسائل 

پایانی جهت کسب سهمیه آسیایی اظهاراتی را مطرح کرد.
امیدی به این استقلال جلوی این سپاهان نیست

خبر دارید که دورسون صحبت های خبرنگار ترکیه ای 
گفته  و  تکرار کرده  دیگر  نوعی  به  را  قبل  هفته  دو  در 
باشیم  داشته  فنرباغچه  از  پیشنهادی  اگر  کارتال  و  من 

بلافاصله می رویم؟
این دقیقاً عین بازارگرمی است. بازیکن نمی تواند وقتی تحت 
قرارداد باشگاه پرسپولیس است چنین حرفی را بزند. البته با 
بزند هیچ  اگر هم  بازیکن  این  به مختصات و کارنامه  توجه 

ایرادی ندارد.
این  قبلا  باشگاه  که  دارید  خبر  ندارد؟  ایرادی  چرا 

موضوع را تکذیب کرده بود؟
ترکیه ای  باشگاه  یک  اگر  اتفاقا  ندارد.  ایرادی  هیچ  اما  بله! 
پرسپولیس  از  آقا  این  اگر  می خواهد  را  او  گالاتاسرای  مثلًا 
نیم گرفته و گالاتاسرای  بابت یک فصل و  یک میلیون دلار 
نامه اش  نیم میلیون دلار می خواهد پول رضایت  او را دو و 
را بگیرند و بعد از گرفتن 2 میلیون دلار آزادش کنند برود. 
مثلًا این دورسون چه گلی به سر پرسپولیس زده؟ او در نیم 
فصل دوم تا الان فقط 5 گل به ثمر رسانده بعد فکر می کند 

با حرف رفتنش دست و دل هوادارمان می لرزد.
موضوع اصلی و آنچه باعث نگرانی هواداران شده این 
قرارداد دورسون و  بندی در  واقعاً چنین  آیا  است که 

کارتال وجود دارد که بتوانند با اولین پیشنهاد فرنباغچه 
از پرسپولیس بروند؟ نظر شما چیست؟

باشگاه یک بار این موضوع را تکذیب کرده و از بیخ و بن 
آن را منکر شده است. اولًا الان که دوباره این حرف مطرح 
زده  حرفی  چنین  چرا  که  بگیرد  را  دورسون  یقه  باید  شده 
متن  شود  راحت  هواداران  خیال  می خواهد  هم  اگر  است. 
تا خیال همه راحت  منتشر کند  را  آنها  قرارداد  ترجمه شده 
شود و این همه اما و اگر وسط نباشد. به این خاطر است که 

می گویم این بازیکن دارد بازارگرمی می کند.
یعنی شما بابت جدایی احتمالی دورسون نگران نیستید؟

اندازه  اگر  کنم،  تمرین  ماه  یک  اگر  می گیرم  شاهد  را  خدا 
او نتوانم گل برای پرسپولیس بزنم حداقل روی 6 یا 7 گل 
تاثیرگذار می شوم و کاری می کنم که جای خالی دورسون پر 
شود. می دانید علت اینکه این بازیکن الان به خودش جرات 

داده اینگونه حرف بزند چیست!
علتش چیست؟

فقر  ما  هستیم.  فقیر  مهاجم  بحث  در  ما  متاسفانه  چون 
فوتبالیست داریم. امثال مهدی طارمی، علیپور یا بازیکنانی از 
ببینید یک سپاهان که شانس قهرمانی  این دست کم هستند. 
این  اگر  افتاد.  روزگاری  چه  به  لیموچی  مصدومیت  با  بود 
قهرمان  تراکتور  آمد،  نمی  وجود  به  سپاهان  برای  مشکل 
و  می بینند  ما  فوتبال  در  را  مسائل  این  هم  این ها  شد!  نمی 
همه  این  است  حاضر  باشگاهی  کدام  می کنند.  بازارگرمی 
پول صرف خرید بازیکن خارجی کند که در یک نیم فصل 

فقط 5 گل برایش بزند.
به  دارید!  صحبتی  چه  آباد  خرم  خیبر  با  بازی  درباره 
نظرتان این دیدار تا چه اندازه برای پرسپولیس حساس 

و سنگین است؟
واقع  در  دارد.  نیاز  بازی  این  امتیاز  سه  هر  به  پرسپولیس 
اگر  چون  است  برد  به  محکوم  دیدار  این  در  پرسپولیس 

کسب  به  آخر  روز  تا  و  کند  حفظ  را  اعتبارش  می خواهد 
در  را  دارد  و هرچه  برود  باید  باشد  امیدوار  آسیایی  سهمیه 
زمین نشان بدهد. اما متاسفانه هر تیمی جلوی پرسپولیس به 

میدان می آید وحشتناک تلاش می کند. می دانید چرا...
...چرا؟

با پیروزی مقابل  اینکه مدیرعامل می داند  به سه دلیل؛ اول 
پرسپولیس خودش را ابقا کرده، دوم اینکه همین بساط برای 
شکست  را  پرسپولیس  بتواند  اگر  چون  دارد  وجود  مربی 
می شود.  راحت  دیگر  فصل  یک  بابت  خیالش  هم  او  بدهد 
سوم هم بازیکنان هستند که می دانند اگر خوب ظاهر شوند 
به  بعد  فصل  که  می کنند  پیدا  را  شانس  این  بدرخشند  و 
نیم فصل از همین  پرسپولیس بروند. مثل مهران احمدی که 
روبروی  بازیکنان  شده  وقت ها  خیلی  رفت.  استقلال  به  تیم 
خیلی  آنها  بنابراین  آمده اند.  ما  تیم  به  بعد  فصل  پرسپولیس 

انگیزه دارند ولی پرسپولیس هم نباید بی انگیزه بازی کند.
و  نهایی  امتیاز  کسب  برای  سپاهان  با  رقابت  بحث  در 
مقابل سپاهان  استقلال  پیروزی  به  آسیایی شدن چقدر 

در هفته آخر امیدوار هستید؟
من  اما  کرد،  حساب  چیزی  روی  نمی شود  و  است  فوتبال 
شخصاً خیلی به این استقلال امیدوار نیستم. شما ببینید مجتبی 
جباری تا الان چه تیم هایی را برده است؟ پیکان دسته یکی 
امتیاز   3 بازی آخرش   5 داغانی که در  آلومینیوم درب و  و 
گرفته بود و انگیزه خاصی هم بابت بازی با استقلال نداشت. 
با  داده اند،  دست  از  را  حذفی  جام  آنها  چطور!  سپاهان  اما 
این  سرمربی  و  نشدند  قهرمان  هم  لیگ  در  هزینه  همه  این 
تیم می داند برای بقای خودش باید هرچه دارد در بازی آخر 
بگذارد تا سه امتیاز بازی با استقلال را بگیرد و شانسش برای 
بدنسازی  که  هم  استقلال  ندهد.  دست  از  را  شدن  آسیایی 
تا  کافیست  عوامل  همین  کند.  می  افت  بازی  آخر  و  نکرده 

آنها مقابل استقلال با تمام قدرت بازی کنند.

برنده ژاپنی رحمان در المپیک: عموزاد در فینال عجول بود

حمید درخشان: قرارداد کارتال را منتشر کنید خیال همه راحت شود

را  آن  اول  نقش  نمایشی شده که  اسیر  این روزها  استقلال 
علی تاجرنیا بازی می کند.

منی  هفتاد  مثنوی  داستان  استقلال  باشگاه  مدیران  حکایت 
است که اگر از هر گوشه آن حرف بزنیم، باز هم به انتهای 

ماجرا نمی رسیم.
دست  به  روزها  این  آسیا  تیم های  پرافتخارترین  از  یکی 
بلدند.  را  زدنش  توییت  فقط  مدیریت  از  که  افتاده  افرادی 
اعتماد  کامل  طور  به  هم  اخیر  باورنکردنی  شاهکارهای 
هواداران را سلب کرده و دیگر حنای مدیران باشگاه پیش 
آنها رنگی ندارد. برای پیدا کردن نقطه آغاز و مقصران اصلی 

این فاجعه اما بد نیست نگاهی به تاریخ داشته باشیم.
برگردیم به یک سال قبل، ۱۱ اردیبهشت ۱403 خبری مهم 
اختصاص  خود  به  را  کشور  ورزشی  رسانه های  یک  تیتر 
آن  شد.  استقلال  باشگاه  کاره  همه  هلدینگ  نماینده  داد: 
استقلال  مجازی  صفحات  رویافروشی  با  هواداران  روزها 
نفتی  پول های  در  غرق  و  دنیا  مال  از  نیاز  بی  باشگاهی  را 
می دیدند که مسیر برای پس گرفتن جایگاه از دست رفته اش 
در آسیا هموار شده، غافل از اینکه اضافه شدن همین کلمه 
خواهد  را  تیمشان  کمر  باشگاه  مدیریتی  بدنه  به  ترسناک 

شکست.
در واقع اگر واضح تر بگوییم، استقلال از زمان تعریف پست 
سیاه  خاک  به  باشگاه  مدیریتی  چارت  در  هلدینگ  نماینده 
استقلال  در  مدیرعامل  واژه  بود که  موقع  از همان  نشست. 
عملا بی معنی شد تا اختیار تام آبی ها به دست افرادی بیفتد 
که حرف اول و آخر را می زنند و درک وارونه ای از فوتبال 

و مدیریتش دارند.
نتیجه کار را هم می توانید در وضعیت فعلی  جست وجو   
با  همسو  افراد  خلوت  حیاط  به  تبدیل  استقلال  کنید. 
گرایش های سیاسی علی تاجرنیا تبدیل شده و بیشتر به یک 
ستاد انتخاباتی شبیه است تا یک باشگاه فوتبال. باشگاهی که 
سرگرمی هوادارانش خواندن توییت های بی سر و ته رئیس 
هیات مدیره اش است و حالا جدیدترین شاهکار مدیرانش 
انتخاب سخنگویی است که کنفرانس خبری امروزش بیشتر 

توهین به شعور هواداران استقلال تلقی می شد.
خانم سخنگویی که در اظهارات امروزش پاسخ های عجیب 
و غریبی به سوالی در مورد سابقه اش در ورزش کشور داد 
تا ارتباط مستقیم انتخابش به امور غیرورزشی اثبات شود. به 
عبارتی نشست خبری ساعده سیما یک بار دیگر به هواداران 
خود  درون  به  را  استقلال  که  مطلقی  تاریکی  کرد  ثابت 
کشیده، کاردستی پرِزِهای وطنی ای است که حتی نمی توانند 

ادای پرز بودن را در بیاورند.

تعبیر وارونه یک رویا؛ 
استقلال این جا به خاک سیاه نشست!



سیاست خارجی ترامپ با »روبیو«؛ از سیگنال گیت تا چرخش دیپلماتیک

ترامپ،  سیگنال گیت،  رسوایی  از  پس  والتز  رفتن  کنار  با 
که  تغییری  آورد؛  خارجی  سیاست  هرم  صدر  به  را  روبیو 
استراتژیک کاخ سفید  از تمرکز قدرت و چرخش  نشانه ای 

است.
به  اخیر  روزهای  در  آمریکا  جمهور  رئیس  ترامپ«  »دونالد 
تغییر نزدیک ترین و مهمترین افراد تیم امنیت ملی خود دست 
زد. او »مایک والتز« مشاور امنیت ملی را از از سمت خود 
برکنار و »مارکو روبیو« وزیر امور خارجه را به عنوان مشاور 
امنیت ملی موقت منصوب کرد؛ تغییر و تحولی عمده که به 
دلایل مختلف صورت گرفت و بی تردید بر رویکرد آمریکا 

در حوزه امنیتی و سیاست خارجی اثرگذار خواهد بود.
پشت پرده برکناری والتز

مایک والتز، مشاور امنیت ملی وقت دونالد ترامپ، در اوایل 
شد  مواجه  جدی  اطلاعاتی  رسوایی  یک  با   ۲۰۲۵ مه  ماه 
به  که  رسوایی  این  انجامید.  او  برکناری  به  سرعت  به  که 
والتز  که  شد  آغاز  جایی  از  یافت،  شهرت  »سیگنال گیت« 
در  محرمانه ای  چت  گروه  به  را  روزنامه نگار  یک  به اشتباه 
گروه،  این  در  کرد.  اضافه   )Signal  ( اپلیکیشن»سیگنال« 
برنامه های نظامی  امنیتی دولت آمریکا درباره  مقامات ارشد 
تبادل  یمن،  در  نظامی  عملیات  جزئیات  جمله  از  حساس، 
نظر می کردند. انتشار غیرمستقیم بخشی از این اطلاعات در 
کاخ  نظر  از  و  برانگیخت  را  ترامپ  رسانه ای، خشم  فضای 
اطلاعات  امنیت  حفظ  در  جدی  قصور  نشان دهنده  سفید، 

طبقه بندی شده بود.
تنها  اپلیکیشن  یک  از  استفاده  در  فنی  خطای  حال،  این  با 
حادثه،  این  به موازات  بود.  والتز  برکناری  دلایل  از  بخشی 
کسب  بدون  والتز،  آنکه  بر  مبنی  شد  منتشر  گزارش هایی 
مجوز رسمی از ترامپ یا هماهنگی با وزارت امور خارجه، 
و  دیدار  صهیونیستی،  رژیم  نخست وزیر  نتانیاهو،  بنیامین  با 
نظامی  تأسیسات  علیه  پیش دستانه  حمله  سناریوهای  درباره 
نقض  به وضوح  که  اقدام  این  است.  کرده  گفت وگو  ایران 
کاخ  از سوی  می شد،  محسوب  امنیتی  تصمیم گیری  زنجیره 
سفید »خودسری دیپلماتیک« تعبیر و به عنوان عاملی تنش زا 
در روابط داخلی دولت ترامپ تلقی شد؛ آن هم در برهه ای 
که مذاکرات میان ایران و آمریکا رو به جلو ارزیابی می شود 
و تا کنون سه دور از آن سپری شده و دو کشور درآستانه 

چهارمین دور مذاکرات قرار دارند.
گزارش  صحت  آحارونوت«  »یدیعوت  روزنامه  تازگی  به 
نتانیاهو« نخست  »بنیامین  »واشنگتن پست« درباره هماهنگی 
امنیت  شده  برکنار  مشاور  والتز  با  صهیونیستی  رژیم  وزیر 

ملی آمریکا درباره ایران را تأیید کرد.
افزون بر آن، برخی منابع نزدیک به کاخ سفید اشاره کردند 
که والتز در جلسات اخیر شورای امنیت ملی، تمایل زیادی به 
اتخاذ مواضع مستقل و گاه مخالف با سیاست های اعلام شده 

سیاست های  اتخاذ  از  او  مواردی،  در  است.  داشته  ترامپ 
که  حالی  در  می کرد،  حمایت  سوریه  و  یمن  در  تهاجمی 
این  بود.  نظامی  مستقیم  مداخلات  کاهش  به دنبال  ترامپ 
به  رئیس جمهور  اعتماد  کاهش  زمینه ساز  فزاینده،  اختلافات 

مشاور امنیت ملی اش شد.
در نهایت، با توجه به مجموع این خطاها—از اشتباه امنیتی 
از  خارج  اقدامات  تا  گرفته  سایبری  فضای  در  آشکار 
هماهنگی در سطح دیپلماتیک—برکناری والتز اجتناب ناپذیر 
به نظر می رسید. تصمیم ترامپ برای اعزام او به عنوان سفیر 
بود  اقدامی  کامل،  حذف  به جای  ملل  سازمان  در  آمریکا 
عملًا  که  حالی  در  درون حزبی،  وحدت  ظاهر  حفظ  برای 
او از حلقه تصمیم گیری امنیتی کاخ سفید کنار گذاشته شد. 
و  امنیتی  قدرت  بیشتر  تمرکز  برای  مقدمه ای  جابجایی،  این 
دیپلماتیک در دستان چهره های مورد اعتماد ترامپ از جمله 

روبیو تلقی می شود.
در  قدرت  بی سابقه  تمرکز  از  نشانه ای  روبیو؛  انتصاب 

ساختار اجرایی آمریکا
مشاور  به عنوان  خارجه  امور  وزیر  روبیو  مارکو  انتصاب 
و  مهم ترین  از  یکی  ترامپ،  توسط  موقت  ملی  امنیت 
شمار  به  سفید  کاخ  اخیر  تصمیمات  بحث برانگیزترین 
دلیل جایگاه حساس مشاور  به  نه تنها  انتخاب،  این  می رود. 
امنیت ملی، بلکه به خاطر سابقه سیاسی روبیو و روابط خاص 
گرفته  قرار  تحلیلگران  گسترده  توجه  مورد  ترامپ،  با  او 
ترامپ  منتقد  چهره  یک  به عنوان  پیش تر  که  روبیو،  است. 
به طور  را  خود  مواضع  اخیر  سال  دو  طی  می شد،  شناخته 
به  و  داده  تغییر  ترامپ  سیاست های  راستای  در  چشمگیری 

یکی از وفادارترین متحدان او تبدیل شده است.
انتصاب روبیو به این سمت در شرایطی صورت گرفت که 
او هم اکنون وزیر امور خارجه است و هنوز به طور رسمی از 
این جایگاه کناره گیری نکرده است. این وضع به طور بالقوه 
یادآور دوران هنری کیسینجر است که در دهه ۷۰ میلادی، 
هم زمان دو نقش کلیدی وزارت خارجه و مشاور امنیت ملی 

را ایفا می کرد.
با تمرکز دو سمت حساس سیاست خارجی و امنیت ملی در 
دستان روبیو، ترامپ عملًا کنترل مستقیم تر و یک دست تری 
کرده  پیدا  دیپلماتیک  و  امنیتی  کلان  تصمیم گیری های  بر 
تمرکز  از  نشانه ای  را  آن  بسیاری  که  موضوعی  است؛ 

بی سابقه قدرت در ساختار اجرایی آمریکا می دانند.
روبیو علاوه بر این دو نقش، نظارت غیرمستقیم بر نهادهایی 
آرشیو  حتی  و   )USAID( بین المللی«  توسعه  »آژانس  چون 
از  غیرمعمول  ترکیب  این  که  دارد،  عهده  بر  نیز  را  ملی 
در  مرکزی  مهره ای  به عنوان  را  او  موقعیت  مسئولیت ها، 
سیاست خارجی دولت ترامپ تثبیت کرده است. این تمرکز 
مانند »شورای  نقش ساختارهای سنتی  باعث کاهش  قدرت 

امنیت ملی« )NSC( و وزارت دفاع در فرایند تصمیم گیری 
دایره کوچک  از طریق  بیشتر  استراتژیک  شده و تصمیمات 

وفاداران به رئیس جمهور اتخاذ می شود.
در نتیجه، انتصاب روبیو به عنوان مشاور امنیت ملی موقت، 
بخشی  حرکت  این  است؛  پرسنلی  جابه جایی  یک  از  فراتر 
می کند  تلاش  ترامپ  آن  در  که  است  بزرگ تری  الگوی  از 
ساختار سیاست خارجی دولت خود را از نهادگرایی سنتی 
انعطاف پذیرتر  و  وفادارمحور  شخص محور،  مدل  یک  به 

تغییر دهد.
از نگاه ناظران، این تغییرات اگرچه می توانند در کوتاه مدت 
ریسک هایی  بلندمدت  در  اما  کنند،  تسریع  را  تصمیم گیری 
جدی برای ثبات، هماهنگی و پاسخگویی نهادهای سیاست 

خارجی آمریکا در پی دارند.
خارجی  سیاست  بر  ترامپ  ملی  امنیت  تیم  تغییر  تأثیر 

آمریکا
به ویژه  آمریکا،  ملی  امنیت  تیم  صدر  در  اخیر  تغییرات 
بازتابی  موقت،  ملی  امنیت  مشاور  به عنوان  روبیو  انتصاب 
خارجی  سیاست  تصمیم سازی  شیوه  در  تحول  از  روشن 
که  می دهند  نشان  جابجایی ها  این  است.  ترامپ  دولت  در 
بر  خارجی  سیاست  ساختاردهی  دنبال  به  رئیس جمهور 
تمرکزگرایی  و  سیاسی  وفاداری  شخصی،  اعتماد  اساس 
است، نه صرفاً تخصص نهادی یا تجربه دستگاه دیپلماسی. 
از نگاه ناظران، این تحول می تواند به کاهش نقش نهادهای 
حتی  و  دفاع  وزارت  ملی،  امنیت  شورای  چون  کارشناسی 

سازمان اطلاعات مرکزی آمریکا )سیا( منجر شود.
تصمیمات  در صدر  روبیو  پررنگ  عملی، حضور  در سطح 
همزمان امنیتی و دیپلماتیک، زمینه را برای سیاست خارجی 
فراهم  چندصدایی  کمتر  و  ایدئولوژیک تر  تهاجمی تر، 
چین،  علیه  مواضعی سخت گیرانه  پیش تر  که  روبیو  می کند. 
اکنون  داشته،  لاتین  آمریکای  دولت های چپ گرای  و  ایران 
داشت.  خواهد  دیدگاه ها  این  اعمال  برای  بیشتری  قدرت 
مواضع  آتی  ماه های  در  آمریکا  که  دارد  احتمال وجود  این 
کاراکاس،  تهران،  چون  محورهایی  علیه  سفت وسخت تری 
از  متعادلی  آنکه وزن  بدون  اتخاذ کند،  هاوانا و حتی پکن 

سوی دیگر نهادها در برابر این رویکرد وجود داشته باشد.
تضعیف  قدرت،  تمرکز  این  پیامدهای  مهم ترین  از  یکی 
کنار  با  است.  بین المللی  نهادهای  و  چندجانبه  دیپلماسی 
به  کمتری  تمایل  آمریکا  احتمالًا  سنتی،  نهادهای  گذاشتن 
شورای  یا  ناتو،  ملل،  سازمان  چون  بسترهایی  از  استفاده 
امنیت برای پیگیری اهداف خود خواهد داشت و به جای آن، 
رویکردی مستقیم و حتی تک رو در پیش خواهد گرفت. این 
الگوی »اول آمریکا« در سیاست خارجی  ادامه دهنده  روند، 
ترامپ است که از دوران دور اول ریاست جمهوری او شکل 

گرفت.
این  که  داده اند  هشدار  تحلیلگران  برخی  حال،  عین  در 
نهادهای  هماهنگی  در  اختلال  به  است  ممکن  تمرکزگرایی 
بحران،  شرایط  در  شود.  منجر  آمریکا  اطلاعاتی  و  امنیتی 
نهادی،  اجماع  بر  غیرمبتنی  ولی  سریع  تصمیم گیری های 
را  استراتژیک  اشتباهات  و  سوءبرداشت ها  ریسک  می تواند 
افزایش دهد—به ویژه در پرونده هایی مانند بحران اوکراین، 
رقابت دریایی در جنوب شرق آسیا، یا تعاملات غیرمستقیم 
شخص محور  رویکرد  همچنین،  شمالی.  کره  و  روسیه  با 
می تواند اعتماد متحدان سنتی آمریکا را به پایداری سیاست 

خارجی واشنگتن کاهش دهد.
در نهایت، تأثیرات این تغییرات بر سیاست خارجی آمریکا، 
نه فقط در نوع تصمیمات، بلکه در فرایند تصمیم سازی نیز 

بازتاب خواهد داشت.
 رئیس جمهوری که اکنون بیش از هر زمان دیگری تیم خود 
را با مهره هایی هم راستا با دیدگاه های شخصی اش پر کرده، 
به  را  متحده  ایالات  خارجی  سیاست  که  است  آن  پی  در 
ابزار پیشبرد اهداف سیاسی داخلی خود نیز بدل سازد. این 
بیشتری در سیاست  انسجام  امر ممکن است در کوتاه مدت 
خارجی ایجاد کند، اما در بلندمدت، پویایی، تنوع دیدگاه و 
مشروعیت تصمیمات ایالات متحده در عرصه بین المللی را 

با چالش هایی جدی مواجه خواهد ساخت.

یک عضو حزب اعتدال و توسعه، تاکید کرد: امروز بزرگ 
کسانی  آمریکا  و  ایران  مذاکرات  روی  پیش  چالش  ترین 

ماهی  حال  در  و  افتاده  خطر  به  آنان  منافع  که  هستند 
گیری از رابطه گل آلود ایران و آمریکا بوده اند. 

به گزارش ایسنا، سومین دور از مذاکرات غیر مستقیم 
ایران و آمریکا در روز شنبه 6 اردیبهشت ماه در مسقط 
با میانجیگری وزیر امورخارجه عمان برگزار شد. پس 
وزیر  عراقچی،  عباس  مذاکرات،  سوم  دور  پایان  از 
مذاکرات  بار  این  که   کرد  تاکید  کشورمان  خارجه 
پیشرفت  سرعت  از  و  بود  گذشته  از  جدی تر«  »خیلی 
مذاکرات اظهار رضایت کرد. یک مقام ارشد آمریکایی 

نیز این دور از مذاکرات را »مثبت و سازنده خواند«
در شرایطی که قرار بود دور چهارم مذاکرات در روز 
شنبه 13 اردیبهشت ماه در شهر رم برگزار شود، پایان 
هفته گذشته وزیر امورخارجه عمان اعلام کرد که این 
افتاده  تعویق  به  لجستیکی  دلایل  به  مذاکرات  از  دور 
استیو  ماه  اردیبهشت   16 شنبه  سه  روز  در  اما  است. 
با  مذاکرات  اینکه  بیان  با  سفید  کاخ  نماینده  ویتکاف، 
ایران در مسیر درستی است به خبرنگار آکسیوس اعلام 

کرد که آمریکا در تلاش است دور چهارم مذاکرات هسته ای 
با ایران را برای روزهای آتی تنظیم کند.

دور  است  تلاش  در  آمریکا  که  است  کرده  اعلام  ویتکاف 
هفته  آخر  این  برای  را  ایران  با  هسته ای  مذاکرات  چهارم 
سفر  دلیل  به  تنها  نشود،  برگزار  اگر  و  کند.  برنامه ریزی 

رئیس جمهور به خاورمیانه است.
دو طرف روند مذاکره را مثبت ارزیابی می کنند

به  اشاره  با  ایسنا،  با  وگو  گفت  در  فر  سبحانی  رمضانعلی 
آخرین تحولات در مذاکرات ایران و آمریکا، بیان کرد: آنچه 
که تا الان روند مذاکرات بوده است، روند مثبتی به نظر می 

رسد. هر دو طرف تاکنون ابراز داشته اند که روند مذاکرات، 
مثبت و روبه جلو است. در دو مذاکره اول چارچوب مذاکره 

اقتصادی مطرح شده  نیز مسائل  تعیین شد. در نشست سوم 
است. علامت ها و نشانه ها حاکی از این است که چالش 
بزرگ دو طرف در ادامه مسیر مذاکرات، کسانی هستند که 

از مذاکره ایران و آمریکا منفعت نمی برند.
تندروها بزرگ ترین چالش مذاکرات هستند

روی  پیش  چالش  ترین  بزرگ  کرد:  اظهار  ادامه  در  وی 
مذاکرات کسانی هستند که منافع آنان به خطر افتاده است. 
کشورهای  از  برخی  و  آمریکا  داخل  در  تندروهایی  امروز 

دیگر ساز مخالف با مذاکرات سر می دهند. 
کشورهایی که از تحریم های آمریکا علیه ایران سود برده و 

به نوعی از روابط گل آلود ایران و آمریکا تا به امروز برای 
خود ماهی گرفته اند، در تلاش هستند تا مذاکرات ادامه پیدا 
نکند. این بزرگ ترین  چالش پیش روی مذاکرات است.

ادامه مذاکرات به نفع هر دو طرف است
اما  کرد:  تصریح  اسلامی،  شورای  مجلس  ادوار  نماینده 
آنچه که می تواند روند مذاکرات را تسریع کند این بوده 
که دو طرف به مباحثی که از سوی تندروها مطرح می 

شود توجه ای نداشته باشند.  
قاطبه مردم چه در ایران و چه در آمریکا طرفدار مذاکره 

و صلح هستند. 
است.  طرف  دو  نفع  به  مذاکرات  که  است  طبیعی 
به  باید  زنند،  می  مخالف  ساز  نوعی  به  که  کشورهایی 
برای  مذاکره  نفع  گیرند.  قرار  مذاکرات  روند  در  نوعی 

همه بیشتر است. ایران به دنبال ثبات است.
ترامپ در نامه قید کرده که مخالف برنامه صلح آمیز 

هسته ای ایران نیست
وی در ادامه تاکید کرد: ترامپ در نامه اولی که به ایران 
نوشته است، قید کرده که ما مخالف برنامه هسته ای صلح 
آمیز ایران نیستیم، بلکه ما می خواهیم مطمئن شویم که 

شما به سلاح هسته ای دست پیدا نمی کنید. 
در چارچوب اولیه مذاکره ایران و آمریکا این موضوع دیده 
را  آمیز  فعالیت هسته ای صلح  ایران حق داشتن  شده است. 
مسائل هسته ای  از  غیر  به  که  قید شده  اول  دیدار  در  دارد. 

صلح آمیز در مذاکرات موضوع دیگری وارد نخواهد شد.
وی افزود: ایران باید به علوم و فنون پیشرفته هسته ای دست 

پیدا کند و این حق ایران است. 
هدف اصلی این است که ایران به سلاح هسته ای دست پیدا 
نکند. اگر بستر اعتماد سازی فراهم شود رفع این نگرانی از 

طریق مذاکرات ممکن خواهد بود.

جزئیات سهم 30 درصدی اموال تملیکی از فروش 

وسایل نقلیه قاچاق 

بقایی:

 پیشنهاد عمان برای دور بعدی مذاکره هفته آینده بررسی می شود

قالیباف: 

کتاب و فرهنگ ریشه پیشرفت کشور است 

صوفی: 
دستگاه ها برای تحقق اهداف شعار سال از کارهای کلیشه ای فاصله گیرند

سازمان  سهم  افزایش  جزئیات  تملیکی  اموال  سازمان  معاون 
و  متروکه  قاچاق،  نقلیه  وسایل  فروش  از   %3۰ به   %1۰ از 
ضبطی را مطرح کرد. روز گذشته موضوع افزایش سه برابری 
سهم سازمان اموال تملیکی از فروش وسایل نقلیه قاچاق و 
متروکه مطرح شد. این موضوع بر اساس حکم قانون بودجه 
و  تملیکی  اموال  فروش  از  حاصل  بر«منابع  مبنی   1404
فروش  از طریق مزایده و حراج ماشین الات، موتور سیکلت 
و سواری متروکه قاچاق  وضبطی دارای حکم حاکم شرح با 
و  ورود  مجوزهای  به  نیاز  بدون  کننده  رسیدگی  مراجع  رای 
با شماره گذاری ملی کارمزد 30درصد حاصل فروش برای 
شده  ابلاغ  تملیکی.«  اموال  سازمان  دار  اولویت  های  طرح 
غلامی  سعید  با  موضوع  بیشتر  جزئیات  برای  ادامه  در  است. 
که  ایم  داشته  گفتگویی  تملیکی  اموال   سازمان  معاون  باغی 

در ادامه قابل مشاهده است.
تملیکی،  اموال  سازمان  فروش  معاون  عنوان  به   *
لطفاً در مورد تصمیم اخیر برای افزایش سهم سازمان 
از 10درصد به 30درصد  از فروش وسایل نقلیه مانند 
و  قاچاق  موتورسیکلت های  ماشین آلات،  خودرو، 
افزایش  این  از  اصلی  هدف  دهید.  توضیح  متروکه 

چیست؟
سیاست های  راستای  در  تصمیم  این  بله،  باغی:  غلامی 
بازدارنده دولت و مجلس شورای اسلامی اتخاذ شده است. 
هزینه های  که  می دهد  نشان  آسیب شناسانه  بررسی های 
رسوب کرده  کالاهای  تکلیف  تعیین  و  انبارداری  نگهداری، 
در بنادر و گمرکات بسیار بالاست. متأسفانه نرخ قبلی %10 
نقلیه  وسایل  تا  نمی کرد  ایجاد  کالا  صاحبان  برای  انگیزه ای 
می دادند  ترجیح  بسیاری  کنند.  ترخیص  موقع  به  را  خود 
تنها  مزایده،  در  فروش  از  پس  و  شود  متروکه  کالاهایشان 

10% از ارزش آن را به دولت پرداخت کنند.
عمومی  درآمد  هم   ،%30 به  سازمان  سهم  افزایش  با  اما 
برای  گمرکات  در  کالا  رسوب  هزینه  هم  و  می یابد  افزایش 
نگهداری  برای  انگیزه ای  که  می رود  بالا  حدی  به  مالکان 
مهم  تدبیر  یک  این  داشت.  نخواهد  وجود  کالا  طولانی مدت 
برای کاهش حجم کالاهای راکد در بنادر، مانند آنچه اخیراً 

در بندر شهید رجایی شاهد بودیم، است.
نقلیه  انواع وسایل  افزایش نرخ شامل همه  این  * آیا 
می شود؟ و آیا آیین نامه اجرایی آن نهایی شده است؟

روی  بر  بیشتر  مصوبه  این  حاضر،  حال  در  باغی:  غلامی 
در  نهایی  جزئیات  اما  دارد،  تمرکز  قاچاق  نقلیه  وسایل 
تصویب  هنوز  که  شد  خواهد  مشخص  اجرایی  آیین نامه های 

نشده است. ما منتظر هستیم تا پس از نهایی شدن آیین نامه، با 
همکاری سازمان برنامه و بودجه، شرایط دقیق تر اعلام شود. 
هدفمند  به صورت  نرخ  افزایش  این  است،  مسلم  آنچه  اما 
برای کاهش قاچاق و انباشت کالا در گمرکات طراحی شده 

است.
* با این افزایش، درآمد سازمان چقدر رشد خواهد 

کرد؟ آیا آمار دقیقی از فروش سال گذشته دارید؟
سال  در  نقلیه  وسایل  فروش  کل  اگر  ببینید،  باغی:  غلامی 
گذشته حدود 2000 میلیارد تومان بوده، با نرخ 10%، درآمد 
سازمان 200 میلیارد تومان می شد. همچنین اگر نیمی از این 
فروش متعلق به وسایل نقلیه متروکه باشد بازهم میتوان یک 
نرخ  با  اما  آورد.  بدست  فروش  از  میلیاردی   100 تخمین 
جدید 30%، این رقم نیز افزایش می یابد. این افزایش درآمد 
رسیدگی  هزینه های  هم  و  می کند  کمک  دولت  خزانه  به  هم 

به کالاهای متروکه را پوشش می دهد.
مورد  در  گذشته  های  شائبه  شود  باعث  تصمیم   این  آیا   *
شرکت صاحبان کالا در مزایده های سازمان را مرتفع شود؟

غلامی باغی: سازمان اموال تملیکی هیچ امتیاز خاصی برای 
صاحبان کالا در مزایده ها قائل نیست. هر فردی، حتی مالک 
مزایده،  در  شرکت کنندگان  سایر  مانند  باید  کالا،  اصلی 
ترجیحی  روش  یا  فرمول  هیچ  ما  کند.  پرداخت  را  مبلغ  کل 
از  جلوگیری  و  شفافیت  اصلی،  هدف  نداریم.  آنها  برای 

است. سوءاستفاده 
خواهد  رسوب  کاهش  در  تاثیری  حکم  این  آیا   *

داشت؟
برای  سیاست ها  این  که  است  این  ما  پیام  باغی:  غلامی 
است.   شده  طراحی  قاچاق  کاهش  و  بازار  به  نظم بخشی 
اجرای  برای  را  خود  تلاش  تمام  نیز  تملیکی  اموال  سازمان 

عادلانه این قانون به کار خواهد بست.

در  اطلاع رسانی  گفت:  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
ایران-آمریکا  غیرمستقیم  گفتگوهای  بعدی  دور  خصوص 
توسط میانجی عمانی اعلام و این پیشنهاد اوایل هفته آینده 

بررسی خواهد شد.
اسماعیل بقایی سخنگوی وزارت امور خارجه اعلام کرد: 
اطلاع رسانی در خصوص دور بعدی گفتگوهای غیرمستقیم 
ایران-آمریکا به محض قطعی شدن زمان و مکان آن، توسط 

میانجی عمانی اعلام خواهد شد.
وی تصریح کرد: تا این لحظه تاریخ قطعی برای دور بعدی 
گفتگوها تعیین نشده است اما پیشنهاد عمان برای برگزاری 

گفتگوها در اوایل هفته آینده در دست بررسی قرار دارد.
 اسماعیل بقایی با اشاره به اعلام این موضوع از سوی وزیر 
به  بنا  تعویق گفت وگوها  امور خارجه عمان، تصریح کرد 
تاریخ  مورد  در  و  بوده  عمان  خارجه  امور  وزیر  پیشنهاد 

احتمالی بعدی، متعاقباً اطلاع رسانی خواهد شد.
برای  ایران  اسلامی  جمهوری  اراده  بر  تاکید  با  بقایی 
بهره گیری از دیپلماسی جهت تأمین منافع مشروع و قانونی 
که  اقتصادی  فشار  و  تحریم  به  خاتمه دادن  و  ایران  ملت 
حقوق انسانی و رفاه تک تک ایرانیان را نشانه گرفته است، 

ابتدای ورود  از  ایران  نمایندگی  خاطرنشان کرد که هیأت 
را  مشخصی  چارچوب های  نیت،  حسن  با  گفت وگوها  به 
بین الملل  حقوق  وفق  کشورمان  اصولی  مواضع  اساس  بر 
خاتمه  و  هسته ای  انرژی  از  صلح آمیز  استفاده  حوزه  در 
برای  را  خود  جدیت  و  تعیین  غیرقانونی  تحریم های 
عادلانه،  تفاهمی  به  نیل  جهت  نتیجه محور  گفت وگوهایی 
معقول و پایدار نشان داده و در این مسیر با قوت و قدرت 

ثابت قدم خواهد ماند.

رئیس مجلس با اشاره به جایگاه اندیشه ورزی در پیشرفت 
کشور، گفت: یکی از رسالت های مهم هر حکومتی، به ویژه 
در نظام اسلامی، توجه به تولید فکر و گفتمان سازی فرهنگی 
است. باید تلاش کنیم اندیشه در جامعه رونق و جهت پیدا 
دوره  با حضور در سی و ششمین  قالیباف  کند. محمدباقر 
نمایشگاه بین المللی کتاب تهران، از بخش های مختلف این 
ناشران گفت وگو  با غرفه داران و  بازدید و  رویداد فرهنگی 
اهمیت  بر  تأکید  با  بازدید،  این  حاشیه  در  کرد.قالیباف 
راهبردی کتاب و کتاب خوانی در جامعه، گفت: امام خمینی 
)ره( فرمودند اساس عالم بر تربیت انسان است؛ و در این 
تأثیرگذار  و  مستقیم  عمیق،  نقشی  کتابخانه  و  کتاب  مسیر، 
دارند. اگرچه امروز مسائل اقتصادی اولویت دارند و باید در 
مسیر رفع آن ها گام برداریم، اما بدون تردید فرهنگ زیربنای 
همه حوزه ها از جمله اقتصاد است. حتی در بحث هایی مانند 

ناترازی انرژی، آنچه نقش آفرین است، فرهنگ مصرف است.
رئیس مجلس با اشاره به جایگاه اندیشه ورزی در پیشرفت 
کشور افزود: یکی از رسالت های مهم هر حکومتی، به ویژه 
در نظام اسلامی، توجه به تولید فکر و گفتمان سازی فرهنگی 
است. باید تلاش کنیم اندیشه در جامعه رونق و جهت پیدا 
کند.وی نمایشگاه بین المللی کتاب تهران را تجلی فرهنگ و 
با کتاب دانست و گفت:  ارتباط مردم  برای تعمیق  فرصتی 
معظم  مقام  که  همان طور  نمایشگاه،  این  ساله  هر  برگزاری 
فرهنگی  رویداد  این  است.  کتاب  بهار  فرموده اند،  رهبری 
بنیان  تقویت  جدید،  نسل  تربیت  در  مؤثری  نقش  می تواند 
فرهنگ  حوزه  در  زنان  جایگاه  ارتقاء  به ویژه  و  خانواده، 
از  قدردانی  با  پایان  در  باشد.قالیباف  داشته  کتاب خوانی 
تلاش ناشران و برگزارکنندگان نمایشگاه، بر حمایت مجلس 

از توسعه فرهنگی و صنعت نشر تأکید کرد.

عضو کمیسیون عمران مجلس تاکید کرد که باید دستگاه ها از 
کارهای کلیشه ای فاصله گرفته و به صورت عملی به سمت 
کنند.  حرکت  تولید«  برای  »سرمایه گذاری  اهداف  اجرای 
عباس صوفی با تاکید بر لزوم اهتمام تمامی دستگاه ها برای 
تحقق »سرمایه گذاری برای تولید« ،  گفت: مقام معظم رهبری با 
درک صحیح از شرایط کشور و مشکلات معیشتی مردم، چند 
سال گذشته را با عناوین اقتصادی نامگذاری کردند؛ واقعیت 
با  اقتصاد، معیشت و اشتغال  این است که ما در حوزه های 
مشکلات جدی مواجه هستیم و اگر مجلس و سایر دستگاه ها 
به فرمایشات رهبری توجه می کردند، امروز وضعیت ما این 
تحقق  در  خود  وظایف  به  دستگاه ها  باید  افزود:  نبود.وی 

اهداف شعار سال یعنی »سرمایه گذاری برای تولید« عمل کرده 
و از کارهای کلیشه ای فاصله گیرند. در این بین نقش نظارتی 
مجلس اهمیت ویژه ای دارد که نتیجه آن را می توان در حل 
با رفع  نماینده مجلس توضیح داد:  تولید دید.این  مشکلات 
رفع  مردم  معیشت  و  اشتغال  مشکل  تولید،  بخش  مشکلات 
شده و سرانه درآمد مردم افزایش پیدا می کند؛ البته تحقق این 
موارد منوط به وجود اهتمام ویژه از سوی تمامی دستگاه ها 
است و اینکه مجلس شورای اسلامی نیز با جدیت بیشتری در 
این موضوع ورود کند و به عنوان دستگاه نظارتی، تمرکز خود 
را روی شعار سال و مسائل اقتصادی کشور بگذارد و بسیاری 

از طرح ها و موضوعات غیرضروری کنار گذاشته شود.
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